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Predhovor

Milí priatelia, 

vytvoriť túto publikáciu nebol vôbec jednoduchý špás. Niežeby nebolo dosť materiálu, 
práve naopak, za desať rokov sa nám toho nazbieralo až až. Chceme vám však priniesť taký 
materiál, ktorý by zaujal tak našich hercov, podporovateľov či divákov, ktorí naše predstave-
nia prežili s nami, ako aj nových protagonistov a podporovateľov hier, ktoré, ak osud dovolí,  
vám ešte len prinesieme.

Isto, napriek našej obrovskej snahe sa nám nepodarilo pospomínať všetkých. Našich 
osudov sa dotklo toľko ľudí, že už len porátať ich je kumšt. Nuž, prosíme nie len o prepáče-
nie, ak sme na kohosi zabudli, ale aj o spoluprácu, aby sme to napravili.

Rozhodli sme sa našu knižku spraviť nie len ako spomínanie režiséra z rokov 2004–
2014, ale aj ako úvodník spomienok, v ktorých chceme pokračovať.  Okrem knižky vám 
ponúkame spomienky v tej (pre dnešnú dobu) najprirodzenejšej podobe. Na internete.

Veríme, že pokiaľ bude žiť čo i len jedna spomienka na dramatický krúžok, bude niekto 
udržiavať stránku  www.dramatak.sk živú.

Práve tu nájdete náš archív, ktorý nám, postupne ako vzniká knižka, stále rastie. Hneď 
ako to pôjde, uverejníme tu fotky či odkazy na predošlé dielka, odkazy na blogy našich 
členov či články, ktoré o nás popísali, ale do knižky sa nevošli.  Nájdete tu aj archív skladieb, 
ktoré sme spoločne tvorili a  všakovaké iné veci, ktoré vznikli, vznikajú a  verím, že ešte 
chvíľu aj budú.

Ak máte pocit, že vám tu čosi chýba, že máte i vy čím prispieť, neváhajte a napíšte nám 
na dramatak2004@gmail.com 

Za autorský kolektív

Jozef Černek
v rokoch 2004 – 2014 režisér

www.dramatak.sk
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Úvod

11

Byť vďačný znamená priznať, že sme získali dobrodenie, pamätať naň, vyjadriť slová uznania, 
a pokiaľ možno, odvďačiť sa skutkom. 

sv. TOMÁŠ Akvinský

Už dlhšie sa pohrávame s myšlienkou zhrnúť život dramatického krúžku do knižky 
s fotkami, zápiskami a rozprávaním ako to bolo,  čo máme za sebou a kto nám pomáhal. Je 
to trošku aj preto, aby sme sa pochválili. Veď povedzme si to rovno, robiť divadlo je vlastne 
ísť s kožou na trh a veľa o sebe povedať. To nerobí len tak hocikto. Treba k tomu trochu 
zdravého sebavedomia a k  tomu pochvala tak prirodzene patrí. Prvé, čo v dramatickom 
krúžku učíme nových ľudí je to, aby sa nebáli, aby prekonali trému a nechali za seba ho-
voriť to ja. Ja, to EGO, ktoré spieva pod sprchou, žmurká do zrkadla a nacvičuje si úsmev 
na „selfie“ fotku na Facebook. Dobrý herec na javisku vždy pôsobí sebavedomo, aj keď hrá 
skromného. Inak by ho totiž nebolo vidieť a ani počuť.

Presne o tom chce byť táto knižka, máme za sebou 10 rokov práce na rôznych javis-
kách s  rôznymi javiskovými formami a  spolupracovali sme s  rôznymi ľuďmi. Zažili sme 
všeličo a je tu pár vecí, o ktorých by ste mali alebo možno chceli vedieť.  Knižku tvoríme 
presne tak, ako sme 10 rokov robili všetko. Máme svoj sen, svoj cieľ a zatiaľ nevieme, ako 
sa k nemu dopracujeme. Aby sme uchovali atmosféru toho, o čom píšeme, pomáhame si 
blogmi a článkami, ktoré vznikali v čase, kedy naše dielka. Mnohé tam už z dnešného po-
hľadu nebude aktuálne, ale aby sme neuberali na atmosfére, nechávame text v pôvodnej, 
originálnej podobe. K textu pridávame fotky z našej bohatej knižnice a voľné rozprávanie či 
spomínanie... Nemusíte sa teda trápiť s tým, či si sadnúť na fotelku  na pár hodín a prečítať 
knižku od A po Z alebo či je dovolené len tak si v nej zalistovať  a pospomínať na hru, ktorú 
ste videli alebo sa vás len nejako dotkla a chcete si zaspomínať. U nás je dovolené všetko a aj 
keď si len prezriete fotky, ktoré sme pre vás vybrali, budeme vám vďační. Naše osudy a naše 
svety sa na chvíľku dotknú. Presne tak, ako to bolo na každej skúške, na každom predstave-
ní, pri tvorbe skladieb alebo choreografií od roku 2004. 

Nikdy sme nemali ambíciu vzdelávať, učiť alebo vychovávať, ponúkame možnosť sní-
vať. Pár chvíľ, ak prichádzate ako divák  alebo pár hodín či dní, ak stojíte s nami, či pri nás, 
na javisku.    

Autori publikácie
Snívať je vždy dovolené, aj keď Ti vezmú posledné...

(z muzikálu Sen noci Svätojánskej)
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“Dramaťák” 
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alebo Dramatický krúžok Gymnázia Ľ. J. Šuleka pri MO MS v Komárne

Akokoľvek zvláštne to je,  akokoľvek sa mi tomu nechce veriť, je to tak. Uplynulo už de-
sať rokov, čo sme založili Dramatický krúžok na Gymnáziu Ľ. J. Šuleka  v Komárne a začala 
sa odvíjať malá - veľká história. Nebojím sa povedať, že ovplyvnila mnohé. Veľa v našom 
meste či okrese, ale snáď najviac 
v  našich životoch. Samozrejme, 
nebol to len dramatický krúžok, 
bolo desiatky ďalších smerov, kam 
sme upriamovali našu pozornosť 
a  snažili sa tvoriť.  Bol to však 
práve tento krúžok a ľudia v ňom 
i  jeho okolí, ktorí stáli na pozadí 
množstva nádherných akcií.

Je zvláštne, že aj po rokoch 
si presne pamätám ten pocit, aj 
vôňu, keď som sa prvýkrát posta-
vil pred, v tom čase, deti. (Apropo, 
deti, toto pomenovanie im ostalo, 
hoc dnes to už deti dávno nie sú.) 
Prvá otázka, ktorú mi položili, 
znela: „Prečo práve vy by ste mali 
viesť dramatický krúžok?“ Trochu drzé, trochu surové, dosť odvážne, ale úprimné. A pres-
ne také boli nasledujúce roky, o ktorých vám v tejto publikácii prinášame pár informácií. 
Odpoviem aj dnes rovnako, ako som odpovedal vtedy. Neviem prečo ja, možno by sa našiel 
niekto, kto to spraví lepšie, ale ten tu dnes nie je. Keď som ja mal 14–15 rokov, prišiel člo-
vek a povedal: “poďme robiť divadlo, poďme tancovať.” Mne to vtedy zmenilo život, preto 
som tu dnes, aby to pokračovalo, aby kus sveta, kde sa maľujú kulisy, kde sa žije na javisku 
ešte jeden život, kde sa plnia sny, aby tento kus sveta existoval. Pretože akokoľvek je naiv-
ný, akokoľvek malý a bezvýznamný sa zdá zvonku, tak dôležitý je vo vnútri. Keď tvoríte 
umenie, otvára sa vám duša a srdce. Práve vtedy spoznávate sám seba a mnohí nachádzajú 
partnerstvá na celý život. Keď spolu s ďalším človekom vytvoríte dielko, už navždy vás to 
spojí. Možno prežijete len pár krásnych chvíľ, možno nakoniec celý život, ale určite zažijete 
niečo, na čo sa nezabúda. 

Prešlo desať rokov, zažili sme úžasné množstvo príbehov na javiskách, na uliciach, 
doma, v zahraničí, ale najmä vo svojom vnútri.  V tejto knižke vám nebudeme rozprávať len 
o dramatickom krúžku, budeme hovoriť o všetkom, čo sa udialo a mali sme v tom trošku 
prsty. A nebudeme hovoriť len o nás. Naopak, chceme vám rozprávať príbehy o vás, o ľu-
ďoch, ktorí tvorili splnené sny rokov 2004–2014. Knižku venujeme stovkám a stovkám ľudí, 
ktorí priložili ruku k dielu alebo len prišli a tým pomohli tvoriť, možno trošku naivnú, dosť 
amatérsku, ale o to úžasnejšiu tvorbu, ktorej radi hovoríme umenie.  

Chceme im za to poďakovať a toto je snáď najvhodnejšia forma.

Ďakujeme
Jozef Černek
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Gymnázium a divadlo

15

...očami riaditeľa Gymnázia Ľ. J. Šuleka

Ako začať? Nebolo by celkom objektívne vrátiť sa „len“ 10 rokov do minulosti. Drama-
tická tvorba – školské divadlo je späté s naším gymnáziom takmer od jeho vzniku. Zázna-
my o  divadelných predstaveniach v  podaní 
našich študentov možno nájsť zachytené v kro-
nike školy, ale aj v ďalších zdrojoch už v 50-tych 
rokoch minulého storočia. Vyše polstoročia je 
naše gymnázium súčasťou a  môžeme povedať, 
že aj baštou slovenského kultúrneho a spoločen-
ského života Komárna.

Ktosi by mohol podotknúť – a to je až taká 
veľká vec? Áno,  z môjho pohľadu to veľká vec 
je. Je známe, že gymnázium navštevovalo veľa 
talentovaných žiakov a  nie je tomu ináč ani 
dnes. Vždy sa našiel „niekto“, kto tieto talenty 
podchytil. Málokto však vie, koľko odrieka-
nia, koľko času, koľko námahy musia vynaložiť 
všetci, ktorí sa na túto náročnú úlohu podujali. 
Od vzniku myšlienky po prvý potlesk na premiére sú to stovky hodín tvrdého nácviku.

A ako to bolo v poslednom desaťročí? Tak ako v minulosti, aj počas týchto desiatich 
rokov študovalo a študuje na našom gymnáziu veľa šikovných, cieľavedomých a  talento-
vaných študentov. Tak ako v minulosti, aj teraz sa našiel „niekto“, kto je ochotný svoj čas 
a energiu obetovať na podchytenie ich talentu.

Ktosi by mohol podotknúť – nič nové pod slnkom. Alebo predsa? Myslím, že áno. 
Domnievam sa, že toto posledné desaťročie sa predsa od tých predchádzajúcich niečím 
odlišuje. Nielen tým, že v každom predstavení hrajú iní študenti-herci. Nielen tým, že ten 
„niekto“ je posledných desať rokov Jozef Černek. Teda Jožko, ako ho všetci priatelia, známi 
i  herci volajú. Kto mal možnosť vidieť aspoň jeden z  muzikálov posledného desaťročia, 
určite nie je prekvapený, že na premiéru i niekoľko repríz je sála Mestského kultúrneho 
strediska či Domu Matice slovenskej v Komárne zaplnená do posledného miesta. Ani na 
jednej premiére nechýbali predseda Nitrianskeho samosprávneho kraja, primátor mesta 
a ďalší predstavitelia krajskej a mestskej samosprávy. Povšimnutia hodné je aj to, že naše 

predstavenia sa konajú pod záštitou prezidenta Slovenskej republiky. Pán prezident sa na 
troch predstaveniach zúčastnil aj osobne.

Čím to asi bude? Možno väčšina tých, ktorí čítajú tieto riadky, pozná aj odpoveď. Určite 
sa  zhodneme v tom, že predstavenia „Dramaťáku“ boli a sú pre nás umeleckým zážitkom, 
je z nich cítiť lásku. Lásku k umeniu, lásku k študentom, lásku k tým, pre ktorých boli a sú 
určené  pre úžasné komárňanské publikum. 

Za príjemné chvíle, ktoré sme s „Dramaťákom“ prežili, patrí veľká vďaka hlavne Jož-
kovi. Poďakovanie patrí tiež všetkým účinkujúcim a ďalším obetavcom, ktorí pomáhajú pri 
realizácii predstavení, i tým, ktorí v dnešnej neľahkej ekonomickej situácii finančne podpo-
rili a poporujú činnosť nášho dramatického krúžku. 

Mgr. Ondrej Gajdáč
riaditeľ
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Ako sa to začalo 
Maticu slovenskú som vnímal už na strednej škole.  So spolužiakmi sme tancovali 

v Dunaji, vo folklórnom súbore, v  tom čase už pri MsKS. Mnoho predstavení sme však 
mali  v Dome MS alebo sme ich robili pre MS ako inštitúciu. Popritom som moderoval 
rôzne matičné podujatia a neskôr som začal pôsobiť v dramatickom krúžku, ktorý viedol 
pán Michal Špaňúr. Bolo to skvelé obdobie. Po strednej škole som krátko, tuším len tri dni, 
dokonca pracoval pre Dom MS, prišla však ponuka práce s počítačmi, a tak som sa Matici 
slovenskej venoval už len ako dobrovoľník. 

V roku 2004 mi zavolal vtedajší predseda, pán doktor Alexander Mrázik. Tam ma oslo-
vil, či by som nechcel pracovať vo výkonnom orgáne MS v Komárne, vo výbore MS. Prav-
dupovediac, úplne presne som ani nevedel, o čo ide a z rôznych správ výborov a hlasovaní 
som mal trochu zmätok. Vlastne, tento zmätok trvá dodnes. Vo výbore, ktorý viedla pani 
Alica Kocianová, som bol najmladší, ale chcel som byť čo najviac užitočný. Odvážne som 
teda navrhol, že by som mohol skúsiť viesť dramatický krúžok pri gymnáziu. Skúsenosti 
nulové, odhodlanie veľké. Zhodou okolností, vedenie gymnázia práve hľadalo spôsob, ako 
krúžok rozbehnúť. 

Posledná hra, v ktorej som na gymnáziu hral ja ako študent, bolo Dobrodružstvo pri 
obžinkoch.  Presne túto hru som s deťmi chcel naštudovať. Klamal by som, ak by som pove-
dal, že to bolo náročné. Práve naopak.  Neuveriteľne ma prekvapila šírka talentu detí, ktoré 
sa do krúžku prihlásili. Nielenže boli ochotné robiť všetky bláznovstvá, ktoré sme vymýšľali 
na javisku, ale sami si tvorili kulisy, vymýšľali spôsob propagácie, skladali, maľovali, prená-
šali a nakladali kulisy, vlastne všetko ako vo veľkom divadle. Len trošku skromnejšie. Tvoriť 
s nimi bol úžasný zážitok.  Tesne pred prvou našou premiérou spal u mňa kamarát Erich, 
poznali sme sa ešte z čias Dunaja. Do rána sa naučil hrať na harmoniku skladbu, ktorú sme 
použili na premiére predstavenia. V porovnaní  s muzikálmi, ktoré sme tvorili neskôr, to 
bolo úplné jednoduché dielko. Ale atmosférou, spôsobom tvorby a  mojím prekvapením 
z  toho, čo dokážu tie deti, resp. pubertiaci, to bol dodnes najväčší projekt môjho života.  
Vlastne si vôbec neviem vybaviť, koľko ľudí bolo na premiére a ani koľkokrát sme to hrali. 
Ale presne si spomínam, ako dievčatá maľovali na kartón okná, chalani vyväzovali kulisy, 
ako sme zapájali klavír do hry, ako sme tie  kartóny nakladali do autobusu, upravovali kos-
týmy. Viem, že keby som tú hru mal naštudovať s dospelými ľuďmi, nikdy by nevznikla. 
Tam, kde dospelí vidia neprekonateľnú prekážku, mladý človek vidí len nový spôsob zábavy. Prvá hodina Dramaťáku - režisér sa predstavuje.

Čítanie textov v rámci študentského projektu Dekameron.
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Dramatický krúžok sa zameriava najmä na rozvoj umeleckého talentu jeho členov. Od 
svojho vzniku sa predstavil širokej verejnosti dielami:

2004–2005  • Dekameron (Giovanni Boccaccio)
  • Zmierenie alebo Dobrodružstvo pri obžinkoch (Ján Palárik)
2006  • Jáááánošííík (Stanislav Štepka)
  • Ženský zákon (Jozef Gregor Tajovský)
2007–2008 • Romeo a Júlia alebo ako to vidíme my (W. Shakespeare)
2009–2010 • Sen noci Svätojánskej (W. Shakespeare)
2011–2012 • Skrotenie (W. Shakespeare)
2013–2014 • Snehulienka a zopár trpaslíkov (Jozef Černek)

   

Snehulienka a zopár trpaslíkov

Romeo a Júlia  alebo ako to vidíme my. Prvý študentský muzikál.

Sen noci Svätojánskej, obraz Hádka. Herecky jedna z najťažších scén vôbec.
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Zmierenie alebo Dobrodružstvo pri obžinkoch (2004)

Ako úplne prvú hru, ktorú sme začali nacvičovať, sme vybrali Palárikovo Zmierenie 
alebo Dobrodružstvo pri obžinkoch. Aj keď je to taká „povinná jazda“ Matice slovenskej, 
teda organizácie, ktorá nás zastrešovala, naším zámerom nebolo robiť jej propagandu. 

Scenár bol jednoducho poruke a ja ako nádejný mladý režisér som hru poznal. Totiž, 
práve v nej som ako študent začínal s divadlom. To, že bola v tom čase vysoko aktuálna, sme 
zistili až neskôr, pri premiére. Jeden z príbuzných našich hercov totiž práve zo xenofóbnych 
dôvodov (v Komárne opäť raz rezonovala slovensko – maďarská politická otázka) odmietol 
prísť na premiéru so slovami, že do Matice on nevkročí... Niekedy je až zarážajúce, ako di-
vadlo dokáže verne odrážať atmosféru a žiaľ, aj „malosť“ niektorých  ľudí.

O hre:
Autor: Ján Palárik
Názov: Zmierenie alebo Dobrodružstvo pri 
obžinkoch
Literárny žáner: veselohra v troch dejstvách
Téma: 
Dej sa odohráva na grófkinom statku me-
dzi šľachtou a  prostým ľudom. Ústrednou 
témou je boj proti odrodilstvu, oslava vlas-
tenectva a úcta k rodnému jazyku. Palárik 
v  tejto hre využíva dvojitú zámenu postáv, 
z čoho vzniká veľa humorných situácií a ko-
mických zápletiek.
Idea: 
Hlavnou myšlienkou je poukázať na tole-
ranciu, porozumenie a  zmierenie medzi 
národmi (Slovákmi a Maďarmi) a tiež spo-
ločenskými vrstvami (šľachtou a obyčajným 
ľudom bez vzdelania).
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Obsadenie: 

Réžia: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Jozef Černek
Hosť: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Folklórny súbor Dunaj a žiaci ZUŠ 
 pod vedením Rudolfa Harmata
Inšpicient: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Ivik Baráneková

Grófka Eliza Hrabovská:. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Roberta Krmášková
Oriešok – školský učiteľ:. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Lívia Markovicsová
Miluša – jeho dcéra, grófkina spoločníčka: . . . . Diana Odrobináková
Ľudovít Kostrovický:. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Martin Koščík
Rohoň – zememerač, Kostrovického priateľ:. . . Tomáš Majerčík
Barónka – Ľudovítova matka: . . . . . . . . . . . . . . . Linda Kinczerová
dedinské dievčatá: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Regina Majerčíková, Christinne Serhanová
posol:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Jaroslav Jančár
Pišta: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Ján Procházka
dedinský ľud: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . členovia FS Dunaj
muzikanti:. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . žiaci ZUŠ Komárno a Rudolf Harmat

Hru sme začali nacvičovať v triede gymnázia. Najprv tak, ako to má byť - čítačky. Po-
stupne sa vyprofiloval charakter postáv a mohli sme určiť, kto bude čo hrať. Postupne, ako 
sa deti učili texty, sme sa začali premiestňovať do Domu Matice slovenskej. V tom čase bola 
riaditeľkou Mgr. Gabriela Kobulská, referentkou Gréta Semenkárová a dom mal aj svojho 
domovníka, pána Ladislava Klimenta. 

Treba vedieť, že Matica slovenská mala na politickej scéne v našej krajine silné meno. 
Štát ju celkom slušne podporoval, ale dom v Komárne už začal mať problémy. Politický 
režim už nebol Matici slovenskej tak naklonený, ako tomu bolo za čias vlády Vladimíra 
Mečiara. Financií ubúdalo a príspevky od štátu už ani zďaleka nepokrývali réžiu domu. Ten 
mal predtým aj svoju knižnicu a ďaleko viac zamestnancov. Žiaľ, pracovníkov bolo treba 
prepustiť a priestory pôvodne vytvorené pre divadelné účely prenajímať, aby bolo možné 
pokryť prevádzku. Tieto veci ale dramatický krúžok a priznám sa, že ani ja, neriešil. Vidina 
divadla, zápal detí pre krúžok samotný, fakt, že môžeme tvoriť a nik nám do toho nehovorí, 
akoby prekričal všetko okolo nás. 

To, že sme nemali kulisy, kostýmy alebo akúkoľvek finančnú podporu, bolo úplne ne-
podstatné. Chceli sme divadlo a to bolo najdôležitejšie. Dom aj MO Matice slovenskej nás 
podporovali. Mali sme teda priestor, ale museli sme výrazne šetriť a skúšky v sále obmedzo-
vať na minimum. Všetci traja zamestnanci domu ako mohli, tak pomohli. Niektoré veci, 
najmä spojené s administratívou, sme vôbec neriešili; dnes, z pohľadu  riaditeľa domu sa 
mi to zdá až neuveriteľné. Avšak riaditeľka Mgr. Gabika Kobulská a ekonómka Domu MS, 
Grétka Semenkárová, boli úžasné dámy, ktoré to riešili mimo nás. My sme mohli tvoriť. 
Najdôležitejšie bolo, že nás nechali cvičiť a nepýtali od nás nájomné. Laco Kliment, domov-
ník, mal dosť prchkú povahu. Občas, keď nemal svoj deň, tak nás ani nepustil na javisko 
pod zámienkou, že bez kvalifikovaného kulisáka (samozrejme, neexistoval) tam nemáme 
čo robiť, lebo je to kvôli ťahom (pohyblivé zariadenie na zavesenie reflektorov a kulís) ne-
bezpečné. Našťastie, občas mal aj dobrú náladu a vtedy poradil, pomohol, dokonca vymys-
lel spôsob, ako upevniť kulisy či zmeniť svetlá.

Hra už bola niekoľkokrát prečítaná, role akotak rozdané a  bolo treba vymyslieť, do 
čoho deti oblečieme a kde budú hrať. Keďže som pár rokov strávil vo folklórnom súbore 
Dunaj v Mestskom kultúrnom stredisku, vedel som, kam sa mám obrátiť. Vedúci súboru 
Ľudovít Gallovich nacvičoval s Dunajistami každý pondelok a piatok. Tak som sa v čase 
tréningu vybral za ním.

Jedna z našich prvých čítačiek.
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Prišiel som s malou dušičkou, či by mi nepožičal kroje a možno aj hudobníkov. Súhlasil 
a spýtal sa, či nemám na oplátku tanečníkov. Práve v tom čase mal Dunaj trošku problém, 
resp. odliv ľudí. Ak robíte so stredoškolákmi, tak sa to prirodzene deje. V jednej chvíli totiž 
odídu na výšku a nie vždy a nie všetci zvládnu pôsobiť tam i tu. To je jedna z vecí, ktoré ešte 
aj dnes  ťažko nesiem. Jeho súbor mal v tom čase tri či štyri páry a neveľkú hudobnú zložku. 
Na najbližšej hodine Dramaťáku som teda mojim ochotníkom navrhol, aby so mnou vyskú-
šali päť tréningov v Dunaji a ak sa im nebude páčiť, môžu slobodne odísť. Väčšina z nich na 
môj návrh pristala a z niektorých sa po čase naozaj stali folkloristi v pravom zmysle slova. 
Z  niektorých Dunajistov zasa právoplatní členovia Dramaťáku. Krúžky sa krásne spojili 
a dlhé roky to perfektne fungovalo. Práve preto sa aj na týchto stránkach nevenujeme len 
Dramaťáku; zo spolupráce Dunaja a Dramaťáku totiž vzniklo mnoho zaujímavých predsta-
vení. Prísne ich oddeliť je prakticky nemožné a hlavne zbytočné.  

 

Naša hra začala nadobúdať jasné kontúry. Mali sme zvládnuté texty, požičané kroje ako 
kostýmy a na nohách rovnaké tenisky. Veľmi som totiž chcel, aby sme mali čosi spoločné. 
Keďže na nohy som aj tak nemal čo deťom dať, vyhrali to tenisky. Všetci do jedného sme 
si kúpili čierne číňanky a odohrali sme tak mnoho predstavení. Len neviem, či si to vôbec 
niekto všimol.

Pán Harmat zo ZUŠ nás zaregistroval a navrhol, že aj on nám môže pomôcť so svojimi 
žiakmi. Tak sme nacvičili dve skladby. Bolo však treba spraviť ešte kulisy. Ľahko sa povie, 
ťažko spraví. Mali sme len jednu vec: koncertné krídlo. Je to jedna z najhodnotnejších vecí,  
ktoré dom  v Komárne má. Ale čo ďalej?

Robertu Krmáškovú spolu s Diankou Odrobinákovou už zaraďujem medzi multita-
lenty. Najmä Roberta vyniká nápadmi a  schopnosťou realizácie od vytvorenia náročnej 
(vnútorne komplikovanej) postavy cez tvorbu kulís alebo hudobného sprievodu. Treba však 
povedať, že ani  ostatné decká nezaostávali: či sa nastavovali svetlá, stavali, prenášali alebo 
tvorili kulisy, vždy boli všetci pri tom a pomáhali, ako kto vedel.

  Toto obdobie by sa dalo charakterizovať tým, že nič, či tvorba billboardu alebo taneč-
ných kreácií, nebol problém. Vytvoriť kostým, postaviť kulisy, cvičiť po nociach a popritom 
mať perfektný prospech a desať  ďalších aktivít. To boli členovia Dramaťáku.

Tam, kde dospelí vidia prekážku, deti často krát len spôsob, ako inak sa zabaviť... 
Presne na tomto základe vznikali kulisy. Decká odkiaľsi zohnali kartóny a poďho maľovať! 
Vznikla taká krásna atmosféra, že krajšie kulisy snáď nemali v tom čase ani v Národnom. 
Prosto sme si vytvorili zámok i domček. V tom momente, keď to vytiahli na jeden z ťahov 
a vyrezali okná, som si uvedomil,  že to celé má zmysel. A obrovský.  

Prvé fotenie vo folklórnom súbore Dunaj. Súbor už vynovený členmi Dramaťáku. 
Vedúci súboru Ľudovít Gallovich uprostred.

Roberta pri práci. V Dramaťáku je výroba kulís súčasťou komplexnej aktívnej tvorby umenia.
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Deň premiéry si presne nepamätám. Ale moment, ako deti maľovali kulisy a z domu 
prinesené veci rozmiestňovali na javisku po „zámku“, už ostane v mojej  pamäti asi navždy.

Naše prvé dielko Zmierenie alebo Dobrodružstvo pri obžinkoch bolo zrazu na svete. 
Ešte aj dnes sa mi tlačia slzy do očí, keď si spomeniem, aký hrdý som na tie deti bol. 

Vznikol Dramatický krúžok Gymnázia Ľudovíta Jaroslava Šuleka pri Miestnom odbo-
re Matice slovenskej v Komárne. My sme mu hovorili prosto DRAMAŤÁK.
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Akokoľvek si lámem hlavu, nedokážem si spomenúť, koľko repríz sme s hrou odohrali. 
Vidíte, to je aj dôvod, prečo robíme knižku - aby sa práve na tieto veci nezabúdalo. Viem, že 
ako rástol počet vystúpení, rástli aj naše deti. Nie do výšky, ale ako herci. Viac sa uvoľňovali, 
začali objavovať tajomstvo improvizácie a gest. Dokonca sa sami začali púšťať do vlastných 
projektov.

 Jednou z nich bola aj Simona Nyitraiová, vytvorila dielko Dekameron. My sme jej len 
požičali priestor. Oslovila niektorých z našich hercov a nakoniec aj vytvorila a dokončila 
naozaj skvelé predstavenie. Bol som hrdý ako páv, na ňu a vlastne na všetky deti. O to väčšiu 
radosť mám dnes. Simona totiž vyštudovala réžiu a už má za sebou aj samostatné projekty. 
Po štúdiách sa do Komárna vrátila, aby založila ďalší divadelný krúžok. Aj o  tom je náš 
Dramaťák: naši absolventi sa vracajú, aby svoju skúsenosť posunuli ďalej.

Spolupráca s FS Dunaj 
S pánom Gallovichom, ako sme ho všetci volali od prvého stretnutia, sa poznáme asi 

od mojich štrnástich. Už presne neviem, v ktorej triede ma spolužiak nahovoril, aby som sa 
pridal k Dunajistom. Teda tanečníkom a hudobníkom z folklórneho súboru, ktorý funguje 
pri Mestskom kultúrnom stredisku. Predtým to bol vojenský súbor a do Komárna si dal pán 
Gallovich ako „záklaďákov“ posielať hotových tanečníkov z celého Slovenska.  Keď sa však 
posádka v Komárne zrušila,  dievčatá - gymnazistky sa rozhodli, že súbor padnúť nesmie. 
Oslovili spolužiakov a zrazu mal súbor päť, niekedy aj sedem párov a svoju hudobnú zložku. 
Mne osobne dal Dunaj mnoho a ak človek vie vo svojom živote identifikovať body zlomu 
a to, čo mu výrazne ovplyvnilo život, tak v mojom prípade to bol tento súbor.  V súbore 
vznikli a aj vznikajú priateľstvá na celý život. Nikdy predtým a ani potom som nestretol, 
snáď mimo rodiny, ľudí, ktorí by s takou intenzitou vstupovali do sŕdc a životov. Akokoľvek 
pateticky to znie, je to prosto tak.  Pochopí to len ten, kto zažil. 

Na Slovensku je vďaka nášmu úžasnému a rozmanitému folklóru obrovské množstvo 
podobných súborov a ľudí, ktorých spája láska k hudbe a k tancu. Aj vďaka Dunaju som 
mal možnosť u nás či v zahraničí zažiť folkloristov rôzneho druhu a vždy sa mi potvrdilo 
pár vecí. Jednou z nich je, že slovenský folklór, bez zveličenia, patrí k najkrajším a najzaují-
mavejším na svete. Druhou je, že folkloristi, aj keď už možno aktívne nepôsobia v žiadnom 
súbore, budú folkloristami celý život. Svedčí o tom Východná, Detva či Terchová a ďalšie 
desiatky festivalov, ktoré už majú viac ako 50-ročnú históriu a napriek zdanlivo ťažkej dobe, 
prekvitajú. Divadlo a folklór majú k sebe blízko. Možno aj preto bola spolupráca Dramaťá-
ku a FS Dunaj dlhé roky taká prospešná, dovolím si tvrdiť, pre obe strany. Od vzniku Slo-
venských rebelov (2012) spolupráca v  pôvodnej podobe ustala, verím však, že je to len 
chvíľková prestávka.

Dramaťák a FS Dunaj 2004–2012
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Niektorí z  členov Dramaťáku, vrátane mňa, sme ale zrazu začali chodiť do ďalšieho 
krúžku a tým bol Dunaj. Do nášho tímu sa pridala Ildikó Forgácsová, dnes Földesová, ako 
bývalá Dunajistka a v súčasnosti profesor-
ka na gymnáziu. Od školy dostala povere-
nie, aby v  Dunaji zastupovala školu. Sú-
bor viedol pán Gallovich naďalej v MsKS. 
Manažérkou súboru za zriaďovateľa bola 
Eva Besztrová. Riaditeľkou MsKS Anna 
Vargová.

Bola to kompetenčne pomerne zloži-
tá situácia: deti v Dramaťáku som viedol 
ja, ale na  tréningoch Dunaja som  mal byť 
jedným z nich, pretože súbor viedol pán 
Gallovich.  Problém bol, že ja som v  is-
tom zmysle pre nich ostal autoritou aj na 
Dunaji. Vznikla teda dosť ošemetná situ-
ácia. Našťastie, v podobných súboroch to 
chodí tak, že starší, skúsenejší, učia tých 
mladších. Ani Dunaj nebol výnimkou. 
Starší tanečníci učili tancovať či spievať aj 
naše deti z Dramaťáku. Tu treba povedať, 
že napriek mojim skúsenostiam som nik-
dy nebol bohvieaký tanečník. Aj ako štu-
denta ma pán Gallovich používal skôr ako 
tanečníka v pozadí a moderátora – konferenciéra. To, čo som im z pohľadu tanca mohol 
odovzdať ja, bolo za nami po siedmich tréningoch, najmä u tých talentovanejších. Prirodze-
ne, boli lepší ako ja. Ja som bol ale zvyknutý deti viesť a oni to rešpektovali. Súbor mal však 
svojho vedúceho a bolo úplne prirodzené, že sa mu nepozdávalo, aby som tréningy viedol 
ja. Samozrejme, už len z  úcty k  pánovi Gallovichovi a  vzhľadom na moje schopnosti či 
ambície, to nebolo ani mojím zámerom.Tu zohrala mimoriadne dôležitú úlohu práve Ildi; 
dodnes  som jej za to neuveriteľne vďačný. 

Neviem presne, ako to robila, ale vždy s obrovskou dávkou šarmu a diplomacie uhrala 
ako tréningy, tak vystúpenia bez toho, aby sme sa posekali. Či už s vedením alebo v súbore 

medzi sebou. Ťažké to mala najmä v tom, že moja, v tomto prípade nezdravá dávka sebave-
domia, by mohla byť v súbore, v ktorom som nešéfoval, na príťaž.

V Dunaji to napokon roky fungovalo tak, že pán Gallovich naďalej viedol súbor, Ildi 
robila rozcvičky a bola akousi morálnou oporou detí, ale i  vedenia. No a  ja som sa ujal 
vybavovania. Dnes by sme mohli povedať, že som bol (hoc nikdy oficiálne povereným) 
manažérom súboru. 

Sponzori 
Objavil sa nový fenomén. Sponzori. Naše predstavenia si už vyžadovali oveľa viac ako 

bola bežná réžia. Pokiaľ však ide o peniaze, je to v kultúre mimoriadne ťažké. Zriaďovateľ 
ako-tak pokryje prevádzkové náklady na nácviky, bežné predstavenia ako-tak zaplatí po-
zývateľ. Tých však nie je mnoho a pre hosťujúci súbor zostane možno na autobus a nejakú 
minerálku. Ak však chcete čosi viac, povedzme tričká, lepšie kulisy alebo nebodaj osvetle-
nie či kvalitný mikrofón, neostáva vám iné, len nájsť sponzora. No a práve tu som pre Dunaj 
našiel svoje uplatnenie.  S Dunajom sme zažili mnohé a k pár veciam sa aj v tejto knižke 
dostaneme. Dramaťák bol s Dunajom personálne spojený do roku 2012, vlastne celý ten čas 
sa striedali veľké akcie. Najprv premiéra Dramaťáku, potom veľkolepé výročné predstave-
nie s Dunajom, či Premiéra so spomienkou. Keď sa skončila veľká púť niektorého z našich 
muzikálov, s Dunajom sme išli napríklad do Portugalska. Ak sa obzriem späť, je pre mňa až 
neuveriteľné, že sme na to všetko mali čas, prostriedky, ale najmä nervy. Išlo to len vďaka 
nadľudskému úsiliu, tolerancii a vzájomnému rešpektu.

 

Dramaťák a FS Dunaj 2004–2012

FS Dunaj v Portugalsku.
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Ak aj na ďalších stránkach budem písať o zážitkoch so súborom či o spoločných pred-
staveniach, asi sa nevyhnem akémusi nechcenému egocentrizmu. Je mi, žiaľ, vlastný a len 
ťažko sa ho zbavujem. Jedno je však dôležité povedať. Počas viacročnej spolupráce Dra-
maťáku a FS Dunaj som nikdy nespochybňoval, že umeleckým vedúcim súboru Dunaj je 
Ľudovít Gallovich, človek, ktorého prácu a odkaz si dodnes nesmierne vážim. To, čo urobil 
pre súbor a mesto, je naozaj pozoruhodné a nespochybniteľné. Aj predstavenia, ktoré boli 
spoločné a ktoré som režíroval, robili všetci členovia Dramaťáku či Dunaja vždy s rešpek-
tom k jeho choreografiám. Dokonca aj členovia folklórom motivovaného súboru Slovenskí 
rebeli (v zahraničí FS Komárňan), ktorý z tejto spolupráce neskôr vznikol, sa hlásia k odka-
zu, že základ k folklóru získali práve u pána Gallovicha.

Spojenie Dramaťáku a Dunaja
Keď Dramaťák prišiel do Dunaja, v súbore prá-

ve končila éra ľudí (odchádzali na vysoké školy a aj 
do iných súborov) okolo Števa Mádela (neskôr só-
lista Lúčnice), či Hanky Kubíkovej (neskôr choreo-
grafka a  učiteľka tanca v  Nitre), Danice Kajanovej 
(neskôr Zobor), Soničky Gyenesovej (FS Lipa) atď. 
Pár „starších“ tanečníkov však ostalo. 

Roland (Miško) Mišovič začínal kedysi ešte so 
mnou a dodnes je sólistom vo FS Dunaj. Počas vy-
sokoškolských štúdií pôsobil v Ponitrane a istú dobu 
strávil aj v  USA, práve vďaka a  kvôli slovenskému 
folklóru. Slavko Habara sa stal vzápätí  členom Dra-
maťáku a dnes tancuje v Slovenských rebeloch a vo 
FS Devín. Simonka Fialová, neskôr členka Dramaťá-
ku, v  muzikáli Romeo a  Júlia predstavovala Osud, 
Smrť i Lásku. Nikuška Vargová, neskôr inšpicientka 
v  Dramaťáku a  dnes tanečníčka v  Rebeloch. Rudo 
Rusňák, Ľudo Halmo – obaja ešte s Dunajom absol-
vovali zájazd do Srbska, Macedónska a neskôr aj do 
Portugalska. K súboru patrili aj Regina Majerčíková, 
Karin Urbáneková a mnohí ďalší.

Objavuje sa  aj „basák“ Robo Halász (môj ro-
vesník), spolu s bratom Tiborom (harmonika). Od-
vtedy to (ako aj s ďalšími) ťaháme v rôznych podo-
bách. Robo aj Tibor pôsobia v Rebeloch, Robo nám 
ozvučoval dva muzikály a Tiborovu dcérku mám te-
raz v Dramaťáku.  V tom čase (2006–2007) preberal 
post primáša v súbore Karol Jakubík, ešte sa z času 
na čas objavuje aj Peter Tavaly (neskôr komponoval 
hudbu do nášho prvého muzikálu). Spolu s bratom 
Karolom už hrá v kapele súboru aj mladší brat Maťo 
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a objavuje sa aj Miško Szigeti (píšťalka a dvojačka). Vôbec Szigetiovci, mama Magda, dcéry 
Janka, Anička a  spomínaný syn Michal, sú úžasným prepojením vzťahu k  hudbe, spevu 
a folklóru.  V rôznych podobách spolupracujeme dodnes.

V hudobnej zložke sme sa zoznámili s Julkou Bundovou.  V tom čase mala trinásť ro-
kov a dosť ma neznášala.  Neskôr sa však stala mimoriadne významnou osôbkou pre celé 
ďalšie pôsobenie Dramaťáku a vlastne všetkého okolo neho.

Pri jej odchode na vysokú školu som sa cez ňu snažil rozlúčiť so všetkými vysokoško-
lákmi (viď blog ďalej). Napriek našej rozlúčke neustala naša spolupráca dodnes. Julka vedie 
hudobnú zložku Slovenských rebelov a popri štúdiách farmácie stíha aj FS Devín. 
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Zajtra príde nový deň a pozajtra nový príbeh
Bola si ešte úplne malá, keď si ma spoznala a hrozne si ma nemala rada. Je to už 

hádam aj šesť rokov. Vtedy si nevedela, čo vlastne v súbore chcem a načo som tam. Vši-
mol som si Ťa hneď, aj pre Tvoj talent, ale najmä pre 
Tvoju pusu, čo sa len tak ľahko nikomu nedá. Ne-
skôr, keď si asi pochopila, že mi ide najmä o vás, ťa-
hali sme za jeden povraz. Pamätám si, koľkokrát si 
už už išla prekročiť tú tenkú čiaru, toto ešte smiem, 
ale toto už nie a nakoniec si to vždy zvládla.   

Vlastne sme sa nikdy nepohádali a to sme za-
žili ťažké vzostupy a pády. Zachraňovali sme jeden 
druhého pred plačom zlosti aj zúfalstva, aj keď sme 
si to vlastne nikdy nepovedali. Viem, párkrát nám 
to nevyšlo, raz si od únavy tuším aj odpadla. Tých 
krajších,  nádherných  chvíľ bolo ale úžasne veľa. Ty 
a ja sme vždy  mali rovnaký cieľ, dotiahnuť tie naše 
decká niekam vyššie, tam, kde si to naozaj zaslúžia. 
Za všetku tú drinu im patrí odmena.

Dokážeš spočítať koľkokrát ľudia vstávali 
a tlieskali? Ja už asi ani nie. Bolo to nádherné. A vieš, čo  sme mali ešte spoločné? Vždy, 
keď opadla tá najväčšia sláva, opona sa zavrela a všetky decká šli  oslavovať, obaja sme 
sa pripájali až neskôr. Ty si šla odpratať kroje alebo kostýmy a ja som zbieral techniku 
a vaše veci, aby sa nestrácali. Obaja sme vedeli, že to,čo skončilo bolo krásne, ale zajtra je 
tu nový deň, pozajtra nový príbeh a nové predstavenie.

Z diaľky som zažil s Tebou aj Tvoje lásky a vždy som Ťa chcel chrániť. Nikdy však 
nebolo treba, si silnejšia ako ja aj v tomto. A to máš len osemnásť, vlastne už o pár dní, že? 
Je to krásny i keď ťažký vek, mnohé už smieš a mnohému sa musíš brániť. Veľa by si chcela, 
ale ešte neprišiel čas, teraz sú len otázky a musia padnúť rozhodnutia. A sú to ťažké otázky 
a ešte ťažšie rozhodnutia. Asi by som Ti aj tento krát mal ponúknuť pomoc, ale Ty si ju 
nikdy nepotrebovala. Nebude to teda pomoc, skôr prosba. Ja som to už párkrát zažil a asi 
viem, o čom  budú svietiť toto leto hviezdy.

Odchádzaš zo strednej a začne nové a snáď ešte krajšie obdobie, tu nechávaš súbor aj 
divadlo. Odísť sa úplne nedá, na to Ťa sem púta priveľa lásky a tony prežitého. Možno máš 
z toho aj trochu strach, to je v poriadku, tak to má byť. Všetko bude tak, ako to hviezdy 
naplánovali a všetci to napokon zvládnu, i keď to nebude jednoduché.

Možno sa tá slza, čo mám teraz v oku dokotúľa aj k Tebe, ale na to všetko máme ešte 
čas. Sú pred nami ešte veci, ktoré by sme mali spraviť spoločne. A potom sľubujem, že už 
Ťa nechám ísť. A Ty mi prosím sľúb, že sa ani tam, kam kráčaš, nezmeníš. Vždy budeš mať 
jasný cieľ, pusu čo sa nedá a úsmev pre všetkých. A vždy si po veľkom potlesku odlož veci 
a spomienku, pretože zajtra príde nový deň a pozajtra nový príbeh.

Júlia Bundová - v tom čase 14-ročná 
v úlohe mníšky Appolett.

Publikované dňa 3.4.2011 na cernek.blog.sme.sk
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Ženský zákon

Dramaťák mal za sebou prvú úspešnú premiéru a bolo sa treba pohnúť ďalej. Opäť sme 
siahli po klasike.

Autor: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Jozef Gregor Tajovský
Názov:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Ženský zákon
veselohra v štyroch dejstvách

Obdobie: druhá vlna slovenského  realizmu, národná a politická nesloboda Slovákov
Téma: reálne zobrazenie života na dedine v  jeho vážnej i humornej podobe, vykreslenie 
kladných aj záporných ľudských vlastností 
Idea: autor sa zameriava na charaktery postáv, ktoré sú typickými predstaviteľmi vtedajších 
nižších vrstiev

Obsadenie:

Réžia:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Jozef Černek
Zuza  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Javorová, vdova: Lucy Tobias 
Anička, jej dcéra:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Diana Odrobináková
Jano Malecký, uhliar:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Marek Kamocsai
Mara, jeho žena a Zuzina sesternica: . . . . . . . . . Majka Maťová
Miško, ich syn a regrút: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Stanislav Králik 
Dora Kalinová, vdova a suseda:  . . . . . . . . . . . . . Monika Bandová 
Števko, sluha u Javorov: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Martin Koščík

V hre sa so svojským, ale  úžasným šarmom prejavuje Monika (Cica) Bandová. Vy-
mysleli sme jej slovíčko tííha, ktoré opakovala v rôznych momentoch. Takýmto, pomerne 
jednoduchým trikom, sa dokázala odosobniť a zvlášť pre detského diváka sa stala akýmsi 
fenoménom. Slovko tíha za ňou ešte dlho znelo na školských chodbách. Monika viedla aj 
študentský časopis - ako inak, pomáhal celý Dramaťák.  Objavuje sa tu aj Lucia, premenoval 
som ju na Lucy Tobias. Trošku vyčnieva svojou úžasnou extravaganciou, ktorá k herectvu 
rozhodne patrí.  

Oproti predchádzajúcej hre, táto bola rozhodne vyzretejšia a všetci, vrátane režiséra, 
sme si ju a najmä interakciu s divákom, začali viac užívať.  Tvorili a robili sme najmä pre 
radosť. Našu i divácku.

Aj z fotiek je zreteľné, že kulisy, hoc nadobudli väčší rozmer, sme opäť riešili po svojom 
a vôbec to nebolo zlé, práve naopak. Bolo to také naše.

V meste ani v Matici slovenskej sme zatiaľ väčší rozruch nenarobili. Objavujeme sa síce 
v miestnej televízii a na súkromnej rozhlasovej stanici Rádio Expres, ale zatiaľ o nič vážne 
nejde. I keď niečo vo vzduchu visí, ale nik ešte netuší, čo. Predstavenie sme párkrát odohrali 
doma pre rodičov, spravili sme nejaké školské predstavenia a podobne. Matičiari nás brali, 
boli radi, že sme. Väčšina detí už aktívne tancovala v Dunaji. Mali sme vytvorený pomerne 
stabilný tím a tak bolo prirodzené, že decká samé prišli s nápadom – poďme ďalej, robme 
„vážnejšiu komédiu“.  
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Jááánošííík

Zrejme každý dramatický krúžok na Slovensku, našťastie je ich dosť, nemôže obísť Já-
nošíkomániu. Úžasné dielko z pera ešte úžasnejšieho autora Stanislava Štepku.  Priznám sa, 
keď s tým decká prišli, úplne nadšený som nebol. Niežeby som dielko neuznával, práve na-
opak, sám som z neho vedel citovať; presne som vedel, kde a ako sa v origináli zatváril Milan 
Markovič, čo bolo a čo nie improvizáciou a tak. Lenže presne to je ten problém. Už vtedy 
som vedel, že  by som bol rád originálny, že sa nechcem po nikom „opičiť“ a napodobňovať. 
Štepkovo dielko Jááánošííík, tak ako bolo uvedené, bolo dokonalé, každé ďalšie spracovanie 
bude len slabým odvarom. 

Deťom sa však ťažko odporuje a keďže texty už viac-menej vedeli spamäti, išli sme do toho.

Autor:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Stanislav Štepka
Názov:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Jááánošííík

Žáner a obdobie: satirická komédia z roku 1970
Naštudovanie a uvedenie tejto geniálnej hry Stanislava Štepku presadili najmä Martin Koš-
čík (Jánošík) a Marek Kamocsai (Uhorčík).
Svoje postavy však geniálne zvládli všetci.

Obsadenie:

Réžia:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Jozef Černek, Martin Koščík
Jánošík: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Martin Koščík
Uhorčík: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Marek Kamocsai
suseda Samica:  . . . . . . . . . . . . . . . Lucy Tobias
ošetrovateľka:  . . . . . . . . . . . . . . . . Monika Bandová
mama: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Lívia Markovicsová
Anička: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Timea Zahorecová
Hanka:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Izabella Weszelowszká
otec:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Stanislav Králik
chovanci ústavu: . . . . . . . . . . . . . . Attila Hanzsér a Martin Meisel
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Hra sa stretla s úspechom nielen na premiére (29. apríla 2006), ale aj pri všetkých re-
prízach. Priniesla do dramatického krúžku pre nás nový fenomén. Improvizáciu. Vynikal 
v nej najmä Marek Kamocsai a Martin Koščík, i keď tu už boli decká naozaj rovnocennými 
partnermi. Úspech to prinieslo očakávaný, diváci spolu s našimi hercami recitovali Štepko-
ve skvelé texty. V réžii som spravil pár inovatívnych prvkov spolu s Martinom, ktorého som 
pribral sťaby spolurežiséra, ale ako som už spomenul, je naozaj ťažké vylepšiť dokonalé. 

Rozhodne však zaujala napriklad Izabela Weszelovszká, talentovaná herečka, neuve-
riteľne sčítaná a so svojským humorom. Vznikol dokonca pojem Izizmus – to bola slovná 
poznámka (väčšinou ju v nečakanej chvíli vyslovila Iza), ktorá  vás posadila, uzemnila a od-
rovnala. Prosto zapríčinila, že akokoľvek bol človek naladený, či už naštvaný alebo sa práve 
smial, musel zastať a povedať si: to nerieš, to je Izizmus... 

Príklad: Na skúške Romea a  Júlie stojí  Iza na lešení v  úlohe veronskej  kňažnej, ide 
skladba – duet Júlie a Romea, ja ako režisér sedím v hľadisku a niečo si zapisujem, a teda 
nesledujem, čo sa na javisku deje. Po skončení skladby kričím: „...Júlia, opäť to bolo falošné! 
Trochu sa s tým už začni zaoberať, o chvíľu máme premiéru.“ Iza na to odpovie: „To bol play-
back, Martina šla na záchod, ale keď príde, Tvoju kritiku jej s láskou odovzdáme...“ 

Z ľava: Martin Koščík (Jánošík) a Marek Kamocsai (Uhorčík)
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Dramaťák 2006

...aj Tímea Zahorecová (na fotogra-
fii vedľa) sa tu prejavuje ako nadaná 
herečka. 

Možno to bolo tým, že to už 
bola tretia hra, ktorú sme robili ale-
bo predlohou, v  každom prípade, 
hra vznikala mimoriadne ľahko.  Už 
tu bolo úplne jasné, že niečo sa stať 
musí. A aj sa stalo. 

Vlastne hneď niekoľko vecí.

Dve udalosti, ktoré pohli Dramaťákom

Tá šťastná...
Hru Ženský zákon a Jááánošííík sme hrali temer súbežne a keď som písal o diváckom 

úspechu, zaznamenali sme aj jeden... no, nazvime to neúspech, i  keď to bol bod zlomu. 
Hrali sme prvú menovanú hru na domácej pôde. A teda pred najnáročnejším publikom, 
pred gymnazistami. Ku podivu bola prijatá výborne, decká sa zabávali. Avšak... Až sa mi to 
ťažko píše. Stalo sa to, čo je nočnou morou každého herca - divák zaspal. Konkrétne diváč-
ka. Odpustiteľné je to len preto, že to bola učiteľka, a teda Tajovského už len z podobných 
predstavení za X-ročnú kariéru musela poznať odpredu i odzadu. My sme si však povedali: 
a dosť. Nebudeme už hrať to, čo každý a tak ako každý. Spravíme MUZIKÁL. Tak vznikla 
myšlienka študentského muzikálu.

Tá nešťastná...
Pozornému čitateľovi iste neuniklo, že hoc sa v Dramaťáku objavila úplne na začiatku 

a píšem o nej ako o fenoméne a multitalente, zrazu v dvoch hrách po sebe jej meno nie je. 
Hovorím o súčasnej vedúcej FMS Slovenskí rebeli, Roberte Krmáškovej. 

Hovorí sa, že nešťastie nechodí po horách, ale po ľuďoch.  V našom prípade to tak na-
ozaj je. Robinu počas prechádzky s jej psom napadli cudzí psi, nejako sa zamotala, resp. ju 
podrazil pes s vôdzkou a ona skončila na zemi. Udrela si hlavu o obrubník. Výsledkom bol 
ťažký otras mozgu. Ako vzorná študentka však naklusala do školy, čo naozaj nebol práve 
najlepší nápad. K tomu sa pridružila pravdepodobná chyba lekára a zlé Robertino napolo-
hovanie, keď jej tiekla infúzia už na pohotovosti v nemocnici.  Je mimoriadne zložité viniť  
lekárov a dnes sa k tomu už nikto vracať nechce. Roberta na zdesenie celého Dramaťáku 
a samozrejme rodičov, skončila so zatečenou miechou. Podľa vyjadrenia lekárov v Kováčo-
vej bolo otázne, či vôbec bude ešte niekedy chodiť. Ešte aj dnes to znie príšerne. Prišla za 
mnou jej mama, aby sme sa pokúsili niečo spraviť. Roberta mala v tom čase obľúbenú spe-
váčku Mishu. Vznikla myšlienka povzbudiť Robinu, ktorá v tom čase bola v Kováčovej, ne-
jako prostredníctvom tejto divy. Sľúbil som, že spravím všetko, čo sa len bude dať. Vždy, keď 
sa stane nešťastie, dostane človek nutkanie niečo robiť, čokoľvek. Niekto nadáva lekárom, 
niekto sa hodí o zem. Ja som začal vytelefonovávať, ako sa, preboha, dostanem k speváčke 
a ako ju dostanem k Robine ....

Z ľava: Lívia Markovicsová, Izabela Weszelovszka, Stanko Králik
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Speváčka MISHA a splnený sen

Osud hrá s ľudským životom niekedy veľmi zvláštnu hru. Každý z nás sa môže ocitnúť 
v situácii, ktorá ovplyvní jeho život. Hoci len taký úplne obyčajný pád na zľadovatelom 
chodníku môže spôsobiť, že svet okolo vás sa zrazu zmení. Už len taká triviálna a  nie 
veľmi prijemná vec, ako ísť do školy, sa pre vás stane veľmi ťažko zvládnuteľnou. Bez po-
moci druhej osoby alebo bez barlí sa nedostanete ani von na vzduch.  Trvá to týždne, 
možno mesiace a nohy vás stále neposlúchajú. Človek, ktorý predtým energiu a pomoc 
rozdával, zrazu sám potrebuje pomôcť, či povzbudiť. Čo je však najdôležitejšie, potrebuje 
bojovať proti tomu najsilnejšiemu nepriateľovi. Potrebuje vyhrať boj sám so sebou. Vte-
dy je dôležité, aby cítil oporu. Oporu svojich blízkych, rodičov, priateľov a vôbec, oporu 
všade okolo seba. Jedna moja študentka, Robina, sa ocitla v situácii, kedy potrebovala 
povzbudiť a hlavne dokázať, že všetci jej priatelia a blízki stoja pri nej.  Jej veľkým snom 
bolo stretnúť sa so speváčkou Mishou. Rozhodol som sa pomôcť splniť toto želanie mladej 
slečny, pretože nepoznám nikoho, kto by si to viacej zaslúžil ako mladý človek, ktorý doká-
že rozdávať úsmev a lásku. Zorganizovať stretnutie so speváčkou nie je tak zložité, ako by 
sa mohlo zdať. Zvlášť, keď ide o Mishu. Miška je totiž neskutočne citlivý a dobrý človek, to 
som zistil hneď ako som jej zavolal. Bez toho aby ma nechala dohovoriť povedala: „... no 
jasné, ak to má pomôcť, rada prídem... kedy a kam?“ Aké jednoduché, že? Mohol som to 
proste takto zariadiť. Robine by som splnil sen a za dve hodiny by bolo po paráde.

Ak ma však aspoň trochu poznáte, viete, že 
zo zásady neriešim nič jednoducho a  priamo-
čiaro. Ten telefonát ma proste zaskočil. Bol som 
pripravený na nejakého čudného manažéra, kto-
rého budem musieť lámať na rozumnú cenu za 
stretnutie. Dokonca som mal pripravenú aj vetu. 
„Veď vám tu spravím nejaký koncert ak to inak 
nepôjde...” Ja sa totiž viem tváriť bohovsky dôle-
žito, keď treba. Prvý problém bol v  tom, že som 
volal priamo s Mishou, citlivou speváčkou a nie 
so snobským manažérom. Druhý, ale podstatne 
vážnejší problém, som bol ja. Som totiž narode-
ný v znamení leva a spĺňam všetko to, čo sa o nás 
hovorí, o tom ako potrebujeme byť dôležití a stre-
dobodom pozornosti. 

Namiesto toho, aby som slušne poďakoval, určil miesto a čas stretnutia, som ostal vo 
svojej  úlohe a vyzeralo to asi takto: „... ale nie, dáme tomu trochu noblesy a usporiadame 
v Komárne koncert, pri tej príležitosti sa stretnete s Robinou. Alebo viete čo, Miška, urobí-
me koncerty dva, jeden pre gymnázium, kde Robina chodí do septimy a jeden charitatív-
ny. Výťažok venujeme ozdravnému centru v Kováčovej, tam sa Robina lieči.... „  

Vôbec netuším, čo si mohla o mne Misha myslieť. V každom prípade, tváril som sa, 
akoby som podobné akcie robil raz mesačne a ozvučoval minimálne Strahov.  Nadšená 
súhlasila a opatrne dodala, že by som mal teda zaistiť ozvučenie, priestor a tak a potom si 
dohodneme presný termín. „No jasné, veď sa vyznám, nie?“ a zložil som. 

Tak a som v riti! To bolo prvé, čo ma napadlo, keď som si uvedomil, s kým a hlavne 
o čom, som hovoril.

Ešte šťastie, že mám okolo seba ľudí, ktorí podobné moje úlety akceptujú a dokonca 
ma v nich podporujú. Jedným z nich je môj bratranec Heňo. Už roky máme vypracovaný 
systém: ja si vymyslím, podľa možnosti, čo najabsurdnejšiu vec, on mi povie ako nemožné 
je to spraviť, vynadá mi, navrhne riešenie a potom to spolu zrealizujeme. Na konci sa vždy 
zhodneme, ako fajn sme to vymysleli a spravili. Keď mi nakoniec Heňo povedal, že ok, 

Misha prišla do Komárna.
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ideme do toho, už ani na minútu som nepochyboval, že koncert bude. 

Potom to už malo pomerne rýchly spád, ja som sa tváril dôležito a moji anjeli okolo 
mňa makali ako fretky, aby som sa nezblamoval pod čiernu zem. Mám totiž okolo seba 
takých anjelov, ktorí občas vykuknú a pomôžu, keď je so mnou zle. Vždy sa skryjú za mo-
jich kamarátov či kamarátky alebo kolegov či šéfov. Niekedy sa objavia celkom netradične 
v tvárach cudzích ľudí, ktorí mi potom pomáhajú zo všetkých síl. 

Myšlienka charitatívneho koncertu a hlavne snaha podporiť mladú slečnu, bola tak 
silná, že mnou len prechádzala. Nemusel som v podstate nič mimoriadne robiť. Zvláštne 
náhody, ale hlavne sila ľudskosti v srdciach ľudí okolo mňa spôsobila, že zrazu sme mali 
priestor, kde bude koncert. Misha zmenila svoj pôvodný zámer prísť unplugged a rozhodla 
sa pre celú kapelu. Po troche snahy sme mali aj dostatok peňazí na všetko okolo toho. Totiž 
koncert nie je len speváčka a chuť spievať a počúvať. Sú to plagáty, reklama, ozvučenie, 
osvetlenie, lístky a kopec ďalších malých, ale za to drahých drobností. Toto všetko proste 
plynulo len vďaka anjelom okolo mňa. Jednoduché to nebolo, ale s podporou blízkych ľudí 
to bolo akési prirodzene plynulé.

26. mája 2006 o  9:30 som sa stretol 
s  charizmatickou speváčkou Mishou, aby 
mi dokázala, že okrem zlata v hrdle má aj 
veľké srdce. V doobedňajších hodinách od-
učila hodinu angličtiny na gymnáziu v Ko-
márne, hneď poobede odohrala koncert pre 
študentov gymnázia a vo večerných hodi-
nách  sa konal charitatívny koncert pre verejnosť. 

Napriek veľmi náročnému programu jej celý čas nemizol úsmev z tváre a našla si čas 
venovať sa nielen študentke s veľkým snom, ale aj ostatným študentom gymnázia. 

Čakal som hviezdne maniere, čakal som únavu, nervozitu a namyslených členov ka-
pely. Predpokladal som, že nebudem robiť nič iné, len obsakovať okolo pánov umelcov 
a krotiť ich prehnané požiadavky. Realita bola však úplne iná. Prišla partia mladých po-
hodových ľudí na čele s usmievavou babou, ktorá proste rada rozdáva dobrý pocit. Celá 
kapela, Misha, Heňo, všetci zvukári, osvetľovači, fotografovi proste robili to, čo ich baví 
a napĺňa. Jediný, kto stresoval, som bol ja, ale pritom som sa tváril hovadsky dôležito. To 

proste inak ako dobre ani dopadnúť nemohlo.  
Vďaka všetkým týmto dobrým ľuďom, ktorí sa na koncerte podieľali, sa vzpružilo 

zdravie jednej študentky a usmialo srdce pár stovkám ľudí, ktorí koncert navštívili.

Niektorým anjelom okolo mňa som odovzdal certifikát dobrého človeka. Niektorým 
som ho však nedal. Nie preto, že by som zabudol, ale preto, že som jednoducho na to ne-
mal odvahu. Takto cez písmená je to ľahšie:

Chalani z kapely  Sax ‘n’ Jay: vôbec, ale vôbec sa nevyznám v tom, čo robíte, viem 
však posúdiť, čo sa mi páči a čo nie. To, čo ste predviedli na oboch koncertoch sa mi páčilo 
veľmi, to, že ste po celý čas cvičili bez akýchkoľvek nárokov svedčí o tom, že ste ešte väčší 
profíci ako tušíte.

Heňo: vôbec netuším, čo bude ďalšia vec, ktorú vymyslíme, ale som si istý, že, s Tebou 
to bude úplne v pohode.

Anjeli: VY viete kto ste a čo pre mňa 
znamenáte, proste: Ďakujem!

A konečne ...

Miška: Neviem, aké máš sny, ale 
viem, že sa Ti splnia, aj keby som Ti mal 
požičať všetkých mojich anjelov. Nie pre-
to, že si splnila ten Robertin a ani nie pre-

to, že v tom, čo robíš si fakt dobrá, ale preto že to robíš s láskou. Mohla by si si užívať svoj 
úspech a už sa len viezť, ale Ty makáš ďalej a stále si tou usmievavou babou, ktorá len 
robí to, čo má rada. Robíš to veľmi dobre a ani sa nemusíš pritom tváriť dôležito, preto si 
Ťa vážim. 

Na záver chcem poďakovať všetkým, ktorí prišli, pretože svojou účasťou podporili 
dobrú vec. Okrem prinavráteného zdravia jednej študentky, sa podarilo vyzbierať viac 
ako 20 000,- Sk na podporu špecializovaného detského liečebného ústavu v Kováčovej. 

Chcem vysloviť veľkú vďaku nielen speváčke a kapele, ale aj sponzorom a mojim pria-
teľom, bez ktorých by tento sen ostal len snom.

Začiatok prvého koncertu.
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Pri tomto projekte si opäť uvedomujem, aké dôležité je mať okolo seba priateľov 
a ako veľa mi moje študentské pôsobenie v Dunaji a dramatickom krúžku dalo. Práve na 
základe priateľstiev zo školských čias sa mi darí vyfinancovať náročný koncert. Vďaka 
priateľstvám a dobrým ľuďom okolo mňa som tri dni pred a dva po koncerte síce nespal, 
ale podarilo sa. Nielen oba koncerty, ale čo je ešte dôležitejšie, vyšiel aj zámer povzbudiť 
Robertu. Na koncert už prichádza po svojich, o paličke, ale predsa. Samozrejme, mal ostať 
v utajení, ale myslím, že o ňom vedela skôr ako chalani z Prievidze, ktorí ho ozvučovali. 
Roberta sa nakoniec, napriek neveriacim lekárom, z toho dostala  úplne. Vzniklo aj úžas-
né priateľstvo medzi ňou a Mishou. Ja som pre Mishu neskôr robil v Komárne ešte dva 
koncerty a jeden dokonca v Bratislave.

Publikované dňa 15. 6. 2006 na cernek.blog.sme.sk

Roberta už na koncert prišla po svojich.
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V každom prípade, Dramaťák a už aj Dunaj sa dostávajú do akejsi inej polohy. Exis-
tuje fenomén sponzori; tým sa treba odvďačiť, a teda sa snažíme inak a viac propagovať 
naše podujatia. Stále viac sa prehlbujú kontakty a vzniká úžasná spolupráca ľudí, ktorým 
záleží na kultúre, mladých ľuďoch a ich využití voľného času vôbec. Okolo Dramaťáku sa 
vytvára skupinka ľudí, ktorá nám cielene pomáha. Slovo sponzor začína nadobúdať na 
váhe. Od začiatku našej spolupráce so sponzormi sme sa snažili o jednu vec, neťahať z ľudí 
peniaze, len keď je to nevyhnutné. Mnohé veci získavame bartrom, teda výmenou. Niekto 
pomôže občerstvením, niekto postaví, dodá rámy na kulisy či reklamu. Sponzorom však 
musíme aj niečo vrátiť, niekde musia mať svoje logo či poďakovanie, k predstaveniam za-
číname tvoriť bulletiny, billboardy či plagátovú reklamu. V našom prípade ďalšie miesto 
študentskej realizácie.

Premiéra so spomienkou

Dramaťák už fičal v plnom prúde a mnoho detí z neho chodilo aj do FS Dunaj. Bolo 
treba niekam sa pohnúť, povzbudiť ich aj v tomto smere, ukázať šírku ich talentu. S pánom 
Gallovichom a zvyškom súboru sme sa dohodli, že je čas ukázať deti, nových Dunajistov, 
svetu. Cvičili možno rok, aj to necelý a to naozaj nie je na tanečníkov dlho. Program však 
už mal jasné kontúry. 

Hľadal som spôsob, ako poukázať na ten fenomén, ktorý v sebe folklórne súbory nesú 
a síce, že staršia generácia odovzdáva mladšej to krásne, čo získala. V tom čase moji vrstov-
níci ako čerství absolventi vysokých škôl hľadali svoje miesto v živote. Prichádzali do no-
vých zamestnaní, hľadali alebo utužovali svoje životné lásky, stále však boli pevným putom  
spojení so svojou mladosťou. Tou bol vo väčšine prípadov práve Dunaj. Folklórny súbor, 
kde sme si všetci odžili svoje. Novým, mladým deťom som chcel ukázať, že súbor nie je len 
o tanci, láske  k vlasti či folklóru, ale predovšetkým o ľuďoch. 

Vytvorili sme teda program Premiéra so spomienkou. Naše decká sa tu odprezentovali 
ako noví nádejní tanečníci či hudobníci, moja generácia priniesla spomienku a zatancovali 
sme si niektoré z našich pôvodných tancov. Tiež tá generácia po nás, ale i pred nami. Mys-
lím, že sa nám podaril mimoriadny program, ale hlavne sa podaril základný cieľ, ktorý sme 
sledovali. Práve tu sa v mnohých deťoch z Dramaťáku zlomilo čosi, čo v nich dodnes ten 
folklór udržiava. Verím, že tí starší si zaspomínali a získali pocit, že niečo zo seba odovzdali 
ďalej.
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Ľudia stáli a tlieskali

Vlastne to bol výstrel naslepo, keď som vám 
navrhol, aby ste so mnou vyskúšali pár trénin-
gov. Dohodli sme sa,  že keď vás to nebude baviť, 
jednoducho odídete. Prešlo pár mesiacov a  my 
máme za sebou premiéru nášho programu.Pa-
mätám sa ako ste sa tvárili, keď  som vám vy-
svetľoval, že Dunaj je vlastne folklórny súbor. 
Viem, k hip-hopu, či skôr k rocku, máte asi bliž-
šie. Ale ak rockovou pesničkou, či rapom chcete 
vyjadriť to, čo cítite, či už je to hnev alebo láska, 
folklór má k vám bližšie ako si myslíte. 

Viem, že tak ako kedysi ja, ani vy ste si neve-
deli predstaviť, že vás to bude baviť. Spomínam 
si na svoje prvé tréningy, nechápal som, čo tam 
vlastne robím. Všetky tie pohľady spolužiakov 
a neschopnosť dať nohám rytmus. Vystri sa! Spevni sa! Sleduj rytmus! Rob poriadne ten 
čapáš... Čapáš? Čo je to za sprostosť?! Drina a drina, občas posmech spolužiaka, čo žiarli 
pre voľnú hodinu a nič viac? O tom je ten Dunaj?  Vtedy som vám povedal, že je za tým 
oveľa viac, ale na to, aby ste to pochopili, musíte niečo zažiť. 

Teraz, keď máte za sebou svoje prvé vystúpenie, asi už viete, o čom som hovoril. Tých 
pár hodín pred premiérou, keď sa vám tlačili do očí slzy od únavy a možno aj zúfalstva, sú 
už preč. Ostal len taký zvláštny pocit v duši... 

Vo chvíli, keď vystúpite na javisku so strašnou trémou v nohách a suchom v ústach, 
stávate sa súčasťou energie jedného kolektívu. Muzikant začne hrať hudbu, ktorú ste po-
čuli snáď tisíckrát, v tejto chvíli však znie trošku inak. Tóny sú rovnaké, melódia je rovna-
ká, ale napriek tomu je v niečom iná. Každý tón vám šepká správu, že človek, ktorý drží 
tie husle, harmoniku či paličky od cimbalu, do toho vložil svoju dušu. Vložil ju tam aj 
kvôli vám, pretože ak niečo pokazí on, nebude sa dariť ani vám. Hrá najlepšie ako to v tej-
to chvíli dokáže. Hrá so srdcom.  Začnete sa pohybovať v rytme hudby tak ako partner, 

ktorého držíte naučeným spôsobom. Zabudnete na hádku na predchádzajúcom tréningu 
a usmejete sa na neho, lebo viete, že v tejto chvíli to potrebuje. Potrebuje povzbudiť, lebo 
má rovnakú trému ako vy. Takú istú trému ako hudobník, čo vám hrá a takú istú ako 
choreograf, ktorý sedí v hľadisku a verí, že spolu to dokážete. 

Tam v hľadisku s ním sedí šesťsto ľudí,  ktorí čakajú  na to, čo sa bude diať. Chcú ve-
dieť, prečo prišli na predstavenie a prečo to vlastne robíte. A vy im to musíte ukázať.  Aby 
to pochopili, musia vidieť, že do toho tanca nedávate len svoj voľný čas, kvapky potu, či 
slzu z oka, ale že do toho dávate svoje srdce a dušu. A to sa nacvičiť nedá. 

Musíte im ukázať, že si rozumiete s hudbou, s partnerom a s celým Dunajom. Už nie 
je jednotlivec - tanečník. Už sme MY... súbor DUNAJ, jeden celok, jeden kolektív, ktorý na 
pokyn dokáže odtancovať nie práve najľahší tanec. Kolektív, ktorý dokáže komunikovať 
niekde medzi nebom a zemou, pretože verí v jeden cieľ. Verí tomu, čo robí. Odtancujete 
tanec do konca, potom ďalší a ďalší, až zrazu príde záver. Ľudia stoja a tlieskajú, kričia 
a možno plačú. Vám sa zvláštne láme hlas a trochu sa vám chce plakať a niekoho objať. 
Vtedy to celé pochopíte. Toto je dôvod, prečo to robím. Aby som mohol vyjadriť to, čo 
cítim, o čo sa snažím. Rockový spevák to prenesie do skladby, raper do „flow“. Vy vyjad-
rujete svoj pocit tancom. 

Nedávno sa ma niekto z vás pýtal, prečo to vlastne celé robím ja. Prečo tomu venujem 
toľko času. Vtedy som nevedel odpovedať. Odpoveď som našiel vo chvíli, keď som ďako-
val „mojim Dunajistom“ (mojej generácii) za to, že prišli a dokonca nacvičili tance. Ich 
reakciou bolo, že je to predsa samozrejmé, veď sme toho spolu prežili dosť. Dnes sú z nich 
úspešní ľudia; lekári, riaditelia podnikov, či profesionálni tanečníci. Prišli z Bratislavy, 
Prahy či z Levíc, zobrali si dovolenky len preto, že ich zavolal niekto z Dunaja. Neváhali 
a jednoducho prišli, aby oživili všetky tie spomienky. Hodiny a hodiny tréningov, prespie-
vané cesty v autobuse, či prvé lásky v súbore. 
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Súbor vytvára doživotné priateľstvá a nezriedka aj životné lásky. To puto k ľuďom, 
s ktorými si tak rozumiete na javisku, už vo vás ostane celý život. O pätnásť rokov možno 
aj vám niekto zavolá, aby ste si prišli pospomínať na časy, ktoré teraz prežívate. A ja už 
teraz viem, že prídete, tak ako ja „s mojimi Dunajistami“, lebo o tom je Dunaj. O folklóre, 
kde spevom a tancom vyjadrujeme lásku a priateľstvo. O každom vystúpení, či tréningu, 
o tom, keď idete vypýtať od rodičov vášho kamaráta na zájazd, len preto, aby sa netr-
hal kolektív. Dunaj, folklór, spev či tanec v akejkoľvek podobe, je predovšetkým o pocite, 
s ktorým sa chcem podeliť. Pre mňa osobne je to hlavne priateľstvo. Priateľstvo s ľuďmi, 
ktorých poznám vďaka Dunaju niekoľko rokov a môžem sa na nich kedykoľvek spoľahnúť 
a priateľstvo s „novými“ Dunajistmi, na ktorých smiem byť tak hrdý.  

Publikované dňa 5.11.2006 na cernek.blog.sme.sk
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Chcelo to menej politiky a viac muziky... 
alebo Éra muzikálov

Dramatický krúžok mal ucelený kolektív, bandu super detí, na ktoré sa naozaj dalo 
spoľahnúť. Rovnako tak v Dunaji bola skvelá pracovná atmosféra a najmä po Premiére so 
spomienkou bolo jasné, že títo ľudia raz dokážu veľké veci. 

Pokiaľ ide o  Maticu slovenskú, tú veľkú si politici prehadzovali a  používali len keď 
chceli vytiahnuť slovensko-maďarskú otázku: vtedy sme sa stali zaujímavými aj my, ale ne-
jako zvlášť sa o  nás nezaujímali. Stal som sa predsedom Miestneho odboru, riaditeľkou 
domu bola naďalej Gabika Kobulská a ako klesala politická podpora, tak mal dom stále 
väčšie a väčšie problémy, ako vôbec prežiť. Pre Martin, Žilinu i Bratislavu bolo Komárno 
príšerne ďaleko a hovorilo sa o ňom akoby o cudzej krajine, ktorej držíme palce, občas si 
rypneme, použijeme na propagáciu budúceho alebo odchádzajúceho politika - ale inak nič. 
Doznievali veci okolo sochy Sv. Cyrila a Metoda, o nich ako svätcov už dávno nešlo. Politici 
sa predbiehali v tom, kto čo nepovolil, čo chcel a kde budú stáť. Komárňanom to už bolo 
viac-menej smiešne, zato v médiách to vždy znelo ako počiatok katastrofy. Výsledkom boli 
občasné prejavy extrémizmu, občas mi ktosi škrabol auto, dostal som pár anonymov, za 
obeť padlo aj pár okien. Všetko to však boli skôr prejavy hlupákov ako ozajstný problém. 
Mal som jediný cieľ a ako nový predseda aj tú moc... Držať deti, Dramaťák, Dunaj, ale aj celú 
Maticu preč od politiky. To, čo je dnes smutnou realitou, že politika podlomila Matici nohy 
(hoc si to ešte tá veľká nepriznáva), bolo zrejmé už vtedy. 

Kampaň-nekampaň, tlak-netlak, Dramaťák a neskôr pod mojím vedením ani Matica 
v Komárne nebola na žiadnej strane a ani priklonená k žiadnemu smeru. Snažil som sa 
korektne vychádzať so všetkými stranami a nezvýhodňovať ani nezatracovať žiadnu stranu 
či osobu kvôli straníckemu tričku. Samozrejme, nestretlo sa to len s pozitívnym ohlasom, 
vznikol zákaz, aby som sa objavoval  na obrazovke mestskej televízie a v tých celoštátnych 
som bol označený za debila, ktorý nikoho nezajíma. Vlastne ma to dosť preslávilo...:) A pa-
radoxne, neskôr nám to aj pomohlo.    

Toto všetko však išlo úplne mimo detí a Dramaťáku. Tam to začalo vrieť a chystať sa 
čosi veľké. Povedali sme si: Budeme to robiť inak, tak ako to tu ešte nikdy nebolo. Spravíme 
muzikál!
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Koncert zmenil pohľad na Maticu

Hovorí sa že všetko zlé je na niečo dobré. Robertino zranenie nám prinieslo koncert 
a vďaka koncertu sa zrazu matičiari spolu s Dramaťákom ukázali v meste v akomsi inom 
svetle. Do tej dobysa v Matici poriadali akcie trochu iného typu. Koncert modernej hudby 
a ešte k tomu v Bowlingu, bolo zrazu čosi iné. Rovnako ako oslovení a spolupracujúci spon-
zori. Okruh matičiarskych podporovateľov a priaznivcov bol do tej doby dosť uzatvorený 
a viac-menej súvisel s národnostným cítením a aj s politikou. Tu sa však zrazu prelomili 
ľady. Koncert nebol matičný. Robil sa pre čosi iné, pre myšlienku a podporu, ktorá nijako 
nesúvisela s národnostnou otázkou či menšinovou alebo lokálnou politikou. 

Ako organizátori sa zrazu objavili na jednom plagáte inštitúcie,  ktoré väčšinou išli 
sólo. Odozva diváckej verejnosti bola obrovská. Mnoho ľudí nám gratulovalo, podávalo 
ruku a sľubovalo podporu v našej ďalšej činnosti. To bolo zaväzujúce. Samozrejme, neo-
bišlo sa to ani bez zlovôle. Nie každému sa páčila naša spolupráca s mestom, nie každému 
vyhovoval kľud a spôsob, akým sme sa začali prejavovať. Aj z matičných radov sa ozvala 
kritika a nie práve najtichšia. Žiaľ, v meste sa našli aj ľudia, ktorí ma poslali preč, keď som 
ich žiadal o pomoc, ale po vydarenej akcii sa na našom úspechu zrazu priživovali. To však 
patrí k tomu a vlastne od koncertu až dodnes sa to deje stále. Aj keď to zamrzí, snažíme sa 
to brať ako meradlo toho, že sa nám darí.

Dramatický krúžok sa posúva ďalej

Dramatický krúžok mal svoju základňu ľudí, o ktorých sa dalo oprieť a ktorí nepoznali 
prekážky. Vznikol úžasný kolektív ľudí, hercov, výtvarníkov, ale predovšetkým priateľov. Ich 
sila spočívala v tom, že sa s nimi dalo bez problémov pracovať. Nezabíjali sme čas zbytoč-
nými hádkami a pretláčaním sa v sile ega. Riešili sme len jednu vec: cieľ a ako ho dosiahnuť. 
Každý z nápadov sme dokázali pretaviť na výsledok. 

Blížil sa koniec roka a my sme si povedali, že spravíme čosi iné, čosi veľké. Spravíme 
muzikál. Takmer polovica detí mala hudobné vzdelanie, niektoré z  nich aktívne hrali či 
spievali. Tak teda, prečo nie? Ak mám byť úprimný, vôbec som netušil, čo to znamená spra-
viť muzikál. Vedel som však, že ak s niekým, tak práve s týmito nadšencami. 

Muzikálové začiatky

Keď niečo veľmi chcete, vesmír sa spojí a pomôže vám dosiahnuť to. 31. decembra 2006 
sme u mňa v obývačke na syntetizátore vytvorili našu prvú skladbu. Spojil som starých pria-
teľov (Ericha a Šulu) s deťmi z Dramaťáku a nejak to začalo fungovať. Začiatok muzikálu 
bol na svete! 

Že to bude práve Romeo a Júlia, bolo jasné už od začiatku. Jednu z našich herečiek, 
Martinu Majerovú, som už od momentu nášho spoznania volal Júlia. Niečo v nej mi ju 
strašne pripomínalo. To, že Stanko Králik bude Romeo, bol už jej nápad. Martinu som pri-
viedol k Julke Bundovej (v tom čase huslistke v Dunaji) s tým, že potrebujem, aby ju naučila 
spievať. 

Asi po stýkrát som si pozrel podľa mňa najkrajšie spracovanie najsmutnejšej a najkraj-
šej tragédie, aká bola kedy napísaná: Roméo et Juliette z dielne Gérarda Presgurvica. Náš 
muzikál mal pôvodne vychádzať práve z tohto dielka. Stále dokola som však čítal slovenské 
i české  preklady Shakespeara a rozhodol som sa spracovať to predsa len trošku inak. Z Pre-
sgurvicovho prevedenia sme si požičali postavu Lásky Osudu a Smrti nemej postavy, ktorá 
ovládala dej. U nás ju stvárnila tanečnica z Dunaja, Simonka Fialová.
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Romeo a Júlia, ako to vidíme my
– prvý študentský muzikál

Naveky najsmutnejší! Taký je 
príbeh Júlie a  jej Romea. Napísal ho 
najväčší básnik divadla, aký kedy žil 
a dodnes nebol prekonaný - William 
Shakespeare. Nie je len o večnej láske, 
je aj o ľuďoch, o tom krásnom v nich, 
aj o tom zlom, čo v nich drieme. 

Láska je trochu plachá a  občas 
jemne bolí... Láska je krásna, ale vie 
byť aj nebezpečná. Láska Tebou musí 
zatriasť, Láska Ťa musí rozosmiať. 
Láska Ťa rozplače a bude Ťa aj trochu 
bolieť.

 ...pretože len tak si ju uvedomíš...

Náš pohľad

Vynechal som niektoré dejové línie a  texty dialógov postavil viac na vtipe. Logicky, 
milenecká dvojica išla trošku do úzadia, viac vynikli postavy Mercucia, v našom podaní 
Mercucie (Lucy Tobias), Benvolie (Roberta Krmášková), ale aj Dojky (Majka Maťová), Júli-
inej mamy (Lívia  Markovicsová) aj otca (Martin Koščík). Ak bolo toto dielko niečím výni-
močné, tak tým, ako sme krok po kroku postupovali a tvorili atmosféru i dialógy. Tak ako 
sa v deťoch objavoval zápal či talent, ja som menil a dopisoval dialógy. Z mnícha Lorenza sa 
stala mníška Apolett v podaní Julky Bundovej. Charizmu mnícha, ktorý hľadal zmier medzi 
rodinami, poňala svojským a nezabudnuteľným spôsobom. Medzi Tímeou Zahorecovou 
(hrala Larysu (pôvodný Tybald)) a Lucy Tobias (Mercuciou) bolo na javisku také silné na-
pätie, že som niekedy už nevedel, či si naozaj neubližujú. V malej, ale za to charakterovej 
postave sa objavil aj primáš z Dunaja - Karol Jakubík a objavuje sa už aj Slavko Habara, tiež 
tanečník z Dunaja.

Hlavnou speváčkou v muzikáli bola Evelyn Polozsányiová, dievča s nádhernou farbou 
hlasu, obrovským rozsahom a najmä snahou a  túžbou spievať. Zámerom bolo, aby texty 
piesní neboli v dejovej línii samotnej hry, ale aby boli akýmsi naším pohľadom na danú 
situáciu či tému.  Tak vznikol aj podtitul Ako to vidíme my. 

Martina (Júlia) pritiahla do nášho tímu nového člena, Petra Tavalyho. S Peťom sme 
sa poznali ešte z čias Dunaja. Slovo dalo slovo a stal sa z neho hudobný producent väč-
šiny skladieb v  tomto muzikáli. Z garáže u mňa doma sme spravili štúdio a  strávili tam 
hodiny, dni a týždne tvorením skladieb. Jednu skladbu nám robil aj Ladislav Kamocsai - 
konkrétne Tango mortale. Boli to nádherné, ale neskutočne ťažké časy. Išli sme dva kroky 
dopredu a jeden dozadu. Všetko, od zvukových efektov zastrelenia na javisku, cez stavbu 
kulís a svetiel, sme robili systémom pokus - omyl. Nebolo sa veľmi o koho oprieť, spravil 
som aj niekoľko pokusov obrátiť sa na profesionálne divadlá, ale okrem výsmechu som sa 
nedopracoval nikam. 

Lucy Tobias, Roberta Krmášková a Stanislav Králik.
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Nový fenomén, peniaze, sponzori, peniaze, 
zvuk a ozvučenie

Čo sme zistili pomerne skoro bol fakt, že budeme potrebovať peniaze. Veľa peňazí. 
Chceli sme, aby spev išiel naživo. Bolo treba muzikálové mikrofóny. Kus stál 25 tisíc korún. 
Deti bolo treba do čohosi obliecť. So sponzormi som už akú-takú skúsenosť mal, tak som 
ich začal navštevovať. 

Sponzorom však bolo treba niečo sľúbiť, niečo, kde uvidia svoju firmu, bulletin, bill-
board, plagát, webové stránky… To všetko však stojí obrovské peniaze. Najhoršie bolo vy-
svetliť im, kto som a čo to vlastne chcem. Na každé desiate odmietnutie sa však objavili 
jedny pootvorené dvere. Deň som strávil v práci, poobede na skúške, nasledovalo prosenie 
u sponzorov a večer v štúdiu. Takto každý deň, takmer pol roka. 

Oslovili sme toľko ľudí, že snáď každý v meste vedel, že robíme muzikál. Pomáhali dec-
ká, ich rodičia, príbuzní, ale aj úplne neznámi ľudia len preto, že sa im páčilo, čo a ako robí-
me. Okolo našich detí z Dramaťáku sa začínalo tvoriť akési profesionálne zázemie. Okrem 
Petra Alana Tavalyho, nového hudobného producenta, pribudla Katka Kulesová ako cho-
reografka. Peter Emmer nám vytvoril jednu skladbu, profesionálne, tak ako by sa to malo 
robiť. Môj text zhudobnil a s Evelynkou sme to u neho v štúdiu nahrali. S kulisami pomáha 
Peter Baráth, Renátka Bugová a človek s neuveriteľnou trpezlivosťou a kreativitou, Janka 
Vikartovská, vtedy ešte Balašková. Objavuje sa už aj Broňa Bočáneková, práve v skladbe, 
ktorú pripravil Peťo Emmer. Tak sme vlastne, bez toho aby sme to tušili, začali spoluprácu. 
S Broňou Bočánekovou, Reni  Bugovou, Peťom Emmerom a Jankou Vikartovskou sme ne-
skôr toho ešte vytvorili viac ako dosť. 

Títo ľudia, samozrejme spolu s ďalšími, sú výraznou oporou aj v mnohom inom ako 
len v tvorbe samotnej. Niekedy sú to len slová alebo pomoc takýchto ľudí, čo nás posunie 
vpred. Nebojím sa povedať, že od každého jedného človeka, od rôznych momentov, je exis-
tencia nášho dielka závislá. 

Stanovili sme termín premiéry a každou skúškou sme boli nervóznejší a nervóznejší. 
Treba si uvedomiť, že o mnohých veciach sme nemali ani páru. Mali sme nové drahé mik-
rofóny, zohnal som peniaze aj na zvukovú aparatúru ale napríklad o odposluchoch sme 
netušili nič. Vlastne, všeobecne o ozvučovaní sme netušili nič. Každá skúška bola bojom. 

Najprv sa skúšali náročné dialógy, potom skladby. Aparatúra hučala alebo nešla, spätná 
väzba bola naším najväčším problémom. 

Peťo stále menil a dorábal skladby. Takmer na každej skúške niektorá zo speváčok pla-
kala. Nie tak od nervov, ale od únavy. Keď sa podarilo vyladiť zvuk jedného mikrofónu 
s aparatúrou, všetko sa pokazilo vo chvíli, keď boli na javisku mikrofóny tri. Ani na mo-
ment nám však nenapadlo vzdať sa. Hľadali sme len riešenia. Do nášho tímu pribudol Miro 
Schulc. Hudobníka ako sa neskôr ukázalo, aj zvukár. Zrazu sa robilo o čosi ľahšie. Pod jeho 
rukami zvuk skrotol a počítač, ktorý prehrával podkladya efekty, začal poslúchať. Aj väz-
benie sa upravilo. 

Dnes, o  štyri muzikály 
ďalej, vôbec nechápem, ako 
naše dievčatá dokázali po-
dávať taký výkon. Nielenže 
dielko malo bezmála tri ho-
diny, ale v každej naživo spie-
vanej skladbe boli obrovské 
úskalia. Jedno z  najväčších 
bol fakt, že sme hrali úplne 
bez odposluchov. 

Záujem o  náš muzikál 
bol nielen v našom meste zra-
zu obrovský. Objavili sme sa 
aj v  rannom vysielaní STVč-
ky (dnes už RTVS), priniesli 
o nás veľkú reportáž. Vtedajší 
predseda Matice slovenskej 
nás spolu s  Gabikou  Kobul-
skou prijal u seba v kancelárii 
a  prostredníctvom Nadácie 
Matice slovenskej nám pomo-
hol sumou 80 000,- Sk. Zrazu 
sme začali existovať. 
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Premiéra

Premiéru sme už nemohli zorganizovať u  nás v  Dome Matice slovenskej, lebo sme 
jednoducho nemali dosť miest. Deň premiéry si vlastne neviem vybaviť vôbec. Sedel som 
v prvom rade s Mishou, ktorá nám ako bonus nahrala na CD jednu zo skladieb (Apolettinu) 
a bolo mi strašne ľúto, že nemôžem byť vzadu v zákulisí. Už nikdy potom som žiadnu z pre-
miér neabsolvoval z pohľadu diváka. Je to na umretie, ale neviem to vysvetliť.

Muzikálu by sa dalo vytknúť všeličo, mnoho ľudí to, samozrejme, aj spravilo. Najmä tí, 
ktorí odmietli pomôcť, mali pomerne dosť pripomienok. Jedno mu však nemôže vytknúť 
nikto. Spravili sme ho na zelenej lúke, stálo to toľko, čo rodinný dom. Od prvej noty po 
zatiahnutie opony a postavenie kulís sme robili na amatérskej pôde bez kúska profesionál-
nej podpory - ale robili sme to s obrovskou láskou. Divák nás za to odmenil. Pamätám si, 
že na klaňačke som mal zrazu toho toľko na srdci, že som sa v príhovore nevedel zastaviť. 
Decká si v tom strašnom vypätí a každodennom skúšaní dokonca našli čas a urobili vlastnú 
skladbu u Stana Králika doma. Volala sa Polnočný narcis a bolo v nej všetko,  čo sme v tom 
čase prežívali. 

Romeo a Júlia, ako to vidíme my, bolo úžasné dielko. Nikdy predtým a už ani nikdy 
potom som nerobil nič také krásne a také náročné. Bolo tam strašne veľa chýb, mnoho vecí 
by sa rozhodne dalo spraviť ľahšie, krajšie a jednoduchšie, ale ani dnes by som tam nevy-
menil jedinú vetu či notu.

V rôznych podobách sme muzikál odohrali viac ako 20-krát. Dokonca sme vydali aj 
CD a v deň derniéry ho aj pokrstili. Každého jedného herca či tanečníka sa dielko dotklo 
a už sme nikdy neboli ako predtým. Vesmír sa spojil, aby sme vytvorili náš prvý muzikál. 
Možno sme nespravili dieru do divadelného sveta, ale čosi sa zmenilo. My. Ak sme dokázali 
toto, už dokážeme čokoľvek. 

Obsadenie:

Isabell, rozprávačka: . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Izabela Weszelovszká
Romeo Montek:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Stanislav Králik 
Júlia Capuletová: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Martina Majerová
Montek, hlava veronskej rodiny, 
znepriatelenej s rodinou Capuletovcov:  . .Slavomír Habara
Pani Monteková: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Suzie Mayer
Capulet, hlava veronskej rodiny, 
znepriatelenej s rodinou Montekovcov:  . .Martin Koščík 
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Pani Capuletová: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Lívia Markovičová
Dojka, ktorá oddojčila Júliu a 
slúži u Capuletovcov: . . . . . . . . . . . . . . . . . .Majka Maťová
Mercucia, mladá šľachtičná a príbuzná kňažnej, 
Romeova kamarátka z detstva: . . . . . . . . . .Lucy Tobias
Larysa, neter pani Capuletovej:  . . . . . . . . .Tímea Zahorecová
Benvolia, Romeova sesternica a 
Mercuciina priateľka: . . . . . . . . . . . . . . . . . .Robina Krmášková 
Escalus, veronská kňažná: . . . . . . . . . . . . . .Izabela Weszelovszká
Paris, urodzený mladý muž, 
príbuzný kňažnej: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Karol Jakubík
Matka Apolett:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Júlia Bundová
Duchovná Loreline:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Natália Petöczová
Smrť, Osud a Láska: . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Simona Fialová
Abeline, slúžka Montekovcov:  . . . . . . . . . .Evelyn  Polozsányiová
Brigette, Romeova slúžka: . . . . . . . . . . . . . .Veronika Gulyásová
Simon:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Veronika Habarová
Georga: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Ildikó Milkovičová

Scenár:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .William Shakespeare
Preklad:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Ľubomír Feldek
Úprava textov, texty piesní a réžia: . . . . . . .Jozef Černek
Kulisy:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Janka Balašková, Renáta Bugová, Tomáš Baráth
Hudba:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .členovia DK, viď soundtrack
Hudobné aranžmány:  . . . . . . . . . . . . . . . . .Peter Alan Tavaly
Choreografia tancov:  . . . . . . . . . . . . . . . . . .Katarína Kulesová 

Foto:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Henrich Mišovič - Collavino, FotoJakó
web (flash):  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Igor Kraslan
Hudobná pomoc:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .Peter Emmer, Miro Schulcz
konzultácie spracovania hudby: . . . . . . . . .Misha
Grafika printových materiálov:  . . . . . . . . .Tibor Vígh

Tvorba prvých skladieb

Dramaťáci sami vytvorili skladbu Polnočný narcis.
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Ľudia okolo mňa a umenie

V marci roku 2007 som vystupoval z auta a na smrť unavený, hmkajúc si melódiu, čo 
sme práve dokončili, som uvažoval nad otázkou: ...do kedy ešte? Do kedy budem stále niečo 
vymýšľať, niečo si dokazovať a prekračovať svoj tieň? Robím veci, o ktorých nemám šajn,  
za peniaze, ktoré neexistujú. Zaťažujem ľudí svojimi víziami o umení...  Mám vôbec na to 
právo? Mám právo vnucovať ľuďom muzikál, využívať ich priateľstvo v prospech projektu, 
ktorý, aj keby bol akokoľvek úspešný, neprinesie nič hmotné? Otázkami podobného kalibru 
som terorizoval svoj mozog a snažil sa spraviť aspoň trochu obytnou obývačku, po zásahu 
nášho „sound teamu“ – teda ľudí, s ktorými robíme hudbu. Pohľad mi padol na kvet, ktorý 
mi priniesla Júlia s Izabelou, nazvali ho „dnes dobre vyzerám“ a vraj dokonale vystihuje 
moju povahu - žltý narcis.

Žeby to bolo až tak zlé? Je moja povaha až tak žltá? Zrejme áno a upozornili ma na to 
deti, čo znamená, že celý dospelý svet, už o tom vie dávno, len mne to zas nik nepovedal. 
Veď aj tie tieto výčitky sú vlastne len výkrikom môjho ega. Pritom to, čo robíme, už dávno 
nie je o mne.  

Vymyslel som si muzikál. Vlastne, vymyslel som si, že spravíme muzikál. Veď čo už len 
na to potrebujeme, dobrý scenár, trochu hudby, trochu sluchu, aby sme mohli spievať a veľa 
odvahy, ostatné už domyslím v behu. Keďže Martinu už roky volám Júlia a kedysi som jej 
sľúbil hru  „Romeo a Júlia“, tak námet a scenár je jasný. Decká  v krúžku  mám väčšinou 
hudobne vzdelané a ja mám odvahy dosť, tak kde by mohol nastať problém? 

Dnes, keď máme mesiac do premiéry, som si uvedomil, že problém môže nastať všade. 
A všade aj nastane, resp. bol by nastal, kebyže nemám okolo seba takých ľudí ako mám. 

Decká v krúžku na mňa pozerali trochu čudne keď som im oznámil svoju víziu, ale 
keďže som sa tváril sebavedomo (na to som odborník), brali to ako hotovú vec. O.K., ideme 
robiť muzikál. Kamarátka Šulka síce trochu protestovala, ale páčil sa jej nápad a namiesto 
večernej „žúrky“ a  sobotného relaxu si sadla a pretvárala môj text do vhodného rytmu. 
Erich po dvoch hodinách spánku vstal a nahral mi „drum and bass“. Decká niečo skompo-
novali, niečo naspievali, celé sme to pozliepali a ... wooalaaa...prvá ukážka bola na svete. 
Jednoduché, nie? 

Vlastne, vôbec nie. Toto celé, tak krátko napísané, trvalo 10 dní. A  je to len jedna 
skladba. Kde sú ostatné? Kde sú kulisy? Kostýmy a choreografia? Reklama a plagáty, bul-
letin a vstupenky? Ako to ozvučíme, kde a ako to nahráme, kto to nahrá? Kto spraví ďalšie 
skladby? Kde sú autorské práva na scenár? Kto a ako to osvieti? Ako postavíme balkón? Kto 
to nafotí a nahrá ukážky? Kto to zaplatí? Toto sú otázky, ktoré som si kládol postupne ako 
prichádzal problém za problémom. 

Všetko sa nakoniec zatiaľ vyriešilo a verím, že sa aj vyrieši. Ale nikdy nie samo, za 
každým detailom v našom projekte je človek. Človek s dušou, ktorá uverila myšlienke, že 
muzikál spravíme aj bez obrovského finančného zázemia. Ako Misha, ktorá nám pomohla 
so skladbou, naspievala ju, aby mohla naša Apolett ísť podľa nej. Tak ako Misha, tak všetci 
to robia vlastne len kvôli myšlienke projektu. Nie preto, že chceme svetu niečo dokázať, ale 
preto, aby sme ukázali, že svet sa netočí len okolo peňazí a politiky. Že študentov zaujíma 
aj niečo iné ako film, drogy, porno a smsky. Svet sú ľudia, ľudské duše a svet ešte stále má tú 
najdôležitejšiu vec. Lásku. 
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Prvý muzikál Romeo a Júlia

Vo chvíli, keď sa niekto rozhodne, že niečo vie a chce to svetu ukázať, nepotrebuje milió-
ny, potrebuje len chcieť. Našťastie, takých ľudí som stretol už dávno a sú mojimi priateľmi. 
Stretávam aj nových, vďaka muzikálu, a verím, že budú mojimi priateľmi.

Chcem im všetkým poďakovať, hoci ešte nie sme ani zďaleka na konci. Vôbec neviem, 
ani len netuším, ako to nakoniec dopadne. Ale aj keby to dopadlo úplne najhoršie a ľudia 
by nám cez prestávku odišli, už teraz viem, že robíme dobrú vec. Proste robíme niečo, čo nás 
teší a výsledok má potešiť ľudskú dušu. A keby aj ľudia cez tú prestávku nakoniec odišli, my 
sme spravili všetko, ako najlepšie vieme a dokážeme. Bez nároku na odmenu, proste len tak, 
lebo sme práve toto chceli. A viete, čo? Ja tú prestávku radšej zruším. Každého z nás to stálo 
príliš veľa hodín  práce na to, aby si ľudia len tak mirnix-dirnix odchádzali.

A aby som ja narcis zas nezabudol, všetkým, čo tušíte, že je to o vás...

ĎAKUJEM...

Publikované dňa 19. 3. 2007 na cernek.blog.sme.sk
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Zaznel hlas matičný z južného Slovenska

Môžete mi veriť, vážení čitatelia, že matičné hnutie tu trpí všeličím, ale nečinnos-
ťou rozhodne nie (som jeho predsedom). Využívam teda tento priestor a popíšem vám 
aspoň časť toho, čo sme dokázali v poslednom období. Miestny odbor a jeho členovia, či 
už tí „moji“ alebo predo mnou, stoja za veľkými vecami osožnými pre mesto, či matičnú 
verejnosť. Patrí im naša vďaka. Venovať sa ale budem tým aktivitám, ktoré sme sme-
rovali k mládeži, pretože tá má v rukách budúcnosť, nie je ovplyvnená dnešnou, veľmi 
zvláštnou politikou a v matičných  srdciach  jej patrí najväčšie miesto. 

Neprešli ešte ani tri roky, čo sme založili pri Miestnom odbore Matice slovenskej 
Dramatický krúžok Gymnázia Ľ. J. Šuleka. Dnes si môžeme povedať, že máme za se-
bou 5 premiér aj vďaka tomuto krúžku. Začali sme obvykle, ako bolo v Komárne zvy-
kom,  ešte „za vlády“ p. Špaňúra (dlhé roky vedúca osobnosť v divadelnej činnosti pre 
MO MS) a vrhli sme sa na diela klasikov ako Palárik, či  Tajovský alebo Štepka. Po-
mohli sme v činnosti aj p. Gallovichovi, ktorý tu už niekoľko desaťročí vedie folklórny 
súbor Dunaj a musíme uznať, že veľmi úspešne.  

Počtom predstavení aj záujmom zo strany divákov, či škôl  sme už vtedy vedeli, že 
naša snaha sa stretá s pochopením a nie malým úspechom. Neboli to len slová vďaky od 
divákov, ale aj ozajstná pomoc od ľudí, ktorí nám pomáhali ako sa dalo.  Snáď vtedy 
nám napadla myšlienka, čo tak pustiť sa do niečoho väčšieho, nebývalého a veľmi ná-
ročného – do modernej divadelnej tvorby – čo tak stvoriť ozajstný muzikál. Nebudem tu 
popisovať náročnosť celého projektu, pretože čo i len trochu vnímavý človek si domyslí, 
že zložiť hudbu, naživo spievať, popritom hrať a technicky to zvládnuť, nie je maličkosť. 
V dnešnom svete to najlepšie (žiaľ) vyjadria peniaze. Rozpočet na projekt bol milion 
slovenských korún, samozrejme bez honorárov, ktorých sa všetci vzdali v prospech pro-
jektu. 

Keď sme začínali, nemali sme, okrem obrovskej túžby, nič. Na konci tej cesty bola 
tisícka spokojných divákov, ktorí na premiére stáli a  15 minút tlieskali. To moderné 
slovné spojenie „standing ovation“ však nemôže vystihnúť ten pocit, ktorý bol v kaž-
dom z nás.  V ľuďoch, ktorí sa podieľali na realizácii tohto kúsku, našich snov, či túžob. 
Nebolo to len 24 hercov – študentov, ale aj  tridsiatka ľudí, ktorí tvorili pozadie tohto 

celého projektu. Patrí sa nám poďakovať aj touto cestou všetkýma za všetko, čo pre nás 
a pre tento projekt spravili. Máme za sebou mnoho predstavení, nejaké nás ešte čakajú. 
Navštívili sme divákov vo viacerých mestách našej krajiny a všade sme sa stretli s jedi-
nou  otázkou: 

„Ako ste to dokázali?“

Porovnávajú nás s profesionálmi, nieže by sme sa im chceli alebo mohli rovnať. Ale 
teší nás už len fakt, že nás porovnávajú s „ozajstnými“ divadlami. Hoci nikto z nás to 
neštudoval a neživí sa tým.  Budeme krstiť vlastný album, čo tiež nie je maličkosť.   

Patrí sa nám teda poďakovať ľuďom, či skôr inštitúciám, ktoré stáli za týmto pro-
jektom. Vďaka patrí Matici slovenskej a jej predsedovi p. Markušovi. Prostredníctvom  
nadácie nám umožnili sprostredkovať divákom skutočne hodnotný zážitok. Nadácia 
Matice slovenskej prispela na zakúpenie profesionálnych mikrofónov pre muzikál. Vďa-
ka patrí Domu Matice slovenskej v Komárne, že nám umožnila hodiny a hodiny skúšať, 
meniť a tvoriť. Pre mňa osobne stačí vyjadrenia študentov: „...stretneme sa v našej Ma-
tici...“ . Aká jednoduchá veta a zmaže všetky starosti s peniazmi na vykúrenie, chod, 
elektrinu a všetko, čo „požerie“ kvantum a kvantum financií. Nesmieme zabudnúť na 
VÚC, ktorý tiež prispel svojou čiastkou. Chcem však poukázať na snáď tú najdôležitej-
šiu vec. 

Miestny odbor Matice slovenskej v tomto jedinečnom a obrovskom projekte, ale aj 
v  projektoch ďalších, spo-
lupracoval s  mnohými in-
štitúciami a jednou z nich 
bolo mesto Komárno. To 
mesto, ktoré v  politickej 
histórii bránilo stavaniu 
súsošia Cyrila a  Metoda 
a  na politickej úrovni len 
ťažko trpelo matičné hnu-
tie. Bol to Miestny odbor 
a  jeho členovia, ktorí po-
núkli spoluprácu a  stá-
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le udržujú krehké, ale pre obyvateľov mesta veľmi dôležité vzťahy. Som presvedčený 
a verím, že so mnou mnoho ďalších ľudí chápe dôležitosť tejto spolupráce. Talent tých 
študentov, ich snaha žiť svoj život v  prostredí, kde sa môžu rozvíjať a  nemusia riešiť 
národnosť svoju, či svojich kamarátov, by mala byť pre nás výzvou. Nedovoľme, aby 
politické ciele, či ambície jednotlivcov vzbudzovali v ľuďoch pocit, že je nevyhnuté vôbec 
sledovať národnosť. Buďme hrdí na to, že sme Slovákmi, dovoľme akejkoľvek menšine, 
či väčšine (na území), nech je hrdá na svoj pôvod, ale majme na pamäti, že sme v prvom 
rade ľudia. Ľudia, ktorí chcú slobodne žiť svoj život a napĺňať svoje sny. Nechajme poli-
tikom ich silné slová, nech si ich prežívajú vo svojej opitosti mocou, ale nedovoľme, aby 
nás zatiahli do svojej absurdnej hry. Poučme sa z histórie, či z iných (nie vzdialených 
štátov), kde takéto vášne politikov spustili veci, na ktoré nám strach ani nedovoľuje 
pomyslieť. V kultúre tak ako v piesni, či v hudbe, nejestvujú hranice a jazykové bariéry. 
Nedovoľme, aby študenti, ktorí dnes bez problémov ovládajú okrem svojho jeden, ba 
dokonca dva ďalšie jazyky, pociťovali bariéry v kultúre. Som veľmi rád a hrdý na to, že 
aj vďaka Matici slovenskej v Komárne „moji“ študenti toto bremeno zatiaľ nepocítili. 

Matičný odkaz

Na chvíľku si dovolím trošku odbočiť. Knižka je síce o rokoch 2004 - 2014 a snaží sa 
opisovať najmä dramatický krúžok a ľudí, či ich pôsobenie v meste. Nedá mi však, aby som 
nespomenul aj našich predchodcov. Miestny odbor Matice slovenskej, z ktorého sme vzišli 
i my a Dom Matice slovenskej, kde dodnes fungujeme. 

Nebyť práce ľudí pred nami, ich zanietenosti už od začiatku deväťdesiatych rokov, ale 
aj v rokoch predtým, Dramaťák by neexistoval. Žiadny Dramaťák ani Rebeli. Teda ani my, 
isto nie v takej podobe ako nás poznáte. Nepodarilo sa nám udržať všetky ich aktivity, teda 
akcie, ktorým výbory pred nami položili základy. To však neznamená, že si ich prácu nevá-
žime. Práve naopak. Keď sa prehrabávame archívom vecí a fotografií, zostávame až s ústami 
otvorenými od údivu, koľko aktivít títo ľudia a to naozaj v ťažkých podmienkach, rozvíjali.

My sa hrdíme tým, že si držíme odstup od politiky. Naša doba je totiž taká. V ich ča-
soch to bolo práve naopak, bolo zrejme nevyhnutné, aby MS priamo zasahovala do poli-
tického diania.

Avšak nielen na tomto poli boli komárňanskí matičiari aktívni. Či už si vezmeme pa-
mätné tabule v meste, meno slovenského gymnázia v Komárne, slávne matičné plesy, po-
čiatky rôznych kultúrnych akcií, ktoré neskôr prerástli do tradičných podujatí… Mnohé 
z toho pretrváva dodnes. Tak, ako sa nám vďaka vôli našich divákov darí napĺňať sály, tak sa 
im darilo plniť nielen sály, ale aj námestia. Bol by som nerád, keby sa na to zabudlo a pevne 
verím, že naša snaha zdigitalizovať archív sa nakoniec vydarí a okrem sôch, pomníkov a pa-
mätných tabúľ ostane spomienka na ich činnosť aj v takej podobe. 

Či už išlo o výbory pod vedením MUDr. Alexandra Mrázika, Štefana Urbana, Mgr. 
Oľgy Čiernej, Mgr. Alice Kocianovej, či Dom pod vedením Zdenky Anetovej, Mgr. Gabriely 
Kobulskej či pána ThLic. Miroslava Hargaša, boli to vždy títo ľudia, ktorí nezištne a s otvo-
reným srdcom tvorili matičné dianie v našom meste. A my sa hrdo hlásime k ich odkazu. 

Publikované dňa 7.11.2007 na cernek.blog.sme.sk
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Sen noci Svätojánskej

Sen noci Svätojánskej (angl. 
A Midsummer Night’s Dream) je roman-
tická komédia z  pera anglického drama-
tika Williama Shakespeara, napísaná na 
prelome 16. a 17. storočia.

Hra rozpráva o dobrodružstvách šty-
roch mladých aténskych zaľúbencov a sku-
piny ochotníckych hercov so skupinou víl 
a  škriatkov, ktorí žijú v  tmavom lese za 
mestom. Sen noci Svätojánskej patrí me-
dzi Shakespearove najobľúbenejšie komé-
die a často sa hráva po celom svete. V hre 
sa nachádzajú tri do seba zapadajúce dejo-
vé línie, ktoré spája oslava svadby aténske-
ho kniežaťa Tezea (u nás bol na služobnej 
ceste v Atlantíde) s kráľovnou Amazoniek 
Hipoletou (Martina Majerová).

V úvodnej scéne sa Hermia odmieta podriadiť želaniu svojej matky Chrysostie (Zlatka 
Uričková), aby si vzala Demetria, ktorého jej vybrala za manžela. Pripomína staré aténske 
právo, podľa ktorého sa dcéra musí podriadiť alebo si bude musieť vybrať medzi smrťou 
a doživotnou cudnosťou ako mníška bohyne Diany.

Hermia a jej milý, Lysander, sa rozhodnú utiecť počas noci do neďalekého lesa. Her-
mia sa zdôverí svojej najlepšej priateľke, Helene, ktorá miluje Demetria, ale ten ju odmieta. 
Rozhodne sa získať ho a tak mu prezradí Hermiin plán. Demetrius, poslušne nasledovaný 
Helenou, naháňa po lese Hermiu, ktorá však hľadá Lysandra. Do toho sa však primoce Puk 
a na príkaz kráľovnej škriatkov Arthemis, ktorá je pohádaná s Titániou (Kráľovnou víl), za-
siahne. Nie však úspešne a čosi riadne domotá. Herci - neherci sa pripravujú na  svoj veľký 
výstup, ale Klbo sa premení (opäť po zásahu Puka) na somára. Všetky dejové línie sa stretnú 
v závere, kde sa nakoniec všetko rozuzlí v šťastný koniec.

Ak má každé z našich dielok nejaké naj, tak Sen noci svätojánskej bol jednoznačne 
najkrajší. Nemyslím teraz z pohľadu diváka, to nechám na ňom, myslím z pohľadu tvorby. 

Všetko, čo sme robili doteraz, bolo vždy s úžasným zanietením a radosťou z  tvorby 
samotnej. Inak by sme do toho ani nešli. Všetko však malo aj svoje tienisté chvíle. Tie sme 
ale nejak prekonali, tešiac sa na výsledok. Sen bol však iný...

Akokoľvek sa snažím, neviem si vybaviť žiadnu tienistú stránku skúšok. Vyslovene som 
sa tešil na každú ďalšiu hodinu strávenú v divadle. Z  Romea a Júlie sme boli už poučení, 
vedeli sme, kde sú hranice a čo sa ako dá, či nedá spraviť. Mali sme už aj celkom slušnú vý-
bavu a čo je najdôležitejšie, muzikál tvorili ľudia, ktorí skutočne chceli niečo pekné dokázať, 
rešpektovali sa medzi sebou a mali sa radi. 

K nášmu tímu pribudli nejaké deti a objavili sa už aj dospelí. Zlatka Uríčková prišla aj 
s vnučkou. Obe si zahrali. Možno to bola práve Zlatka, ktorá so sebou priniesla takú atmo-
sféru pokoja. Na každej jednej skúške sme vždy pokročili o kúsok ďalej a každá jedna skúška 
so sebou niesla strašne veľa zábavy. Izabela sa ujala role Arthemis, Kráľovnej škriatkov, jej 
protivníčkou v muzikáli bola nezabudnuteľná Titánia - Evelynka. Som presvedčený, že keď 
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mal Shakespeare pred sebou postavu Titánie, videl našu Evelynku. Bola Kráľovnou víl a aj 
počas skúšok či na ceste autobusom za divákmi, bola neustále obklopená dievčatami, ktoré 
hrali jej víly. Aj dnes, keď si ľudia spomenú na náš druhý muzikál, určite sa im vybaví scéna 
príchodu Titánie na javisko. Broňa so svojimi tanečnicami z Junior clubu pripravila do ce-
lého muzikálu úžasné choreografie. Svojou troškou prispela aj Andy Hodeková. Získali sme 
najmä jej tanečnice, Brendušku Dobrovicsovú, Timeu Beckovú a Lauru Barossovú. Neskôr 
Laura prevzala Timinu postavu (Hermiony) a začala s nami aj aktívne hrať a spievať. Spolu 
s Timi Zahorecovou, Julkou Bundovou, Stankom Králikom (Lysander) a Slavom Habarom 
(Demetrius) vytvorili ľudské postavy v dielku. Boli to jedny z najťažších scén, pretože vďaka 
Pukovi postavy dosť rázne menili charaktery. Vôbec, celé dielko bolo nádherne spletité, až 
tak, že v niektorých pasážach som si dovolil majstrove texty trošku prispôsobiť. Jednak sme 
mali málo chlapcov a jednak som chcel hru trošku upraviť aj na naše, amatérske pomery. 

Všetky skladby už pripravoval Peter Emmer, texty išli z môjho pera a tentokrát boli, 
i keď nie všetky, viac vnorené do deja. Robina vytvorila nezabudnuteľnú postavu domo-
taného škriatka Puka, ja som si splnil sen a tiež som si zahral. Vždy som sa snažil najmä 
vlastným príkladom viesť deti k tomu, aby boli hrdé na to, čo robia. Vlastne, aj preto som 
mal povesť narcisa. Dnes už namyslený nie som, už som dokonalý. :) Preto som si aj vybral 
postavu Klba – zlého, ale zato riadne namysleného herca, ktorý sa premení na somára. Ako 
poznamenal Gajdy, hrať som veľmi nemusel. 

Problém vznikol s réžiou. Nedokázal som aj hrať aj režírovať súčasne. Aj keď som mal 
predstavu o svojej postave, vôbec som nevedel naviesť mojich kolegov na javisku. Zavolal 

som preto človeku, ktorého som roky obdivoval. József Kiss Péntek roky viedol Gimisz - 
maďarskú  verziu Dramaťáku. Rád prišiel a pomohol. Tri scény, kde som hral, režíroval on. 

Počas niekoľkých skúšok sme vytvorili úžasné charaktery. Mojimi partnermi na javis-
ku bola Veronika Habarová (Petra Veľká), nezabudnuteľné dievča s obrovským talentom 
nielen na herectvo, ale najmä  na svojský humor, Mirko Szabó (bratranec), chalan s neuve-
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riteľným nadhľadom a humorom, Lucia Pinke, chvíľku aj členka Dunaja a Renátka Jóbová 
- hrala Stenu. Náš režisér poňal scény trošku inak ako som ja viedol celé ostatné divadlo, ale 
vôbec to nebolo na škodu, práve naopak, malo to naozaj mimoriadnu atmosféru. Ku Klbovi 
sa nám s Peťom podarilo vytvoriť aj krásnu skladbu - Klbov song. Ešte dodnes sa so mnou 
nesie: “…ja-da-da dom, úžasný som…”

Získali sme nového zvukového majstra. Chvíľku za mixpultom stál Renátkin frajer, 
neskôr ho vystriedal Patrik Halás a potom Róbert Halász (basák z Rebelov). Za svetlá a sve-
telné efekty - lebo už aj so svetlami sme začali aktívne pracovať - sa postavil môj bratranec, 
Stanislav Pivko junior. Úžasné kostýmy a scénu pripravila Janka Vikartovská a Reni Bugová. 
Tibor Vígh opäť pripravil krásnu grafiku a získali sme v ňom stáleho člena kreatívnho tímu. 
Predstavenie sme hrali 26-krát, tiež k nemu vyšlo CD a ak niekedy niekto bude uvažovať, 
že oživí niektorú z našich hier, ja by som sa prihováral za túto. Hudobné podklady či scenár 
rád prinesiem.

Obsadenie:

Víla Prášok:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Natália Petőczová
Škriatok Puk: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Roberta Krmášková
Mladý šľachtic Demetrius:  . . . . . . . . . . . . . . . . . Slavomír Habara
Víla Hrášok: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Alexandra Lesková
Kráľovná škriatkov Arthemis: . . . . . . . . . . . . . . . Izabela Weszelovszká
Mladý šľachtic Lysander: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Stanislav Králik
Víla Horčička:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Lauruška Uričková
Kráľovná víl Titánia:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Evelyn Polozsányoivá
Kráľovná Hypolit: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Martina Júlia Majerová
Mladá krásna šľachtičná Helena:  . . . . . . . . . . . . Júlia Bundová
Hermia:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Timea Zahorecová
Najvyššia knažná Atén Chrysostia:  . . . . . . . . . . teta Zlatka Uričková
Škriatok Tibeck:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Timea Becková
Škriatok Dobi: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Brenda Dobrovicsová
Škriatok Lori alebo krásna Helena:  . . . . . . . . . . Laura Baross
Škriatok alebo Kráľovná Hypolit: . . . . . . . . . . . . Denisa Vargová
Stena:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Renáta Jóbová
Fero Píšťala, Tisba v Interlúdiu:  . . . . . . . . . . . . . Miroslav Szabó
Kubo Klbo Tkáč: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Jozef Černek
Ihlička, Mesiac v Interlúdiu: . . . . . . . . . . . . . . . . Lucia Pinkeová
Petra Veľká, prológ v Interlúdiu:  . . . . . . . . . . . . Nika Habarová
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Plesy

Na listy tejto knižky sa, žiaľ, nezmestia všetky matičné podujatia s takým podrobným 
opisom ako je to u muzikálov. Bol by som však nerád, ak by sme ich nespomenuli vôbec. 
Matica v Komárne má naozaj dlhoročnú tradíciu plesov. Veď ich už bolo cez štyridsať. Aj 
výboru, ktorý mám tú česť viesť, sa podarilo plesy udržať. I keď ročnú prestávku sme mali. 
Treba povedať, že vďaka patrí manželom Borošovcom a Janke Pipíškovej, ktorí si organi-
záciu zobrali pod svoju záštitu. Každý rok sa teda matičiari stretnú v plesovej sezóne na 
naozaj milej akcii. Hrdíme sa tým, že živú kapelu dopĺňa aj folklórna hudba. Sprvu to bola 
hudba FS Dunaj, dnes sú to Slovenskí rebeli. V každom prípade, vďaka zanietenosti ľudí 
vo výbore sa vždy v plesovej sezóne môžeme stretnúť, zatancovať si a zaspievať do skorých 
ranných hodín.
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alebo čo potrebujete, ak chcete myšlienku začať a aj dokončiť

Zatiaľ sa v celej existencii krúžku opakuje plus mínus rovnako jeden model. Každý náš 
projekt potrebuje viacero pilierov. 

Konkrétne štyri najdôležitejšie: 

I. Ľudí, ktorí nezištne a s láskou tvoria akýsi základ, základňu, ak chcete, pre tvorivé ume-
nie. Jednou z najdôležitejších je od čias Sna noci Svätojánskej Janka Pipíšková, moja 

kolegyňa z civilnej práce. Vymysleli sme jej funkciu produkčnej, ale v podstate je hnacím 
motorom posúvania našej tvorby ďalej. 
Vybavuje všetky drobnosti od nákupu 
občerstvenia pri sedemnástej repríze, po 
dar prezidentovi a menu na plese. Všetko, 
čo je nevyhnutné. Základ je, že sa môžete 
na takého človeka stopercentne spoľah-
núť. Bez takýchto ľudí by sa náš svet veľ-
mi rýchlo zastavil. Okrem toho je Janka aj 
nárazníkom emócií. Je takou tou plnkou 
medzi dvoma keksami, aby sa o seba ne-
obtierali... to som si požičal z Frasiera.

Ide o  to, že pri umeleckej tvorbe 
občas narazíte na tvrdú hranu a  nára-
zy dvoch, či troch umelcov je potrebné 
diplomaticky tlmiť. Tu niečo naznačiť, tu 
práve nepovedať a prejsť mlčaním. Práve 
túto, absolútne nenahraditeľnú funkciu, 
spĺňa len pár ľudí.  Nemôžete si ich najať, 
nenájdete ich konkurzom. Buď ich máte 
a máte to obrovské šťastie - alebo prosto 
nie sú. Potom sa vám ale pokazí aj tá naj-
nepokaziteľnejšia vec, aj váš najlepší spo-
lupracovník si nájde sto dôvodov, prečo 
na vás kašľať. 

II. Pracovných kreatívcov, ľudí, ktorí dokážu akýkoľvek streštený nápad pretaviť do re-
álneho výsledku. Majú dosť talentu, dosť trpezlivosti a  pochopenia, aby dokázali 

vnímať najmenšie maličkosti požiadaviek samotného diela. Navyše, potrebujú obrovskú 
dávku trpezlivosti a cieľavedomosti, aby sa dopracovali k výsledku. Napriek všetkým va-
šim chybám, výstrelkom a nezmyslom, budú pri vás stáť a podržia vás v najdôležitejších 
momentoch. Medzi takýchto ľudí patria stálice dramaťáku ako Robina Krmášková, Janka 
Vikartovská, Julka Bundová,Magda Szigetiová s  deťmi, Broňa Bočáneková ale aj mnoho  
iných. Určite najviac ich nájdete medzi rebelmi, ale aj ľuďmi, ktorí možno nie sú na plagá-
toch k dielam v titulnej roli, ale nájdete ich v titulkoch takmer všetkého, čo sme robili. S ob-
ľubou hovorím, že mojím jediným talentom je vidieť a vytiahnuť na svetlo sveta výnimočný 
talent ľudí okolo mňa. Ak hovorím o výnimočnom, myslím práve týchto ľudí, pretože dar 
od Boha nie je všetko. Ten pravý talent nespoznáte excelentnou úžasnou jedinou rolou, 
ktorú odohrali a potom ich chytili hviezdne maniere, ktorých sa držia po zvyšok života. 
Vôbec nie. Výnimočný talent sa neprestane vzdelávať v tom, v čom je dobrý alebo najlepší, 
nezaspí na vavrínoch, ale deň po perfektnej vydarenej premiére a prevzatí ocenenia ide opäť 
na hodinu spevu. Alebo ručne vyšíva kostým na ďalší projekt. To sú ľudia, ktorí raz budú 
mať plným právom pamätné tabule na domoch, kde žili. 

Pozn.: Keď sme založili Rebelov, naozaj sme tvrdo makali, stavali choreografie, bezúspeš-
ne hľadali pomoc u tanečných pedagógov, sami si šili kroje, lebo peňazí nebolo. V podstate bez 
akéhokoľvek zázemia sme na zelenej lúke postavili súbor s vlastnými  choreografiami, v tom 
čase bez tanečného vedenia a so svojpomocne pripravenými krojmi. O pol roka sme sa na sláv-
nostnej premiére odprezentovali vlastným programom. Mali sme vynikajúce ohlasy a desaťmi-
nútové standing ovation, bez akéhokoľvek preháňania. Avšak ono je to vo svete tak, že stovky 
pozitívnych ohlasov zrazu prekričí jeden negatívny - a zrazu sa vám svet tak trochu zrúti. 

Janka Pipíšková

Postavy z muzikálu Romeo a Júlia Tanečnice zo Sna noci Svätojánskej
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Objavil sa jeden negatívny ohlas, ktorý mrzel najmä preto, že “kritik” akoby nechcel vnímať 
súvislosti a vyčítal nám dosť nepodstatnú vec. Boli sme z toho zronení. Vtedy Natálka Petőczo-
vá (v Dramaťáku už od čias R&J) uzavrela celú diskusiu veľmi trefne… “Prosím vás, čo môžu 
vedieť o folklóre ľudia - a ešte si dovolia kritizovať - keď im hotové kroje nielen pripravia, ale 
ešte ich aj do nich dobreže nenavlečú. Choreografie postavia profesori tanca a dokončia taneč-
ní pedagógovia. Nech si skúsia vystrihovať a lepiť detvianske klobúky, nech si skúsia sami šiť 
zástery, učiť sa tancovať na tráve a potom nech komentujú, či sa točiť doľava alebo doprava…”

III. Kamarátov, ktorí s  vami pôjdu aj 
na kraj sveta, a  aj keby niektoré 

veci vedeli lepšie ako vy, nechajú vás vybúriť 
sa a  keď zistia, o  čo vám ide, tak to prosto 
spravia. Nepodrazia kolektív a spoločne idú 
za svojím cieľom. Sú to ľudia, bez ktorých by 
celé naše dianie nemalo žiadnu atmosféru 
a  hodnotu. Často stoja v  pozadí, aby sa na 
chvíľku blysli, a  zasa sa stiahnu a  posúva-
jú dav ďalej. Bez akýchkoľvek nárokov učia 
mladších či menej šikovných. Aj v horúcich 
chvíľach si zachovávajú chladnú hlavu a vy viete, že čokoľvek sa bude diať, budú tam. V tej-
to skupine je najviac ľudí a rovnako ako bez tých predchádzajúcich, ani bez týchto by sme 
neboli. Slavko Habara, Stanko Pivko, Stanko Králik, Robo Halász, Izabela Weszelovszká, 
Natálka Petöczová, Kristinka Perlová, Peter Lévai, Miško Szigeti, Janka Szigetiová, Paťka 
Kovácsová, Nikolas Remeš, Nikoleta Vargová, Ivan Majer, Viktor Varga, Robert Krmášek, 
Veronika Bilušková, Marek Kamocsai, Andrejka Dudášová a  Anikó Molnárová a  ďalší 
a ďalší… Ten zoznam je, našťastie, mimoriadne dlhý.

Rebeli v Nemecku, 2013

Premiéra Rebelov, 2012
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IV. Inšpiratívne dušičky s  obrovskou charizmou, talentom a  neskrotnou energiou. 
Majú väčšinou dar od nebies, občas sú pre svoju akčnosť ťažšie akceptovaní a buď 

ich musíte milovať alebo vám polezú na nervy. Majú v sebe niečo, čo potiahne celý kolektív, 
niečo, čo vás aj v čase najťažšej krízy potiahne dopredu a dostanete sa k želanému výsledku. 
Je ich viac a keď sa vám podarí objaviť ich, čo je ťažšie, aspoň na chvíľku skrotiť, dostať do 
kolektívu ostatných pilierov, vzniká obrovská šanca, že vytvoríte čosi výnimočné. Medzi 
takýchto ľudí určite patrí Viki Beňová (Zrkadlo z muzikálu Snehulienka a zopár trpaslíkov), 
Evelynka Polozsányiová (Titánia zo Sna noci Svätojánskej, speváčka z mnohých iných pro-
jektov), Lucy Tobias (Merkucia z Romea a Júlie), Eva Rorian Javorská (Shylock zo Skrote-
nia), ale aj iní. Sú to väčšinou ľudia, ktorí vás okamžite upútajú v predstavení. 

Menoval som len niektorých tých, s ktorými sme sa nakoniec dopracovali k výsledku. 
Je ich však viac a veľa ich zostalo neobjavených alebo sa blysli inde. Talent je totiž len jedna 
z mnohých vecí, ktoré sa musia prejaviť - navyše v správny moment. 

Mnoho talentov prešlo aj naším krúžkom bez toho, aby boli v titulnej úlohe. Je totiž 
obrovskou vecou náhody, že práve v momente, keď obsadzujeme hlavnú úlohu, je na skúške 
niekto, koho talent sa prejaví práve tam. 

Divadlo je hlavne o trpezlivosti. Často sa stane, že z nejakých dôvodov talent neobjaví-
me len preto, že nebol na skúške - a to je škoda. Divadlo je z osemdesiatich percent najmä 
drina a drina. Talent je bonus, ktorý vám pomôže dostať sa ľahšie cez prekážky, ale nie je 
odpoveďou na všetko.

Romeo a Júlia - Mercucia a Larysa

Sen noci Svätojánskej - Lysander a Hermia Snehulienka a zopár trpaslíkov

Skrotenie
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Robíme úžasnú, veľkú vec... na okraji záujmu

So svojimi zverencami  pripravujeme 
už tretí študentský muzikál. Ja viem, už 
to neznie tak honosne, ako keď sme spra-
vili prvý. Vtedy to bolo samé: Muzikál 
so stredoškolákmi? V  Komárne? Vlastné 
skladby? Úplne sami? Čože, miliónový  
rozpočet? Kde na to chcete vziať? Teraz je 
to len: Aha, už tretí, no super. Tak sa držte. 
Pretože už všetci vedia, resp. veria, že to 
dokážeme, miliónový muzikál s  rozpoč-
tom presná nula. Len v eurách. 

Ako amatérske združenie máme mi-
zivé šance na získanie financií, ktoré by 
pokryli viac ako 10 % z celkového rozpoč-
tu. Naposledy sme z  NSK dostali 20  000 korún a  z  MK 30  000 korún, pričom rozpočet 
bol viac ako 1,3 milióna. Vyúčtovanie tých 20 000,- SK na kraji bol tak desivý proces, že 
tento rok som si ani nedal žiadosť. Na vetu: „Ježišmária, vy ste si farebné spreje kupovali 
v Maďarsku, ale to nesmiete, veď to je iná krajina...”, asi nezabudnem ešte dlho.  Ako som 
sa len mohol dopustiť takéhoto skoro až zločinu a pritom dobre spávať? Tetu som vtedy, 
v snahe zapôsobiť, pozval aj na predstavenie, reku, nech vidí, čo sme dosiahli. Odmietla, že 
keby mala absolvovať všetky tie hlúposti, čo sa robia ... Nuž, škoda, pre niekoho hlúposti, 
pre niekoho celoživotný zážitok. Ale nečudujem sa, podobný prístup má aj pár pedagógov, 
našťastie ale nie všetci. Napríklad som sa snažil jednotkárke vybaviť, aby si mohla napísať 
písomku ešte raz, dostala z nej dvojku, pretože s deťmi nacvičujem 5 hodín denne a jed-
noducho sa nevládala učiť. Učiteľku som presviedčal argumentmi o  reprezentácii školy. 
Bezvýsledne: „Ale prosím vás, aká je to reprezentácia školy, behať po divadle... nepoviem, 
ešte tak olympiáda z chémie, ale divadlo?” Tak som vytiahol poslednú -  moju najsilnejšiu 
zbraň: „Viete, ono to nie je len tak nejaké divadlo, na našu premiéru opäť príde aj prezident 
SR.” No to nebol dobrý ťah, naša hlava štátu pre pani učiteľku nebola dostačujúci argu-
ment, zjavne ho nemá rada ... čo už, ideme ďalej.

Ešte šťastie, že sa nám dejú aj pozitívne veci, ako pár sponzorov, ktorých sme nemu-
seli prosiť, ale sami ponúkli pomocnú ruku. Trocha som sa aj bál, že po tých aférach, čo 
si narobila Matica, po peripetiách s neustálym sťahovaním sochy Cyrila a Metoda sa mi 
obrátia sponzori chrbtom. Som totiž predseda Matice slovenskej v Komárne. Našťastie sa 
to nedialo. Tí, ktorí nás odmietli, to našťastie spravili bez narážok na Maticu. 

Pevne verím, že už to bude len lepšie. Pravda je však taká, že aj keď tento projekt 
robíme aj ako matičný, len ťažko ho zviditeľniť. Žiadna celoštátna televízia či iné väčšie 
médium nám na to priestor nedá. Teda, pokiaľ to ostane v rovine milého muzikálu. Vo 
chvíli, keby začala tiecť krv, iste sme všade, nuž, taká je doba. STV-čka by síce mala mať 
nejaký formát, naposledy sme boli v rannom magazíne, ale teraz? No veď uvidíme. Len je 
to trochu smutné, že tak krásna a najmä veľká vec ako muzikál na strednej škole, robený 
z nuly s vlastnými piesňami a spievanými naživo, vlastne nemá šancu dostať sa k verejnos-
ti. Teda, inej ako tej v našom meste, našťastie tie naše, lokálne médiá, sú nám naklonené.

Publikované dňa 1.4.2011 na cernek.blog.sme.sk
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Napriek tomu, že dramatický krúžok patrí 

hlavne Gymnáziu Ľ. J. Šuleka, v  jeho budove 
sa vyskytujem minimálne. Decká  totiž chodia 
na krúžok prevažne do budovy Matice, takže 
nie je dôvod. Avšak s  príchodom stužkových 
slávností sa v  škole začnem objavovať, preto-
že už pár rokov sa snažím trošku vypomôcť 
s programom. Tradícia velí, aby si ho študenti 
pripravovali samostatne, čo sa deje stále. Ale 
aby sa niektoré ich nápady podarilo pretaviť 
na javisko, je potrebný sprostredkovateľ. Takto 
sa zrazu v  jednej triede objavila mimoriadne 
svojská, mimoriadne kučeravá osôbka Evička 
Javorská. Učila svoju triedu rytmický tanec na 
program.  Pomenoval som ju Rori, teda Ro-
rian. Mala dar rytmu, tanca,  a čo je najdôle-
žitejšie, vedela ho prenášať na svoje okolie. Tak 
ako už viackrát, aj teraz ma veľmi mrzelo, že 

sa neobjavila v krúžku od prvej triedy. Mala totiž viacero najmä tanečných aktivít, ale na 
spev chodila k dvom učiteľom. Krúžok síce vnímala, ale nie ako spôsob svojho uplatnenia. 
Požiadal som ju, či by sa k nám nepridala. Súhlasila. 

Krúžok mal rozpracované dve hry, ani jedna nakoniec javisko nevidela, akosi chýba-
lo to čosi, čo sa nedá popísať. Okolo Matice bolo turbulentné obdobie, aj po folklórnej 
stránke bolo toho dosť.  Navyše sme sa odklonili od Shakespeara k  domácim autorom. 
Nevydalo. Mal som však rozrobené aj majstrovo dielo Skrotenie zlej ženy a pohrával som 
sa aj s Kupcom benátskym. Vedel som, koho obsadiť do hlavných úloh, Natálka a Robina 
si v Dramaťáku už prešli svoje a bol správny čas. Natálka bola ešte študentkou gymnázia 
a Roberta už na vysokej škole. Dramaťák bol na svojom maxime. Väčšinu jeho osadenstva 
tvorili ľudia, s ktorými sme toho už dosť dokázali a presne sme vedeli,  kto a kde má svoje 
silné a slabé stránky. Bol čas spraviť naozajstné divadlo, resp. muzikál, ako sa patrí.

Získali sme skvelé tanečnice, naozaj dobré speváčky, aj hercov. Za celý čas fungovania 
Dramaťáku bola toto naša najsilnejšia zostava. Vypadla nám len kostymérka, keďže Janka 

Eva RorianJavorská ako Shylock

Roberta Krmášková ako Antonia Adrienn Marcsová ako Bassonia
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sa venovala čerstvému krásnemu bábätku. Uvedomoval som si, že ak chcem spraviť niečo 
naozaj trošku väčšie ako amatérske divadlo, tak teraz je ten správny čas. Aj za cenu kom-
promisov.

Prvý kompromis bol v kostýmoch. Šil som ich zväčša ja. Teda, šil... Viac strihal ako 
šil, ale prosto tvoril. Samozrejme, neskôr ich doladila Janka, Robina a samotné deti. Ten 
druhý kompromis a to bola najmä moja chyba, bol v atmosfére.  Mám pravidlo, v ktorom 
sa snažím najmä o udržanie kolektívu.  To, aby partia spolu fungovala, aby bolo hádok čo 
najmenej, považujem za ďaleko dôležitejšie ako to, či sa dostaneme k premiére. 

V tomto prípade to tak nebolo. Vidina naozaj dobrého predstavenia sa akosi dostala do 
popredia pred priateľstvo. Niežeby vznikali konflikty, to nie. Ale nepracovali sme na tom, 
aby sme tvorili jeden celok. Tvorili sme umenie. Fungovalo to, ale zrazu to bolo  priveľmi 
profesionálne a chýbala tomu pre nás dovtedy príznačná dávka ľudskosti. Nakoniec sa nám 
to vypomstilo. 

V Dramaťáku už boli aj noví členovia, i keď už aj s nimi sme mali čo-to za sebou. Skoro 
rok sme sa  venovali ozajstnej výuke dramatického umenia. S príchodom Rorian sme sa po-

stupne dostávali do čoraz väč-
šieho tempa a začali nacvičovať 
muzikál. Starší členovia dochá-
dzali naskúšky podľa možnos-
tí, aké im dovoľovala škola. 
Spojil som dve hry do jedného 
celku s  trošku odlišnou atmo-
sférou, ale jednou myšlienkou.

Peter Emmer pripravoval 
hudbu, veľa sa robilo strašne 
narýchlo, lebo mal viacero zá-
kaziek a  nemohol sa venovať 
len nám. Bolo ťažké zladiť program našich speváčok s jeho voľným časom. Termíny tých 
najlepších kolidovali. Žiaľ, to je aj dôvod, prečo z tohto predstavenia nevzniklo CD. Mno-
hé skladby vznikli len ako podklady a spev išiel len naživo, nahrávku v štúdiu sme urobiť 
nestihli. 

Najväčšou chybou bolo, že som veľmi tlačil „na pílu“, lebo sa blížili prázdniny a väčši-
na kľúčových ľudí odchádzala na vysokú školu, prípadne do vyššieho ročníka.  Dosť sa to 
odzrkadlilo aj na skúškach. Oproti prípravám Sna noci Svätojánskej boli viac pracovné ako 
zábavné. Posledné tri mesiace to bola naozaj tvrdá drina. Plakalo sa takmer obdeň. Starší, 
skúsenejší  členovia súboru  chápali a snažili sa prispôsobovať tak, aby boli na hlavných 
skúškach. Mladší museli chodiť na každú jednu a  keď sme sa zasekli, občas sa stalo, že 
k svojej pasáži sa nedostali ani 
počas dvoch-troch skúšok za 
sebou. Prirodzene to vyvolalo 
nevôľu. Bola to škoda, preto-
že to ich zrejme odradilo od 
ďalšej spolupráce, z  ktorej by 
neskôr mohlo byť ešte ďaleko 
viac.   Muzikál sme dotiahli do 
naozaj vydareného konca a vy-
soko ho hodnotili dokonca aj 
v  odborných kruhoch. Drina 
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na skúškach však spôsobila, že pre mnohých to bol prvý,  ale zároveň aj posledný spoloč-
ný projekt. Patrícia Bilková, Barbora Mészárosová, Natália Jevdjeničová, Noémi Pinkeová, 
Lucia Pinke, Lucka Ďurišková, Andrea Patlevičová, Alexka Lesková, Adriana Gőghová, ale 
najmä Barbara Pinkeová či Adrienn  Marcsová a Martina Urbanová, sa zaskveli  vo svojich 
úlohách. Nielen ako herečky, ale aj ako tanečnice. 

Vlastne tanečne to bolo jedno z najťažších predstavení vôbec. Broňa si  dala záležať 
a vytvorila naozaj mimoriadne choreografie, hoci väčšinu podkladov dostala na poslednú 
chvíľu. Stanko Králik ku skladbe, ktorú naspievala Roberta a Rorian, spravil videoklip. Fo-
tografovanie - okrem toho Heňovho - sme pojali ako deň nakrúcania a Foto day pre širokú 
verejnosť.  Tak ako pri Sne noci Svätojánskej, aj tu spravil videoklip Tomáš Brančan.  Takéto 
zázemie sme ešte nikdy nemali. Sponzorsky sme opäť zohnali prostriedky a s kanceláriou 
prezidenta doladili termín premiéry. Tak ako stúpal záujem o náš projekt, rástla aj nervozi-
ta. Stanko Králik (už začínajúci dokumentarista)  má niekde aj krátky film, ktorý to celkom 
pekne vystihuje. Okrem vyššie menovaných sa v Skrotení zaskveli Laura Baross, Evelynka 
Polozsányiová, Julka Bundová ako speváčky. Herecky aj spevácky som obsadil Robertu Kr-
máškovú, Rorian Javorskú. K hlavným postavám určite patrí aj Natálka Petöczová, Slavo 
Habara, Stanko Králik. Výrazne sa zaskveli a ukázali Janka Szigetiová, Barbara Pinkeová,  
Patrícia Kovácsová. V tanci zas  Anikó Molnár, Andrea Dudášová, Timea Becková, Alexka 
Lesková. Vlastne v tomto dielku sme ani nemali výrazne slabšie postavy. Naozaj, z každého 

jedného sme vytiahli maximum. Treba ešte pochváliť aj štáb (sčasti tvorili kapelu): Matej 
Jakubík (svetlá a kapela), Róbert Halász (zvuk a kapela), Ivan Majer (zvuk a technik), Jožko 
Rizov (svetlá).

Do predstavenia som si pozval aj jednu z  najúžasnejších dám hereckého sveta a  to 
nielen v  Komárne a  okolí, Aranku Szentpétery. Úžasnú bytosť, skvelú herečku. Po boku 
Nátalky a  tejto dámy som si zahral aj ja. Réžiu nad týmito scénkami opäť prevzal József 
Kiss Péntek. Ešte musím spomenúť aj mimoriadne dôležitú úlohu inšpicientky. V  tomto 
muzikáli to robila Nikuška Vargová. V tak náročnom diele, akým Skrotenie nesporne bolo, 
je mimoriadne dôležité, aby počas predstavenia niekto dohliadal na plynulosť predstavenia 
a aby boli pripravení nielen herci, ale aj veci či technika nevyhnutná pre predstavenie. 

Tento muzikál mal snáď najväčšie promo a  po umeleckej stránke bol pre mňa tým 
najväčším, čo som robil. Škoda len tej atmosféry. Ideálne je, keď sa snúbi priateľstvo, dobrá 
nálada a snaha podať čo najlepší výkon. Tu sme išli najmä po výkone. Dve dielka predeľo-
vala skladba v podaní Julky Bundovej, ktorá bola na predstaveniach dokonca hraná naživo. 
Najmä toto oceňovali odborníci, ale i laici, ktorým sa predstavenie podarilo vidieť. Priveľký 
tlak na kvalitu si však vybral svoju daň. Snáď nikdy sme neodmietli toľko predstavení, ako 
pri tomto projekte. Samozrejme, že sme ho odohrali niekoľkokrát v Komárne a vždy úspeš-
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ne. Avšak bolo stále ťažšie dávať dokopy celý krúžok a všetkých, ktorých sme potrebovali. 
Odmietal som jedno hranie za druhým, pretože sme nikoho nealternovali a buď nemohla 
jedna speváčka alebo druhá alebo mal niekto dôležitú skúšku. Som presvedčený, že s týmto 
predstavením sme mohli obísť Slovensko dvakrát a  ani by nepotrebovalo špeciálne pro-
mo. Veľmi veľa ľudí nám volalo len na základe tých pár predstavení, ktoré sme odohra-
li.  Žiaľ, decká si medzi sebou nevytvorili to najpodstatnejšie - vzťah a zodpovednosť jeden 
za druhého.  Schopnosť obetovať sa pre priateľov, pre kolektív, pre vec. 

„...minule nebola ona, lebo mala skúšku, teraz mám ja rodinnú oslavu... Musíš to po-
chopiť...Prelož to!“ Presne táto veta zabila x-tú reprízu muzikálu Skrotenie a zabila čosi aj vo 
mne. Ďalšie predstavenia som jednoducho rovno odmietal a zmieril sa s tým, že hoci sme 
vytvorili krásne dielko so silným odkazom voči nezmyselnej nenávisti, pokašľal som čosi 
pri tvorbe. Divákom sme ukázali, aké nezmyselné je nenávidieť, skrotili sme ľudskú hlúposť, 
ale ja ako režisér som zlyhal v tom najdôležitejšom. 

Nevytvoril som medzi deťmi vzájomné priateľstvo. 

Paradoxne, tento muzikál sa hral málo, hoci mal najlepšie hodnotenia a najlepšie kriti-
ky. Zároveň sme s ním zažili najlepšie „vycestované“ predstavenie v histórii nášho Dramaťá-
ku. Ak ste tam boli, tak viete, o čom hovorím. Nebolo to v Bratislave na veľkom pódiu, ani 
v Nitre v krásnom divadle. Bolo to uprostred záhrady, len pár metrov od hnojiska. V Hor-
nej Zlatnej, na najmenšom festivale na Slovensku, sme odohrali muzikál Skrotenie v takej 

úžasnej atmosfére, akú si herec len dokáže predstaviť.  Chýbajúce postavy nahradil Marek 
Kamocsai s neuveriteľnou schopnosťou trefnej improvizácie.  Predstavenie z minúty na mi-
nútu naberalo grády. Teta Aranka (áno, bez problémov prišla aj do Hornej Zlatnej) zožala 
asi desaťminútový aplauz uprostred hry.  Roberta sa do krotenia Slava vžila tak intenzív-
ne, až prehadzovala odopierané jedlo ponad ploty. Vyvolalo to také salvy smiechu, že sme 
museli predstavenie až prerušovať. Natálka, inak jedna z najpresnejších herečiek (vždy do 
bodky hrala nacvičené), začala improvizovať s ňou. Broňa v návale eufórie začala posielať 
tanečnice na javisko vo chvíľach, keď tam nemali byť a úžasne sa na tom zabávala - spolu 
s hercami a divákmi, samozrejme. Nikuška v snahe dostať predstavenie do správnych koľají 
kričala do vysielačky tak intenzívne, až ju počuli aj diváci, čo samozrejme opäť ocenili po-
tleskom. Predstavenie nakoniec trvalo asi o 20 minút dlhšie a skončilo úplne inak, ako bolo 
nacvičené. Dodnes však patrí k neprekonaným zážitkom všetkých zúčastnených.  

Skrotenie som nechtiac opísal trošku pochmúrne. Áno, skúšky boli mimoriadne ná-
ročné, ale výsledok stál naozaj za to. S odstupom času si uvedomujem, že sme v krátkom 
čase dokázali naozaj obrovskú vec. Niekto sa rozhodol, že tento druh umenia nie je jeho 
šálka kávy, ale niekto zasa naopak. Evička Javorská sa rozhodla a úspešne študuje herec-
tvo, Stanko Králik dokumentaristiku. Robertino vysokoškolské štúdium tiež bolo značne 
ovplyvnené dramatickým krúžkom. Som presvedčený, že robiť takúto vec má zmysel. 



104

2010–2011

105

Muzikál Skrotenie bol 
podľa mnohých náš umelecký 
vrchol. Naša snaha si síce vy-
brala svoju daň, ale posunula 
nás ďalej, minimálne v tom, ako 
pristupujeme k  nácvikom. At-
mosféra pri skúškach, kolektív 
a  vzťahy majú prednosť pred 
termínmi.  

Bolo mi ľúto uzavrieť inak 
krásnu tvorbu len tak bez vese-
losti, ktorá bola nakoniec ako pre všetku našu tvorbu príznačná. Tak príbeh nášho Skrote-
nia popisujem ešte raz a trochu veselšie trošku ďalej.

Obsadenie:

Rozprávačka: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Lucia Pinke, Patrícia Kovácsová 
Shylock a slečna Nataniel: . . . . . . . . . . . . . . . . . . Eva Javorská  
Anyu:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Aranka Szentpétery  
Bellaria a Lucentia: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Natália Petőczová  
Antonia a Petruchia:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Roberta Krmášková  
Rozprávač: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Lucia Ďurišková  
Klobučník a kapela:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Natália Jevdjeničová  
Režisér a Giuseppe Bentivolia: . . . . . . . . . . . . . . Jozef Černek  
Triannia: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Martina Urbanová  
Hortenzia:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Barbora Mészarosová  
Slávio: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Slavomír Habara 
Batistka: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Noémi Pinkeová  
Gremnia:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Andrea Patlevičová 
Bassonia:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Adrienn Marcsová 
Biondellia:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Jana Szigetiová 
Dóža Benátske:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Patrícia Bilková 
Bianco: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Stanislav Králik 
Grumia:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Barbara Pinkeová 
Spev: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Evelyn Polozsányiová, Laura Baross, 
 Júlia Bundová 
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Skrotenie
...príbeh Kupca benátskeho...

Bude to už pekných pár dní, čo si pri-
šla a  vyznala si mi lásku a  vzápätí si ma 
požiadala o pôžičku.  Nebolo inej možnosti, 
vlastne Tebe sa nedá odmietnuť. Si tak krás-
na a to čo k Tebe cítim, je najvyšší cit citov. 
Navyše to bolo  na šľachetnú vec. Hotovosť 
bola trochu problém, tak sme to riešili pô-
žičkou. Na moje meno. Pamätáš, ako sme 
sa tešili tomu smiešnemu úroku? A akú ob-
rovskú istotu sme mali, že vrátiť to nebude 
žiaden problém? Ešte sme sa aj posmievali. 
Aká strašná hlúposť! Dnes bude súd! 

Ty tu nebudeš, pretože si plníš svoje po-
vinnosti lásky. Neboj sa, ja sa naozaj nehne-
vám. Nehnevám sa na Teba a ani na seba, 
len ma mrzí, že Ty neuvidíš reálny dôkaz mojej lásky k Tebe. Nemám na to iný, rozumom 
odôvodnený dôvod, len ten, že by si mala vidieť rozsudok, aby si videla, čo to znamená mi-
lovať. Ten úrok je strašný! Nechápem, ako sme to vtedy mohli nevidieť. Len si to predstavím 
a na chvíľku mi postojí srdce. A najhorší je ten smiech človeka, ktorý nám požičiaval. Vlast-
ne len znásobil (alebo zúročil?) náš posmech. Keby sa tak čas dal vrátiť späť.

Vieš, čo je zvláštne? Vôbec k nemu necítim hnev. Hoci by to tak malo byť. Veď vlastne 
ničí mňa, moju rodinu a všetkých okolo. Chceli by mi pomôcť, ale nejde to. Zákon je posta-
vený na hlavu. V záujme spravodlivosti musíš trpieť! Dnes som to ja, zajtra to budeš Ty. 
Skvelé! Nech už je to za nami! 

Vlastne je tu ešte malá nádej. Má prísť akási súdna rozhodkyňa.  Ja presne neviem, o čo 
ide. Má rozhodnúť, či ten nešťastný úrok  je alebo nie je zákonný. Tak uvidíme. Nech už to 
dopadne akokoľvek,  dúfam, že toto ako dôkaz priateľstva stačí. Opatruj sa...

Aj takúto podobu má náš príbeh... má námet z Benátskeho kupca a je to prvá časť náš-
ho SKROTENIA. 
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...príbeh skrotenia...

Žijem v zvláštnom svete. V mojom veku by som už mal byť ženatý. Len sa zatiaľ ne-
našla žiadna, čo by si ma nabalila. Niežeby som nemal nápadníčky, to sa nedá povedať. 
Záujem by bol, len nie každá vydrží moju trochu zlostnejšiu povahu. Vlastne si ich trochu 
skúšam, veď sa nedám len tak ľahko. Čo by to bol potom za život, samá nuda.

Aj matka by ma už najradšej videla pod chomútom. Už len kvôli Biancovi…Štve ma 
to chlapča! Furt len básni a číta si. O svete vie…no nič! Hlavne, že naňho letia všetky baby 
dookola. Chúďa Hortenzia, nedokáže ani dýchať, keď má vysloviť jeho meno…Gremnia 
zas stráca reč. A on furt nič, asi čaká na niečo mimoriadne…

Slávio Minol

Drahá Hortenzia!

Ako iste vieš, môj otec už je v nebi. Zdedila som všetok majetok  a rozhodla som sa 
cestovať. Žijem bohémsky život a zatiaľ ma to baví.  U nás, vo Verone, sa nedeje nič nové. 
Len Romea zbalila Júlia, ich rodiny sa naštvali a dohnali ich k najhoršiemu. Skončilo 
to síce tragicky,  ale rodiny sa zmierili. Odvtedy je tu pokoj. Snáď až moc. Rozhodla som 
sa,  že sa vydám. Vraj u vás v Padove sú pekní chlapci. Prídem, nejakého mi vyber, ver, 
že podľahne. Len nech nie je nudný a nech má peniaze… to vieš, majetky treba spájať. 
Prídem aj s Grumiou… ešte stále je celá bláznivá. Opatruj sa.

Petruchia Foozentio

Milovaná Lucentia!

Dcérenka, dali sme Ti najlepšie vzdelanie, aké v celom Taliansku má málokto. Tvoje 
rozhodnutie cestovať však prijímam, nič Ťa toľko nenaučí, ako cesta po svete. Tak, snáď si 
ju dostatočne užiješ. Triannia aj Biondellia Ti budú skvelé spoločníčky a spravia, o čo ich 
požiadaš. Zastav sa v Padove. Potrebujem tam zájsť obchodne. Nájdi dom, najmi ďalšie 
služobníctvo a všetko priprav na môj príchod. Dopĺňaj si vzdelanie ako budeš potrebovať. 
Dúfam, že Tvoj život nebude len zábava a chlapci. Nech Ti nejaký hlavu nepomúti.

S láskou  Tvoj otec  Guieseppe Bentivolia

Publikované dňa 7. 4. 2011  na cernek.blog.sme.sk
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Členovia Dramatického krúžku Gymnázia 
Ľ. J. Šuleka pri Matici slovenskej v Komárne 
pripravili nový rockový muzikál Skrotenie. 

Podarilo sa im v ňom spojiť dve hry, Kupca benátskeho a Skrotenie čertice.

KOMÁRNO. Príbeh sa odohráva vo svete otočenom naruby. Vládnu v  ňom ženy, 
slabším pohlavím je muž, uviedol autor projektu a režisér Jozef Černek. Autorom pod-
kladovej hudby pre muzikál je rodák z Komárna Peter Emmer. Choreografiu väčšiny tan-
cov pripravila Broňa Bočáneková, víťazka viacerých súťaží scénického tanca. Muzikál 
predstavia verejnosti 27. apríla tohto roka. Účasť na premiére prisľúbil komárňanským 
študentom aj prezident SR Ivan Gašparovič.

Muzikál Skrotenie je tretím projektom tohto druhu, ktorý dramatický krúžok pri-
pravil. Začínali sme muzikálom Romeo a Júlia. Nasledoval Sen noci Svätojánskej, ktorý 
videlo zhruba 25.000 divákov. Očakávame, že odohráme približne 26 predstavení nášho 
zatiaľ posledného muzikálu, konštatoval Černek. Rozpočet na jeho realizáciu dosiahol 
22.000 eur, väčšinu financií poskytli sponzori. Štát, mesto a Matica slovenská spolu po-
kryjú financiami necelých 10 percent nákladov, keďže sme amatérske združenie. Ostatné 
peniaze získavame od sponzorov. Obavy, že Matica slovenská nebude mať v Komárne fi-
nančnú oporu súkromného sektora, sa ukázali ako neopodstatnené. Ľudia oceňujú našu 
prácu s mládežou, vďaka ktorej sme vnímaní ako relevantný partner v kultúre a nie ako 
subjekt premiestňujúci sochy, hodnotí spoluprácu Černek.

Tradičnou súčasťou predstavení komárňanského dramatického krúžku sú samotní 
diváci. Na predchádzajúce predstavenia prichádzali s  farebnými doplnkami v  ružovej 
alebo zelenej farbe, na muzikál Skrotenie by mali priniesť ružový kvet. Veľmi sa nám to 
osvedčilo, len obchodníci avizovali, že toľko zelených kravát nikdy predtým nepredali. 
Kvety využijeme v predstavení, no najmä študentom pomáha tento prístup zvládať priro-
dzenú trému, uviedol Černek. V predstavení účinkuje 28 hercov, tanečníkov a spevákov, 
ktorí denne skúšajú päť až sedem hodín. Väčšina z nich študuje na gymnáziu. Na vyučo-
vanie chodia napriek nácvikom, foteniu a nahrávaniu skladieb. Pedagógovia im vychá-
dzajú v ústrety, ak by napríklad zle napísali písomku, pedagóg im dá možnosť opravy. 
Nie všetci sa však v budúcnosti budú živiť umením, takže zameškané učivo budú musieť 
dobehnúť, konštatoval riaditeľ gymnázia Ondrej Gajdáč.

Publikované dňa 24. 3. 2011 na: http://novezamky.sme.sk/c/5821332/komarnanski-studenti-
pripravili-uz-treti-muzikal-rockove-skrotenie.html
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Pre mladých umelcov...

Asi nepoviem nič nové vyhlásením, že každý talent sa presadí, len ak má priestor na 
svoj rozvoj. Husľovým či klavírnym virtuózom sa nestane ani zázračné dieťa bez rokov a ro-
kov tréningu. Skladateľom sa nestane človek bez toho, aby ho k tomu niekto viedol. Mená 
ako Mozart, Beethoven, Strauss, Pavarotti, Madonna, Rihanna, Michael Jackson alebo sku-
piny ako The Beatles, Queen či dokonca Elán, by nám dnes nehovorili nič, keby títo umelci 
nevenovali svoj čas tréningu a rozvoju toho, čo dostali darom od univerza alebo Boha. 

Nemusíme chodiť až k týmto, dnes už takmer nedosiahnuteľným hviezdam. Veď si len 
spomeňte na tie zimomriavky, či aspoň úžasný pocit, ktorý ste snáď aj vy zažili na predsta-
vení mladých umelcov z vášho mesta. Ľudia, ktorých denne stretávate na ulici a na pohľad 
nie sú ničím zvláštni, sa zrazu postavia na javisko, prekonajú prirodzenú trému a predvedú 
svoj talent. Áno, treba úprimne priznať, že občas to nie je úplne ono a niekedy je to dokonca 
trošku aj omyl - zapnúť mikrofón. Ale z času na čas sa objaví dievčina, chlapec, dieťa alebo 
dospelý človek, ktorý vás svojím výkonom doslova priklincuje k zemi. V hrdle zrazu máte 
čudný pocit, zažijete zimomriavky v plnej paráde a chcete toho človeka objať, zdvihnúť ale-
bo aspoň sa ho dotknúť, pretože prehovoril k vašej duši. Vaše ruky začnú tlieskať spontánne 
a vaša duša spieva a tancuje s ním.

Už pár rokov sa venujem mladým umelcom. Nie každý z nich sa tým nakoniec bude ži-
viť, nie každý ohúri takým talentom, čo by vás zdvihol zo stoličiek. Zodpovedne však môžem 
vyhlásiť, že ako celok nám to funguje.  Mnoho divákov sme rozosmiali, zabavili a dokonca 
sme ohúrili aj odborníkov. Hoc, sami sa radíme k amatérom.

Samozrejme, ťažíme najmä z nesporného talentu pár ľudí, ale väčšinu sme si vydreli. 
Naše nácvikové sály a javiská sú pokropené potom a slzami (nielen mojimi), dnes to nemys-
lím obrazne. Všetci sme si prešli štádiami nadšenia, umeleckých vízií, ale aj štádiami hnevu 
a vzdoru. Párkrát sme už aj tresli dverami s pocitom, že tu končíme. Takmer vždy sme sa 
vrátili, aj keď pravdou  je, že nie všetci. Taký je život umelca, kým umelcom oficiálne nie je. 
Často jediný okamih rozhoduje o tom, či talent skrytý v každom  jednom  z  nás, sa dostane 
na svetlo nášho sveta.

Z narcistických dôvodov si počítam sumár divákov zo všetkých predstavení. Dnes ich 
je cca 60 000, odkedy máme Dramaťák (6 rokov). Ak by som počítal aj FS Dunaj, je to už 
snáď pol milióna.

Priestor máme, peniaze, žiaľ, žiadne. V Dome Matice slovenskej v Komárne sme obja-
vili priestor, priamo pod javiskom, ktorý by sa pri troche fantázie a riadnej dávke driny, dal 
prerobiť na krásnu tanečnú - nácvikovú sálu a zároveň dôstojné šatne pre umelcov, ktoré, 
žiaľ, u nás absentujú. Momentálne je to totiž skladisko divadelného odpadu. Osobne by som 
bol rád, aby to v budúcnosti bolo miesto, kde sa zrodí nejaká hviezda. Možno raz budeme 
čítať v nejakom bulvári o nesmierne talentovanom umelcovi, ktorý na otázku, kde sa zrodil 
jeho talent odpovie:  „Komárňania nám spravili v Matici pod javiskovou sálou taký priestor 
na nácvik a tam sme trénovali.”

Možno taký umelec medzi našimi deťmi už aj je, je však možné, že aj nie a nikdy ne-
bude. Celkom iste však viem, že pokiaľ robia umenie s nami, hoc aj v tme pod javiskom, 
nerobia umenie s injekčnými striekačkami s tmou v hlave.

Publikované dňa 23. 9. 2011 na cernek.blog.sme.sk
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O skrotení ešte raz - trochu veselšie

Jedno z  najkrajších predstavení počas histórie Dramaťáku sa nekonalo v  divadelnej 
sále, ale pri hnojisku. Konkrétne v záhrade môjho rodného domu  v Hornej Zlatnej. O uj-
covom minifeste si prečítate o kúsok ďalej. Nebol len folklórny, ale dotiahli sme tam aj nád-
herné a veľkolepé predstavenie muzikálu Skrotenie. Samozrejme, museli sme spraviť pár 
úprav. Najmä efekty svetla sa s dvomi záhradnými reflektormi robili naozaj náročne. Ako 
napokon vždy, opäť zvíťazil náš entuziazmus a hádam v najteplejší deň roka sme v 70-stup-
ňovej horúčave cvičili predstavenie. Julka aj Evelynka odspievali skúšku v plavkách a po 
každej skladbe sa hodili do nafúknutého bazéna. Technici to mali náročnejšie, lebo tieniť 
sme museli najmä aparatúru - a oni sa tak celý deň museli opekať na slnku. 

Jedna z kľúčových zmien bola v obsadení. Chýbali nám totiž štyri postavy. Síce vedľaj-
šie, ale pomerne kľúčové, lebo posúvali dej. Marek Kamocsai, tanečník z Rebelov a bývalý 
Uhorčík z predstavenia Jááánošíík sa podujal, že ich zalternuje. Poznajúc jeho talent impro-
vizácie som súhlasil pod podmienkou, že to naskúšame. Napriek naozaj intenzívnemu teplu 
prebehli skúšky pomerne hladko a Marek sa do hry naozaj vžil. Bolo jasné, že predstavenie 
nadobudne trošku iný charakter, ale vedel som, že Hornozlatňania sú „naši“ a drobné chy-
bičky nám odpustia. 

Čo sa však dialo, predčilo čokoľvek, čo som si dokázal predstaviť.  Keby mi ako režisé-
rovi povedali, ako to bude vyzerať, nikdy nebudem súhlasiť, ale nakoniec a s odstupom času 
to bolo vskutku asi najlepšie predstavenie doposiaľ. Ale poďme po poriadku. 

V predstavení s nami hrala aj Aranka Szentpéteri. Ja som naozaj nečakal, že by súhla-
sila s hraním v záhrade, ale ona sa nad tým ani nepozastavila. Prosto prišla. Profesionálka. 
Možno to bol ten moment, ktorý nás všetkých vyburcoval k neuveriteľným výkonom. Dec-
ká sa naozaj prekonávali. Treba povedať, že podmienky boli naozaj sťažené, prezliekali sme 
sa v bývalej maštali, kde nebolo veľa miesta ani svetla.  Na javisko sa skutočne išlo okolo 
hnojiska a samotné javisko bolo veľkosťou sotva tretina priestoru, na aký sme boli zvyknutí. 
Naša inšpicientka Nikuška (viď poznámka pod čiarou) mala fakt ťažkú prácu. Aby videla 
na javisko, musela stáť na jeho okraji; tam ale zasa nemala dosah do šatne. A tak behala 
počas celej hry so scenárom v ruke po vratkých doskách, narážajúc do tanečníc a hercov 
čakajúcich na svoj výstup. Predstavenie sa začalo dosť nešťastne, lebo keď nasadzovala Julke 
mikrofón, technici ich práve testovali. Nikuške však nešla vysielačka, čo okomentovala dosť 
šťavnato: „Bassuš, dodrbala sa mi vysielačka! V šatni ma nikto nepočuje, na Ivana (spolu 
s Robom robili zvukárov) môžem akurát tak kývať, do...“ Problém bol, že toto zachytil Jul-
kin mikrofón a počuli to všetci diváci. Reagovali - ako inak - hlasným smiechom.  Technici 
teda v panike mikrofón vypli. Žiaľ, neskoro. A samozrejme, zabudli ho zapnúť späť. A tak 
sa úvodná skladba začala tým, že Julka si počas spevu išla po náhradný mikrofón, mysliac 
si, že jej sa pokazil. 

Pozn.: Nikuška Var-
gová je tanečnicou v  Slo-
venských rebeloch. Pre 
muzikál Skrotenie bola 
ale kľúčovou a  nenahra-
diteľnou osobou – inšpi-
cientkou. Dohliadala na 
dodržiavanie scenára, vy-

chádzanie postáv na javisko, na to, aby mali herci správne rekvizity. Bola 
kontaktom so zvukovou a svetelnou réžiou. Inšpicient musí byť oporou 
všetkým hercom a tanečníkom, ale zároveň musí vládnuť prísnou rukou. 
Vzhľadom na výrazné asertívne správanie Nikušky, ktorá má inak ne-
skutočne dobré srdce, len to obratne skrýva pod maskou prísnej a vládnu-
cej kráľovnej, bola pre toto predstavenie najvhodnejšou voľbou.
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Štart bol teda trochu nešťastný, ale ľudia sa bavili. Najmä keď Marek začal s alternáciou. 
Pre istotu mal so sebou scenár, ale neodhadol správny moment, kedy sa začína jeho výstup, 
a objavil sa priskoro. Podľa výzoru tvárí ľudí na javisku to hneď pochopil, ale s ním aj diváci. 
Pochopili a zatlieskali. Marek sa potom naozaj snažil a poctivo alternoval. V jednej chvíli 
dokonca (čítajúc zo scenára) zalternoval aj postavu, ktorá na javisku bola. Rozprával sa 
teda schizofrenicky sám so sebou... Človek, ktorý mal tú vetu povedať, len kývol plecami 
a povedal: „Tak dobre...“ Potom Marek vidiac, že hra nadobúda priveľmi komediálny cha-
rakter (úvod bol pôvodne myslený ako tragédia – práve sme išli odsúdiť Antóniu), sa snažil 
situáciu zvážnieť a povedal nezabudnuteľnú vetu: „Antónia, otoč sa mi tvárou v tvári k tvár 

...“ Nikto netušil,  čo tým myslel, ale tragickosť predstavenia bola tatam... 

Na to zareagovala naša Broňa – choreografka so silným zmyslom pre humor. Zrejme 
si povedala, že keď už vtipne do pekla, tak na poriadnom koči a s celou parádou. Využila, 
že Nikuška práve utekala po rekvizitu do šatne a vrhla sa na najbližšiu osobu so slovami: 
„Mala si byť tam a hovoriť...,“ a vsotila ju na javisko. Bola to však tanečnica, ktorá v celej 
hre žiadny text nemala, čo si žiaľ uvedomila až vtedy, keď tam stála a zmätení herci na ňu 
len vyvaľovali oči. Diváci šaleli a Broňa pokračovala s ďalšími obeťami. Robina sa snažila 
situáciu zachrániť a v ďalšej časti hry, už v komédii,  hrala ešte intenzívnejšie. Išlo o scénu, 

kde krotí Slávia tým, že mu odoprie jedlo. V návale hereckého ošiaľu odhodila rekvizitu – 
plastové grilované kura takou silou, že preletelo cez všetky kulisy a plot rovno k susedom. 
Diváci to ocenili potleskom. Keď však kuru priniesol sused so slovami: „Toto priletelo, tak 
som to doniesol, reku, aby vám to nechýbalo...“ (počula to časť divákov a hercov), predsta-
venie nadobudlo už úplne iný charakter. Marek sa snažil zdôrazniť inakosť postáv, ktoré 
stvárňoval, a tak na seba hádzal vždy iné kostýmy. Svoj výstup ukončil s parochňou, šálom 
a okuliarmi a text rovno zo scenára prečítal. To však spôsobilo, že Evičke Rorian Javorskej, 
ktorá hru ukončovala kratučkým monológom, sa hru nepodarilo ukončiť tak, ako bolo na-
cvičené. Na čo zúfalá Nikuška s nadávkami odhodila scenár aj vysielačku a odišla do domu. 
Ja som vyhlásil, že toto som ja nerežíroval. 

Diváci sa naozaj úprimne a až neuveriteľne bavili a my spolu s nimi. Jedna z mojich tiet 
na záver dokonca zakričala, že sa tak smiala, až si asi aj cvrkla.  V záverečnom ďakova-
ní som ľuďom chcel predstaviť najmä Nikušku, a tak som jej s veľkou pompou aj poďakoval. 
Neuvedomil som si ale, že tam nie je. Takže, ako sme trapasom začali, tak sme trapasom aj 
skončili. V tom čase mi to naozaj jedno nebolo, ale dnes, keď si na tú atmosféru spomínam, 
musím uznať, že išlo o vôbec najkrajšie predstavenie za desať rokov. A som rád, že to bolo 
doma. Skutočne doma. 
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Komplikované, ale krásne roky

Roky 2011 a 2012 by sa dali charakterozovať ako zložité, krásne, ale aj zlomové - najmä 
ich prechod. Spolupráca s FS Dunaj naberala na obrátkach, súbor sa dostal na medzinárod-
né festivaly. Najskôr do Macedónska a Srbska, kam ich vlastne brala mladučká Roberta za 
výraznej pomoci Roba Halásza a Magdy Szigetiovej. Žiaľ, ani Ildy ani ja, sme ísť nemohli. 
Ich účasť tam však bola pre súbor dôležitá a súbor to pozdvihlo aj po umeleckej stránke.

Portugalsko

Neskôr sme už vo väčšej zostave absolvovali jeden z najúžasnejších zájazdov vôbec. Bol 
do Portugalska. Takmer dva dni cesty v autobuse tam a presne 36  hodín späť. Medzitým 
pobyt medzi naozaj úžasnými ľuďmi. Súbor absolvoval predstavenia každý deň, niekedy ich 
bolo aj viac. Vždy sa konali v noci.
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Oslava 50. výročia FS Dunaj

Jedno z najväčších predstavení, aké sme v Komárne zažili s FS Dunaj, bola oslava 50-
tky založenia súboru. Pán Gallovich postavil predstavenie s aktívnymi členmi, ale aj s na-
stupujúcou generáciou z Dunajíčka. Do toho sme oslovili aj predchádzajúce generácie, aby 
prispeli svojou troškou, spomienkou a tancom. Všetci sme súhlasili a všetci sme sa v ne-
opakovateľnej atmosfére stretli na jednom javisku. Predstavenia sa zúčastnil aj pán Juraj 
Kubánka a z jeho rúk prevzal cenu Kubánkov sen aj náš vedúci Ľudovít Gallovich. Podujatie 
sme vo veľkom štýle odmoderovali aj s našou veľkou podporovateľkou, Drahu Dobrovic-
sovou. Vzorne sme sa pripravovali a pri rozhovoroch so zakladajúcimi členmi sme prišli 
na to, že súbor (pôvodne založený ako Poľana) je dokonca o pár rokov starší. Usilovali sme 
sa vzdať hold zakladajúcim členom, ako aj prvému vedúcemu súboru, Jozefovi Mitúchovi 
či pánovi Sorokovi, bez ktorých v tom čase súbor nemohol existovať.  Neskôr nám bývalí 
vojaci, členovia súboru ich rodiny trochu vytkli, že sme na javisku zabudli spomenúť pár 
mien a možno viac poďakovať aj samotným pánom Mitúchovi a Sorokovi. Žiaľ, náš výskum 
či príprava bola komplikovaná, ako vojenský súbor mal FS Dunaj už mnoho členov preč. 
Vtedajší súčasníci vedeli o vzniku súboru len málo, čo nás, samozrejme, dosť mrzelo.

Spomienky na generácie, ktoré desiatky rokov viedol pán  Ľudovít Gallovich, pretká-
vané tancami a hudbou, boli naozaj dôležitým mementom tohto mimoriadne dôležitého 
telesa v meste. Súbor i pán Gallovich sú držiteľmi najväčších ocenení, ktoré mesto udeluje: 
cena Pro Urbe aj Cena primátora. 

Vznik nového súboru v meste

V týchto rokoch bol Dramaťák vysoko hodnotený. Ekonómovia by povedali, že mal 
výborný rating. Aj vďaka úspechom súboru Dunaj, jeho cestám, na ktorých som sa ako 
manažér zúčastňoval, sa zdalo, že všetko je tak, ako má byť. Bolo toho však veľmi veľa, 
medziiným som začal na vysokej škole študovať etnológiu. Veril som, že moje pôsobenie 
v Matici a pri súbore tak získa na odbornosti. 

Zároveň však treba priznať, že som bol mierne 
otrasený zo skutočnosti, že Dramaťák nehral pred di-
vákmi  toľko, koľko hrať mohol. Skrotenie sme hrali len 
párkrát, hoci toto predstavene si objednávali najviac 
zo všetkých. Ak by sa nám podarilo dať dokopy ľudí, 
mohli sme prekonať aj rekord Sna noci Svätojánskej, čo 
bolo 26 repríz. Napriek naozaj dobrému predstaveniu, 
úspechu u divákov a mojej všemožnej snahe som nedo-
kázal prinútiť decká, aby sa trochu obetovali a aby sme 
sa stretli na javisku. Väčšina z tých, ktorí boli na vysokej 
škole, prosto nemohla alebo nechcela. 

V  Matici bolo treba pomôcť a  suplovať aj funk-
ciu riaditeľa, pretože Miro Hargaš (evanjelický farár 
a v tom čase riaditeľ DMS Komárno) bol zo zdravotných dôvodov už preč. Popritom všet-
kom som, samozrejme, musel zaberať aj v civilnej práci. Aby som uživil krúžky i Maticu, 
stále viac som sa musel stretávať so sponzormi, žiaľ, aj s politikmi, a zrazu bolo rokovaní 
viac než umeleckej tvorby. Vznikali síce krásne projekty ako Mini festival v Hornej Zlat-
nej, Kapustnice, súťaže v detskom speve. Pomáhal som aj Evičke Kerepeckej pri jej úžasnej 
tvorbe s tými najmenšími talentmi, ale stále mi unikalo to podstatné. Stratil sa zmysel toho 
všetkého a ten som vždy videl v priateľstve a vo vzťahoch. 

Vlastne je to trošku taký alibizmus. Dostal som sa však do uzatvoreného kruhu, v kto-
rom, aby prežil Dramaťák a ja som mohol pomáhať aj Dunaju, som musel robiť veci, ktoré 
vôbec nemali nič spoločné s  tým, prečo to celé vzniklo. Maticu bolo treba každú chvíľu 
zachraňovať. Akonáhle sa stratil čo i len jeden nájomník, nedokázala sa sama uživiť. Na-
šťastie, ľudia ako Viktor, Roberta a jej otec, Janka, Borošovci, Kökényovci, sponzori ako Peťo 
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Šimon, moja materská firma a kolegovia, rodičia “mojich” detí (napríklad Nikuškin otec 
Tamás Varga) stáli vždy pri nás. Aj tak toho bolo veľmi veľa a ja som bol čoraz prchkejší. 

Niekde v tom čase som sa dopustil chyby, ktorá spustila sled nie práve najlepších uda-
lostí. FS Dunaj nacvičoval na jednu z mnohých akcií a ja som neuvážene chcel dať priestor 
mladšej generácii pred starším tanečným párom. Je úplne jedno, či je to správne alebo nie, 
dôležité je,  že takéto rozhodnutie malo byť výhradne v  rukách vedúceho. Tým bol pán 
Gallovich. Vyvolalo to úplne zbytočné napätie a hádku. Výsledkom bolo, že súbor, už aj tak 
maličký, sa akoby rozdvojil. To bolo pre mňa úplne neprijateľné. Zareagoval som tak, ako 
som v danej chvili považoval za najrozumnejšie. Oficiálne som sa zo súboru stiahol. Mojou 
doménou bol aj tak vždy Dramaťák. Už som nevládal pôsobiť aj v Dunaji a dúfal som, že 
takto sa všetko napraví. Žiaľ, nestalo sa. Napätie v súbore bolo už také veľké, že časť detí, 
prevažne tie, ktoré prišli s Dramaťákom,  nechceli v súbore Dunaj ďalej pôsobiť. 

Presne tak. V  krátkom čase sa opäť potvrdilo, že umelecký kolektív stojí nie len na 
kvalite predstavení, ale najmä na priateľstve a atmosfére na skúškach. 

V  tom čase som sa snažil o  spojenie oboch súborov a  tvoril dielko s  Jánošíkovskou 
tematikou. Malo názov Rebeli. Po niekoľkých poradách, aj medzi plačom, ľútosťou a hne-
vom, sme sa s deckami dohodli, že kým to neprebolí, kým sa veci nenapravia, folklór do 
žita nehodia. 

Z našich pamätí vyplýva, že to bola práve Natálka spolu s ďalšími, kto prišiel s odvážnou 
myšlienkou vlastného súboru. Natálka zastupuje tú časť súboru, asi najdôležitejšiu, s ktorou 
som absolvoval veľkú časť ich detstva. V jej zosobnení sa to snažím vysvetliť v blogu… 

Rebeli v baštách
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Muselo to byť snáď len pár dní späť, čo bola najmladšia v našom krúžku. Fakt to bolo 
len pred chvíľkou. Pamätám si to, lebo mám trochu problém s úplne malými deťmi. Keď sa 
mi čosi nedarí, tak tu a tam zvresknem. Tie menšie sa potom rozplačú. Ona nie, poctivo sa 
držala, tvárila sa, že sa jej to netýka a len sa jej trošku spotili očká. Od začiatku sa držala pri 
mne. Dostala úlohu. Neveľkú, ale dôležitú. Texty ovládala hádam skôr ako som ich napísal. 
Potom zrazu vedela aj tie Romeove a Júliine. Vlastne, kým sme začali hrať pred divákmi, 
poznala texty všetkých postáv. Pamätám si, ako mi rozprávala, že jej brat frflal, keď si musel 
odsedieť celé dvojhodinové predstavenie, aby ju videl na konci povedať dve vety.   

O čosi neskôr teda dostala vážnejšiu úlohu a na javisku hrala aj so mnou. Občas trošku 
domotám texty. No dobre, priznajme si, že ich zabudnem úplne. Tak bolo výhodou, že bola 
na blízku. Najprv za kulisou a v niektorých scénach rovno pri mne. Vraj som ju trošku zvý-
hodňoval... Neviem, nejdem sa hádať, ale dlho bolo najmenšia a je prirodzené, že sa zasta-
nete dieťaťa, nie? Hlavne v tom čase, nepamätám si, že by niekedy vynechala čo i len jedinú 
skúšku a  to sa naozaj cení. Najmä dnes, lebo akonáhle máte čo i  len trošku talentované 
dieťa, zrazu robí všetko. Niekedy musíte hľadať v diári, kedy dať skúšku, aby ste sa vošli 
do programu 15-ročného študenta. U nej bol vždy krúžok prvoradý. Vlastne krúžky dva, 
pretože bola v mojich oboch. 

O čosi neskôr, naozaj pred chvíľkou, dostala jednu z hlavných postáv. Hral som jej otca. 
Bolo to fajn a šlo nám to dobre, lebo taký nejaký vzťah to bol. Napríklad sme boli nakupovať 
a hovadsky sa aj so zvyškom súboru zabávali na tom, ako na mňa v supermarkete pokri-
kujú: „Oci, oci...” Viete, keď máte 29 a niekoľko mesiacov a to dieťa má len 16... je to dosť... 
(Fuf. Tým deťom, čo ich učím dnes, by som vlastne otec v pohode byť mohol...)

Neskôr, keď jej a vlastne nielen jej, bolo vďaka mne, ukrivdené, ma to až bolelo. Robil 
som naozaj, čo som vládal, aby som to aspoň zmiernil. Vlastne to aj vyšlo. Veci nikdy nevyj-
dú presne tak, ako si ich naplánujeme, ale toto dopadlo dobre. Spravili sme spolu ešte pár 
skvelých vecí a tlieskalo nám pár tisíciek ľudí. Zažili sme veci, čo málokto, veľa sme dreli, 
ale veľa sa aj smiali. Áno, sú veci, ktoré mohli byť lepšie, ale o čom by potom hovorili kritici?

Neskôr sa ofrajerila. Nemal som jej to za zlé, lebo to sa dievčatám stáva. Láska je totiž 
mocná dáma. Vedel som, že naše cesty sa rozchádzajú, už som to párkrát zažil. Najprv som 

zúril, ako vždy, hľadal som dôvody prečo a kde som spravil chybu. Potom som sa hneval na 
ňu. Neskôr som si uvedomil, že je to vlastne hlúposť. Zažili sme úžasné veci, ale svet má svoj 
vlastný príbeh a nie je to naozaj ničia vina. Len to je proste tak.

Prišla nová premiéra a my sme boli na javisku bez nej. Zvláštny pocit. Ale bola tam. 
Sedela v hľadisku a už keď volala, či môže dostať lístky, vedel som, že to dopadne dobre. 
Nebola sama. Prišli skoro všetci a mne bolo hrozne fajn na duši.

Tento príbeh nie je len o jednom človeku. Dnes ich už sú desiatky. Prídu ako deti, vstú-
pia vám do života, posunú kamsi dušu a odídu niekam, kde ich ťahá srdce. Včera ste ich dr-
žali za ruku pred prvým výstupom, ubezpečovali, že to tlieskajú im a mama bude spokojná. 
Boli vílami, kráľovnami, aj vašimi dcérami. Boli otcami Júlie alebo hrali Romea. A dnes? 
Dnes si píšu status, že zmaturovali alebo že ich čaká posledná skúška, nastupujú ako právni-
ci do firiem, či len končia výšku. Podaktoré sú už pani učiteľky a majú vlastné triedy.

Deťom by sme nemali dovoľovať starnúť, lebo potom to vyzerá, že sa to týka aj nás 
a z toho sa potia oči... 

Publikované dňa: 21.5.2014 na cernek.blog.sme.sk
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Slovenskí rebeli (SLOVAK REBELS)alias Komárňan

Chcel  som napísať o Rebeloch. Chcel som o nich napísať tak, aby každý pochopil, čo vlast-
ne chcú povedať. Prečo zápasili so slnkom, prečo prišívajú na nohavice ornamenty, prečo z vý-
kresov lepia klobúčiky a oblepujú ich látkou. Prečo sa toľko hádajú a napriek tomu majú radi. 
Prečo na seba kričia, nadávajú si a potom ich to strašne doma štve a plačú. Aj tí silní.  Vždy 
to niekto chce vzdať a niekto iný mu v tom zabráni, hoci vie, že už o pár dní to bude vzdávať 
on. Nakoniec ale väčšina ostane. Ostane do posledných svetiel. Do poslednej vety. „Zatvorte 
oponu.”

Hľadal som príbeh a chcel som to napísať cez prvú osobu. Lenže, ktorý z toho množstva? 
Nemôžem uprednostniť ani jedného človeka, dokonca ani dvojicu nie. Pretože by to bolo nefér, 
nefér voči tým ostatným. Iste, dalo by sa vytipovať, kto robil najviac, ale potom tu ostáva iná 
otázka:  Kto vlastne najviac obetoval?  A sme zas na začiatku. V čom to vyjadriť? V peniazoch? 
Za tie prachy sme mohli mať Lúčnicu aj so SĽUKom, ale chceli sme, aby to bolo pre nás do-
siahnuteľné. A o prachy fakt nejde. Neboli, nie sú a nebudú. A čo?  Mohol by som to vyjadriť aj 
v čase. Ale niekto len nešiel na dovolenku a niekto sa zas vzdal rande. A tretie rande šestnásť-
ročnej asi bude predsa len hodnotnejšie ako piata dovolenka tridsaťročného. Alebo nebude? 

Ja fakt už neviem. Mohol by som teda alibisticky napísať o stovkách divákov a o standing ova-
tion, ale to sa dnes už nepočíta. Teda nie, pokiaľ tam nie je Markíza alebo JOJka, teda alebo 
„aspoň” prezident. Nikoho sme však nepozývali. Chceli sme to mať také naše, také ľudské. A to 
nám vyšlo. Mohol by som teda napísať, akí dobrí sme boli. A prirovnať nás napríklad k tej 
Lúčnici? Mohol. Lenže to by som hrozne preháňal a hlavne,  čo si budeme klamať, ak by sme 
mali na Lúčnicu, tak sme tam. S tou energiou určite. A niektorí by tam aj boli, ak by šli. Ale 
nešli, ostali s nami. Vlastne som to mohol vziať cez tú rebéliu a napísať, akí sme my strašní 
rebeli. Aj blog by som mohol dokonca nazvať Rebeli obsadili na dve hodiny Maticu slovenskú 
v Komárne. A ani by som neklamal. Tak sa to asi robí, keď chceš zaujať. Nám ale nejde dokon-
ca ani o to. Ide nám vlastne len o takú blbosť.  O ľudskosť. Teda, nám vlastne ide asi o všetko. 
Len nie v dnešnom svete.    Lenže my nechceme meniť váš svet. Chceme len, aby ten svet bol 
trochu aj svetom naším.

Napíšem to teda takto:

Sme Rebeli. Slovenskí rebeli, vznikli sme v marci 2012 a mali sme už aj premiéru. Nebu-
dem vám písať, aké to bolo, mali ste prísť. Ale dopadlo to dobre, z dobrovoľného vstupného si 
kúpime prvé čižmy, ešte ich pár bude treba, takže vám ešte dáme párkrát šancu prísť. Čižmy 
sú strašne drahé.

Publikované dňa 1. 10. 2012   na cernek.blog.sme.sk
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Požičali sme si názov z hry, ktorá sa nakoniec nikdy (alebo aspoň zatiaľ) nehrala a vzni-
kol súbor Slovenskí rebeli. 

V tom čase bola sesternica Zuzka tiež ako ja študentkou etnológie, mali sme celkom 
slušné základy vedomostí a s Robertou, Julkou, ale i ďalšími, sme  vymysleli koncept súboru. 
Vedeli sme, že úplná autenticita bude miernou príťažou. Zároveň sme však chceli byť folkló-
ru blízko, preto súbor nakoniec nie je folklórny, ale folklórom inšpirovaný. Myslím, že okrem 
nás nik neveril, že by sme súbor postavili. Bez choreografa, bez jedinej krojovej súčiastky, 
len na základe neskutočnej túžby dokázať to. O necelého pol roka nato sme však pripravili 
premiérové predstavenie a u divákov zožali úspech. 

Rebeli rozhodne nevznikli ako revolta alebo ako odpor, vznikli preto, že partia mladých 
ľudí chcela niečo dokázať.  

V istom veku je rebel snáď každý z nás...

www.rebeli.sk
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Ujcov festival v Hornej Zlatnej

Spolu s mojimi deckami z Dramaťáku a zo súboru sme dávali do poriadku dom a zá-
hradu, keď bola mama na dovolenke.  Vo veľkej otcovej záhrade rástla burina, novo-
postavené maštale ostali opustené. Mame sa darí v jej oblasti - alternatívne zdravotníctvo 
a na záhradu jednoducho nie je čas. Navyše, dnes sa pestovanie zeleniny moc nevypláca. 
Záhradu sme však dali krásne do poriadku, orezali ovocné stromky a z buriny spravili 
celkom pekný trávnik. Decká boli síce umorené ťažkou prácou, ale vládla tam veľmi prí-
jemná atmosféra. Ako kedysi  s otcom, tetkami a celou rodinou pri sadení či zbere. Asi 
vtedy mi napadlo skúsiť spraviť festival. Chvíľu som váhal, pretože dedina má dnes niečo 
vyše 40 obyvateľov, nemajú ani len obchod či krčmu.  A hlavne 36 detí by muselo prespá-
vať v maminom dome. Váhavo som sa jej spýtal a ona s nadšením súhlasila. Deti má rada 
a aspoň bude veselo v dedine.

Tak sme sa s mládežou pustili do toho. Bolo treba pripraviť dom pre 36 ľudí. Z mašta-
lí sme spoločne spravili šatňu. Zrušili priečky, odpálili hrdzavé válovy, dokonca časť steny 
omietli a vymaľovali. Moji pubertálni (v  tom najlepšom zmysle slova) umelci dokonca 

vykopali latrínu.  Ja som sa pustil do zvárania. Vytvoril som z dvoch starých sudov systém 
na ohrev vody. Zabil som tým dva dni a trochu to na dvoch miestach presakuje, ale fungo-
valo to. Záhradná sprcha so 400 litrami slnkom ohriatej vody krásne fungovala. Dokonca 
som teplú vodu zaviedol  k latríne. Dedinčania, najmä moji bratranci, keď sa dozvedeli, 
čo chystáme, nám ihneď začali pomáhať. Spoločne s Robom (naším basákom z hudby) 
postavili javisko, dokonca sa pomocou foliovníkových konštrukcii podarilo aj prikryť ho. 
Trochu s obavami sme v piatok spustili otvárací ceremoniál. Na otcovej záhrade. Mali sme 
vypredané. Z dediny tam bol každý. Dokonca sme mali aj zahraničnú účasť. 36 účinku-
júcich pripravilo pre 42 obyvateľov dedinky Horná Zlatná dvojdňový festival. Boli sme aj 
na Jojke. Myslím, že decká sa naozaj bavili. 

Publikované dňa 12. 7. 2011 na cernek.blog.sme.sk
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Komárno...
... alebo slovensko - maďarská otázka v praxi

V sobotu sme mali predstavenie v malej dedinke, kde je väčšina obyvateľov maďar-
skej národnosti. Po predstavení ma zastavila teta, taká svieža sedemdesiatnička. Chytila 
ma za ruku a lámanou slovenčinou povedala: 

„Joj, taký som rada, keď vás vidím, ako dievčatá usmievujú, keď tancujú, vidno, že lás-
kou robia. Ja vždy prídem pozrieť aj vás aj našich, Maďarov, lebo aj to pekné. A to je dobre, 
že máme aj také aj také, potom je farebnejšie a svet by mal závidieť. Nie furt hovoriť, že len 
také treba, aké sme narodili, veď to len sprosté človek povie. Aj chléb, keď kúpim, nepýtam, 
kto robil, ale pozriem, či nie je tvrdé. Preto Vám hovorím, aby ste nepozerali, čo vám hovo-
ria, keď zlé povedia, lebo to sú sprostí, my vážime každého, kto chce dobre.” 

Tak som tete poďakoval za podporu a uistil som ju, že nikto nám nehovorí nič zlé a aj 
keby, robíme to pre ľudí ako je ona.

Veselo s Rebelmi...
... alebo krojové patálie

Ani folklórom motivovaný súbor Slovenskí rebeli nemá núdzu o vtipné príhody. Aj 
keď robíme vážnu vec, folklór, snažíme sa robiť ju čo najveselšie. Vlastne jedným z pilie-
rov, ktoré držia náš súbor – ale myslím, že to platí paušálne o folklórnych zoskupeniach 
po celom Slovensku – je humor. Sú ľudia, ktorí sú vtipní len tak. Prosto tým, že sú takí. Tí 
potom bavia celý súbor po tréningu, na „sústredení“, pri pivku či u kohosi doma. (On sa 
vždy nájde ktosi, u koho sa takéto posedenia robia.) Potom sú ľudia, ktorí sú skôr rozvážni 
a keď sa trochu uvoľnia, raz ročne kdesi na zájazde, zabávajú celý súbor tak, že sa na to bude 
spomínať ešte roky. To však už do knižky tak úplne nepatrí, to treba zažiť. Alebo ako mi raz 
povedal Marek Kamocsai: „Ty si o mne vymýšľaš príhody, ktoré vôbec nie sú pravdivé a ešte 
aj ukazuješ na videozáznamoch tieto nepravdy ľuďom...“  

No a potom je tu kategória, ktorá je vtipná len s odstupom času. Udeje sa totiž na ja-
visku a v danom momente je to riadny „prús.... švih“. Aby som bol spravodlivý, popíšem len 
tie, ktoré sa stali mne.

Medzi tancami 
je pramálo času na 
čokoľvek. Väčšinou 
máte len toľko času, 
aby ste sa nadýchli, 
rýchlo sa napili a  už 
musíte utekať na ta-
nec ďalší. Samozrej-
me, takýto stav by bol 
idylický. Väčšinou sa 
za tento čas musíte aj 
prezliecť. Sú to nao-
zaj sekundy, kedy si musíte odmotať komplikovaný opasok, strhnúť mokrú košeľu, ktorá 
bola šitá na človeka, ktorý mal o 10 kíl menej (no tak som z jari do leta zasa pribral, a čo?), 
zhodiť ostrohy, čižmy, nohavice, obliecť inú košeľu, uviazať rukáv, navliecť iné gate a späť 
čižmy alebo nedajbože zaviazať krpce. Publikované dňa 30.8.2011 na cernek.blog.sme.sk
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Toto musia absolvovať tanečníci, kým moderátor ohlási ďalší tanec. Keď máte trocha 
šťastia a nie ste v zahraničí, kde trvajú len na tancoch, tak máte k dobru ešte aj jednu pes-
ničku. Problém je, ak ste moderátorom vy. A to v našom súbore robím ja. Stáva sa mi teda 
nasledovné:

1. Vychádzam po prevleku (dopotený z tanca aj trémy) na javisko ohlásiť ďalší tanec. Už 
som v polovičke a pod reflektormi, v hlave si skladám vety, keď tu zrazu človiečik v mojej 
hlave zakričí: „Dal si si gate?! A ak si si dal gate, máš zapnutý rázporok?!“ (Už chápete, 
prečo sa občas domotám?) 

2. Zabudnem, čo presne si mám obliecť. Prezliekam sa totiž nie v šatni, ale priamo pri ja-
visku, na boku za kulisou, aby som bol v obraze, čo sa deje. Nemám sa teda koho spýtať. 
Výsledok je potom mimoriadne zaujímavý – horehronská košeľa, východniarske gate...

3. Po predstavení príde tetuška a povie mi: „Jój, tak pekne ste tancovali deti moje, ale viete 
čo, Jožko, ja si vždy sadnem tuto nabok... Viete, tu je vidieť na vás ako sa tam prezliekate, 
ale nebojte, to sme sa len ja a Hanka pozerali... Margit nám poradila, že ona na vás aj 
minule videla.“ A skutočne sú tri miesta v Matici, z ktorých je do mojej improvizovanej 
šatne vidieť. (Nevedel som, že sa viem tak intenzívne červenať.)

4. Najhoršia vec - a stala sa mi už dvakrát. Odmoderujem a s úsmevom začnem tanec. Na-
posledy to bolo na Vianočnej kapustnici 2013. Pri pomerne náročnom prvku zrazu ani 
nie počujete, ale cítite hlasné „PUK“. Niečo povolilo... Pane Bože, nech to nie sú nohavi-
ce... Sú.... A už to ide. Nič iné v hlave nevnímate, len naliehavé „Padajú ti gate, padajú ti 
gate.... Už sa vytiahla košeľa... Robina, Robina... Padajú mi nohavice!“ Cez úsmev a zuby 
sypete na partnerku. Medzi divákmi to začalo šumieť. Nohavice skĺzli na pol zadku.

Nič sa nedá robiť, musel som z kola von. Hľadisko sa už otvorene smeje a primáška 
Julka ma zabíja pohľadom. (Ešte aj teraz sa mi spotili ruky.)

Do zákulisia, rýchlo napraviť kroj a snažiť sa vrátiť na javisko. Diváci už veľmi tanec 
nesledujú, ale na konci tlieskajú ako o dušu. Ešteže sú naši.

Ale aby som do toho trochu namočil aj Julku. Robili sme Medový festival v Komárne. 
Krásne celodenné podujatie. Rebeli a Dramaťák robili dvojkoncert, najprv Dramaťák niečo 
cez dve hodiny a potom hodinové vystúpenie Rebelov. Už nikdy to tak nespravíme. Naozaj 
sme skoro pomreli. Medzi predstaveniami sme sa potrebovali úplne preorientovať. Nazvu-
čiť Rebelov, odstrániť veci pre Dramaťák a samozrejme prezliecť sa. Problém bol, že sme to 
nedomysleli. Robina a Julka mali toho najviac, nazvučiť celý priestor inak, pripraviť oba sú-
bory, detský aj veľký. Julka ako primáška musí postaviť celú hudbu na javisko tak, aby na ňu 
videli a pokiaľ možno, aby ju počuli. Počuť musí dobre divák, ale aj tanečníci. Naozaj to nie 
je niekedy jednoduché. Robina zas pripravovala deti. Normálne je toto hodinový proces. 
Rozložiť kroje na prevleky, v hlavičkách ešte raz prejsť následnosť programu, a tak. Teraz 
sme mali sotva päť minút. Julka sa teda z muzikálového prezliekla do kroja a ja som jej zatiaľ 
pripínal mikrofón. (Mala mať na úvod muzikálový, prilepený   a tvár.) Šup na javisko, pred 
ľuďmi (veď sú naši) nazvučiť. Julkin spev aj husle. Podarilo sa. V šatni však vznikol problém, 
jedno z detí nemalo vôbec kroj. Naša primáška teda nabehla späť do šatne (stará sa aj o kro-
je), aby rýchlo našla riešenie. Aj našla. Prišla k malej (tá mala slzy na krajíčku, že ju babka 
neuvidí tancovať) a energicky jej hovorí: „Ale veď nerev, vezmeš si môj, ja si dám rýchlo ne-
jakú handru aj bez cudnice, veď aj tak len stojím, nič vidno nebude...“ A ešte poznamenala, 
čo konkrétne si myslí o mojej organizácii predstavenia. Zabudla však - a žiaľ, aj ja a aj náš 
Axel (zvukár) - že mikrofón na jej tvári stále beží, vypnúť z réžie sme ho nestihli, lebo sme 
obaja práve rozmiestňovali stojany. A tak malo plné hľadisko možnosť vypočuť si, ako ve-
selo nám je v zákulisí. Do minúty však bola prezlečená späť na svojom primášskom mieste. 
Prečo ju ľudia tak vrelo privítali, sme jej s Axelom povedali až po vydarenom predstavení. 

Na tomto predstavení krojová patália pokračovala. Ako inak, zasa som bol na vine ja. 
Mal prísť prvý prevlek a ja som si uvedomil, že nemám správne nohavice. Tak som zasyčal 
na Veroniku (áno, na tú, ktorá edituje túto knižku): „Prosím ťa... Gate....“ Veronika v snahe 
pomôcť mi, utekala do šatne a jedny mi vzala. Žiaľ, Ivanove. Na rozdiel odo mňa si Ivan 
kroje pekne usporiadal a pripravil. Odtancoval však v nesprávnych, vďaka mne. Trochu sa 
aj hneval, ale našťastie sa predstavenie vydarilo a diváci nás odmenili potleskom. To zmaže 
takmer každý hnev a únavu.

2011–2014
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V roku 2014 sme sa s Rebelmi (v zahraničí FS Komárňan) prvýkrát zúčastnili súťažné-
ho festivalu CIOFF (medzinárodná organizácia zastrešujúca svetové kultúrne dedičstvo – 
folklór). Treba povedať, že celé leto nás sprevádzal dážď, pršalo na takmer každom predsta-
vení. Našťastie, okrem Hornej Zlatnej, kde sme po pár minútach museli predstavenie zrušiť, 
to všade inde nakoniec dopadlo dobre. V  Rumunsku to tak však nevyzeralo. Prišiel náš 
súťažný deň. Pred nami mal ísť grécky súbor, po nás turecký. Celé doobedie sme docvičova-
li, vylepšovali, čo sa dalo. Boli sme naozaj vypätí. Blížila sa naša chvíľa a my sme vo veľkom 
vojenskom stane začali s prípravou. Ladili sa nástroje, pripravovali kroje na prezlečenie. 
Janka (produkčná) pripevňovala scenár – poradie tancov tak, aby sme naň videli pri behu 
z javiska do improvizovaných šatní. Predstavenia sa konali na obrovskom námestí na veľ-
kom otvorenom pódiu. Bol som ešte za organizátormi a prosil som ich, aby sa počas nášho 
programu snažili udržať trasu od javiska k stanom bez ľudí, aby sme sa nepotkýňali v behu. 
V tom som si uvedomil, že sa dvíha vietor. Z ničoho nič, skutočný blesk z jasného neba. 
Strhla sa taká búrka, akú som hádam ešte nezažil. Stan, kde boli všetky súbory, začalo dví-
hať. Chlapi z Turecka aj naši chalani ho pohotovo chytili a bránili vlastnými telami. „Bože, 
dievčatá..., “ napadlo mi. Boli totiž v druhom stane. Prebehol som k nim, mohlo to byť ani 
nie päť metrov, ale okamžite som bol mokrý. U dievčat bola situácia podobná, až na to, že 
kričali od strachu. Budem úprimný: kričali Turkyne. Snažil som sa ich upokojiť, ale veľmi 
mi to nešlo. Stan sa naozaj knísal zo strany na stranu a vyzeralo to, že ho už-už odnesie vie-
tor. Všimol som si naše baby, ktoré si spievali „Prší prší....“ Trochu som nechápal, ale neskôr 

mi vysvetlili, že nechceli, aby sa menšie dievčatá báli, tak upriamovali ich pozornosť inde. 
Vedel som, že musím čosi spraviť. Mobilom som sa spojil s vodičmi autobusu, aby sa pokú-
sili dostať autobus čo najbližšie k stanom. Nebol som si istý, či ma počuli, lebo hluk z vetra 
a padajúcej vody mi sotva umožňoval počuť samého seba. Chalanom som kázal vyzliecť si 
košele a utekať najprv k dievčatám. Tie museli zhodiť vrchnú, farebnú časť kroja, aby sa ne-
zničila - našťastie mali pod ňou cudnice. Chalani im pobrali najnutnejšie veci a začali sme 
evakuáciu. Doslova. Prvé išli najmladšie dievčatá, s nimi vždy chlapec, aby nespadli. Utekali 
v takých intervaloch, aby sa nezdržiavali pri nastupovaní do autobusu. Behom chvíľky sa 
mi podarilo celý súbor premiestniť do bezpečia autobusu. Plán vyšiel a kroje aj nástroje 
ostali zväčša suché. Samozrejme, to sa nedá povedať o tom, čo sme mali na sebe. Ostal ešte 
problém s dosť hysterickými tureckými ženami. Naša evakuácia im na pohode nepridala. 
Tak som sa vrátil a rukami nohami im vysvetlil, ako to majú spraviť a na posilnenie som im 
venoval fľašku domácej. Festivaly sú najmä o zbližovaní národov. 

Viete, čo sa stalo potom? Sedeli sme v autobuse možno sedem minút a zrazu všetko 
prešlo. Dokonca vyšlo slnko. Neuveriteľné. Na námestí sa začalo s upratovaním. Plastové 
stoličky boli všade porozlietavané. Ľudia sami, spontánne, prichádzajúc na námestie brali 
stoličky a ukladali ich. „Neuveriteľné, oni chcú pokračovať?!“ pýtal som sa telefonicky našej 
sprievodkyne. „Asi áno, ak zvukár zachráni aspoň časť zvuku, tak ideme ďalej,“ s kľudom 
jej vlastným mi povedala sprievodkyňa. Z javiska začali doslova odhŕňať vodu, zvukár dví-
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hal popadané odposluchové reproduktory 
a  vylieval vodu z  krytov mixážneho pul-
tu. Jeden z organizátorov prišiel za mnou 
s tým, že tie mikrofóny, s ktorými sme cvi-
čili, sú nepoužiteľné. Ostali funkčné štyri 
- či to vraj s nimi zvládneme. Musím upo-
zorniť, že na dosiahnutie plného zvuku ich 
Rebeli potrebujú minimálne desať. Dáva-
me si na tom mimoriadne záležať a  do-
konca nosíme nášho vlastného zvukára. 
Julka s  Robinou totiž postavili program, 
ktorý ráta s  pomerne presnou harmó-
niou spevu, hudby a zvuku od tanečníkov 
(výdup a čapáše). Pozrel som sa na Axela 
(zvukár), Julku a Robinu... Cesta sem nám 
trvala viac ako 15 hodín. Tak sa nevzdáme 
kvôli troche vody v kábloch a na javisku! 

„Jasné, ideme do toho, len skúste, prosím, 
utrieť javisko ako sa len bude dať, aby sme 
nepopadali...“  

Chceli sme s  utieraním pomôcť, ale 
dôrazne nám to zatrhli.  Behom pol hodiny 
bolo námestie plné, javisko ako-tak suché 
a my opäť pripravení. Deckám som povolil 
symbolické povzbudenie domácou. Ale na-
ozaj len symbolicky, vedia, že na toto som 
prísny. Moderátorka nás predstavila a začal 
sa náš program. Po prvých tónoch našej 
muziky zrazu celá aparatúra neskutočne za-
pišťala. Spätná väzba. Jeden z  odposlucho-
vých reproduktorov vodu nezvládol. Zvukár 
musel okamžite vypnúť celé ozvučenie pre 
tanečníkov, aby diváci nepočuli len sirénu. 

Ak ste nikdy nestáli na javisku, len ťažko si dokážete predstaviť, v akej náročnej situácii boli 
muzikanti, ktorí hrali len podľa rytmicky sa pohybujúcej (našťastie je v tom výborná) pri-
mášky. Samozrejme, ani tanečníci to nemali o nič jednoduchšie, pretože k nám prichádzal 
zvuk už zoslabnutý a odrazený od divákov. Ale odtancovali sme. S úsmevom, v pote tváre. 
Veď to robíme pre radosť. V nejakú cenu sme ale ani len nedúfali. Boli sme naozaj úprimne 
radi dlhému potlesku Rumunov. Prosto bolo to fajn. 

Na naše obrovské a úprimné prekvapenie nás na druhý deň pri záverečnom ceremo-
niáli vyzvali, aby sme prišli na pódium.  Za aplauzu úžasného rumunského publika a súbo-
rov zo štrnástich krajín sveta nám zástupca poroty odovzdal cenu CIOFF „Za muzikálnosť 
a vynikajúcu zvukovú harmóniu“. 
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Vianočné kapustnice

S príchodom Borošovcov do aktívneho matičného života sa objavil aj Zuzkin brat, Paľo 
Kökény. Vynikajúci stomatochirurg, poľovník a najmä človek s obrovským srdcom a cha-
rizmou. V tom čase sme práve tvorili nový druh programu, a síce Vianočnú kapustnicu. 
Chceli sme Komárnu v priadvianočnom čase ukázať, čo všetko Dramaťák, Dunaj, ale i iné, 
spolupracujúce krúžky v Matici, za ten rok pripravili. Jedným z nápadov bolo aj podávanie 
pravej slovenskej kapustnice. Vo výbore a v Dramaťáku nikdy nebolo ďaleko od slov k či-
nom. Slovo dalo slovo a zrazu sme s Palim Kökényom riešili, kde vziať kotly a ako pripraviť 
kapustnicu pre stovky ľudí. Môj kolega z oficiálnej práce Miro Havel sa podujal, že pomô-
že. A zrazu to išlo. Kapustnicu začal tím Paľa, ako som  ho pracovne nazval, pripravovať 
v  predvečer samotnej akcie. Zatiaľ, čo sme my nacvičovali s  Dunajistami, Dramaťákom, 
Junior clubom a kapelou  Bazár slávnostný program, varila sa kapustnica pre štyristo ľudí. 
Hneď prvá kapustnica zaznamenala taký úspech, že už deň po Vianociach sme mali termín 
tej najbližšej.

Rokmi sa program menil, ale tí, ktorým sme varili kapustnicu, už nie. Len počet vyda-
ných porcií sa zvýšil na čosi okolo 700. Istú tradíciu sme zachovali aj v programe. Tvoríme 
ho z toho najlepšieho, čo sa počas roka Komárne udeje. 

V 2012 sme s novým súborom 
Slovenskí rebeli pripravili nesmier-
ne milý program. Nazvali sme ho 
Stridžie dni. V tom čase som totiž 
už študoval etnológiu a folkloristi-
ku. Spolu so Zuzkou Černekovou 
(sesternica) sme boli dosť zorien-
tovaní v  niektorých obradoch, 
ktoré naši predkovia robili od Ka-
taríny až po Luciu, či po Narode-
nie Pána. Jedným z krásnych spo-
jení Dramaťáku, Rebelov a úžasnej 
choreografky Broni Bočánekovej, 
bol tanec Lucie - stridží tanec. Bola 
to ukážka jednej z možností, kam 
sa Rebeli mohli pohnúť. Hudobné 
podklady pripravila Robina a mali 
vystihovať tajomno a ticho v pred-
vianočnom čase na dedine. Lucie 
(dievčatá z  dedín, na Luciu) totiž 
robili akýsi rituál vymetania domov. Tichý obrad, pri ktorom sa nesmelo preriecť ani slov-
ko. Vznikol nádherný scénický tanec, ktorý u divákov vyvolal nadšenie. 

Program z roku 2013, ktorí pripravili Rebeli, niesol názov Svadobné zvyky alebo od 
pytačiek po čepčenie a iné svadobné veselenie.  Prenikol dokonca aj do odborných kruhov 
v tom najlepšom slova zmysle a odniesol si aj mnohé uznania.

Ozajstnú slovenskú kapustnicu, ktorú nám pripravuje Paľo,  podáva nielen on so svo-
jím tímom. Tak ako kedysi, aj dnes sú pri tom tzv.mestskí muži. Teda kantor, v našom po-
nímaní riaditeľ gymnázia Ondrej Gajdáč, primátor mesta Anton Marek, za cirkev katolícky 
kaplán Peter Palušák, či počas rokov minulých farár evanjelickej cirkvy Miro Hargaš.
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Nie vždy sa darí

Máme pri Matici slovenskej dramatický krúžok. Už pár rokov sa nám celkom sluš-
ne darí s deťmi - stredoškolákmi. Dokonca, už dva albumy s vlastnými skladbami sme 
vydali. Žiaľ, situácia na Slovensku  nám nedovoľuje, aby sme sa tým živili. Dokonca, na 
tom ani len trochu nezarábame. Hráme poväčšine  zadarmo. Na všetko  musíme hľadať 
sponzorov. Aj na tie CD-čka, čo sme vydali. 

Preto sme vo februári robili ples. Chceli sme deťom vyzbierať - cez tombolu, pár eur. 
Na plese nám deti zahrali vlastné skladby a ešte Na kráľovej holi... SOZA nám za to vyrú-
bila sumu  975 €. Na celom plese sme vyzbierali, a aj deťom odovzdali, niečo okolo 300 €. 
Kúpili za to kostýmy do ďalšieho predstavenia. Máme len tie. Jednoducho nemáme na to, 
aby sme  zaplatili. Napísali nám, že na nás pošlú exekúciu. A čo nám vezme? Tie kostýmy? 
Alebo nám exekútor vezme chuť spievať? Chuť niečo robiť pre mládež, pre hudbu? Neviem, 
obávam sa, že ani to už nemáme.

Želám Vám pekný deň pán Repčík. A len dúfam, že Vášmu dieťaťu raz vedúci krúžku 
nebude musieť povedať to, čo ja musím oznámiť našim deťom z Dramaťáku.

„Končíme mládež, nemáme 
na poplatky SOZE, ďakuje-
me, že ste prišli...”

Vďaka kauze, hoc nie 
príjemnej, sa našli ľudia 
a  sú pripravení nám po-
môcť. S pánom Repčíkom sme sa osobne stretli a aj keď som do budovy SOZA vchádzal 
s pocitom, že tu ma iste radi nemajú, dopadlo to dobre. Dokonca z toho bolo celkom prí-
jemné stretnutie. Opravili sme chybu na našom tlačive, ktorá spôsobila sumu 975 € za 
neskoro nahlásený ples (keď som tlačivo vypĺňal, nechal som voľnú kolónku konzumné). 
Dnes je suma cca 240 €.

Najdôležitejšia informácia je, že náš Dramaťák pokračuje.

... S naším starým divadlom, s našou Maticou, ako budovu voláme, sú starosti stá-
le. Je už chúďa stará a žobroní o opateru. Aby sme ju uživili, aby sme mohli hrať aspoň 
to naše divadielko, musíme prenajímať, čo sa prenajať dá. Tak máme z  priestorov pre 
šatniarky a  výtvarníkov právnické kancelárie a  salón krásy. Tam, kde sa kedysi robili 
kulisy, je dnes lekár a kasíno. Tam, kde sa tancovalo je reštaurácia a tam, kde boli knihy je 
kaviareň. Z pôvodných pätnástich profesionálnych divadelníkov, pardon kultúrnych pra-
covníkov, je dnes jeden správca budovy a jeden riaditeľ na pol úväzku. Nevadí, aspoň sme 
mohli prenajať aj bývalú riaditeľňu.  Z nájmu zaplatíme elektrinu na javisku. Doobeda 
sa teda staráme o nájomníkov a plátame budovu ako sa dá. Keď skončí pracovná doba, 
presunieme sa na javisko a hráme sa na divadlo. Zo správcu je zrazu kulisár a z riaditeľa 
režisér a občasný herec. Ozajstne neozajstných hercov  a tanečníkov si požičiavame zo škôl 
a platíme im čudný honorár. Teraz v lete budú hrať napríklad za fľašku medu a medoviny. 
Budú hrať ale radi, lebo radi hrajú aj zadarmo. Vlastne je to lepšie ako za peniaze, lebo 
môžu neposlúchať a oni neposlúchajú radi.
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Posledný rok sa nám celkom darilo, aj keď nám našu novú kotolňu vytopilo, mali sme 
nové kotle, nových nájomníkov a dokonca viac skúšok s novým súborom. Tak sme dúfali, 
že z nájmu utiahneme nielen réžiu, ale zostane nám aj na šatne. Už veľmi sme potrebovali 
miesto, kde sa naši herci môžu zložiť. Tak som skoro až nadšene podpisoval zákazku sta-
vebnej firmy, ktorá má prerobiť staré rozbité kúpeľne na dve útulné šatne.

Práve som vysvetľoval trpaslíkom a Snehulienke ako chcem aby prichádzali, keď mi 
náš správca priniesol faktúru. Nedoplatok za plyn 14 000 €. Viac nájomníkov, viac skúšok 
na javisku v starej nezateplenej budove si vybralo svoju daň. Z nájmu už teda nepokry-
jeme ani réžiu.

Skúsim prenajať nové šatne a nebudeme kúriť na javisku. Deti si dajú čiapky. Skúsim 
prenajať aj divadelné chodby, a dúfať, že to zachráni naše divadielko.

... Uplynul skoro rok od momentu, keď som vzal do rúk faktúru, ktorá mala podtext 
krachu. Nie je tajomstvom, kde vznikla chyba. Proste sme pretancovali cez zimu toľko 
plynu, že to vyzeralo, že tej ďalšej sa nedožijeme. Vykurovať starú budovu divadla nie 
je žiaden špás. Našim krúžkom sa darilo a  tak sa cvičilo o  stošesť. Zima nebola práve 
najjemnejšiaa dodávateľ plynu o umenie záujem nemá. Logicky. Už to naozaj vyzeralo 
zle, keď sa objavila slamka nádeje. Poslanec mestského zastupiteľstva Tamás Varga sa 
ujal iniciatívy, usporiadal zbierku a sám aj prispel. Nebolo by na tom nič zvláštne, keby 
tá budova nebola matičná a pán poslanec nezastupoval vlastne maďarskú stranu. Tak sa 
vlastne stalo, že aj Maďari v Komárne zachránili Maticu slovenskú. Samozrejme, svoje si 
vypočul on i ja. Paradoxne, každý od tých „svojich”.  „To ste nevedeli inak riešiť situáciu? 
Čo ste za manažéra...” Treba povedať, že prispelo mnoho ľudí, Slovákov i Maďarov. Do-
konca pán z Trstenej, či pani z Bratislavy,  ktorí s Komárnom naozaj nemajú nič spoločné. 
Preto mi „múdre” slová nemúdrych, no vysokopostavených, boli ukradnuté...

Robiť divadlo naozaj nie je vždy jednoduché. Našťastie sa však vždy nájdu ľudia 
ochotní pomôcť. Pomôcť dobrej veci len tak...

Publikované v období od 15. 10. 2012 do 11. 2. 2014 na cernek.blog.sme.sk
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Snehulienka a zopár trpaslíkov

Napísať o muzikáli, ktorý svoju púť ukončil len pred pár týždňami, bude asi najťažšie. Spo-
mienky ešte nie sú utriedené, slzy dojatia, smútku, nadšenia, radosti, vzdoru i  hnevu ešte 
úplne nezaschli, a preto je to všetko komplikované. 

Rád by som vám však priblížil atmosféru tvorby. Našli sme text, ktorý som písal pôvodne pre... 
Už neviem kam, ale nikdy nebol použitý.

Je zhruba šesť týždňov do premiéry, kulisy sú takmer hotové, je jasné, kto bude čo hrať, 
dokončujú sa skladby a cvičia choreografie. Predtým, ako odídem na skúšku, píšem tieto 
slová.

Vraj mám napísať, ako sa to začalo, ako vznikol muzikál. 

Peter Emmer je Maďar, Viktória, Ivana, Sára, Tamara a aj Janka, a vlastne väčšina z nich 
má ...násť. Vedia, kto tvorí zoskupenie Kontrafakt. Ja po maďarsky neviem a o Kontrafakte 
viem toľko, že je to super názov pre… vlastne pre čokoľvek. Tomáša Krištofa som videl raz 
v živote, on ani netuší, kto som a dodnes nevie, ako vyzerám. Ešte mesiac pred premiérou 
som väčšinu detí oslovoval miláčik, slniečko alebo vymyslenouprezývkou. Ich mená sa mi 
nejako nechceli spojiť s tvárou, hoci máme v súbore krásne mená a ešte krajšie deti.  S Bro-
ňou som nikdy nebol na káve, s Jankou asi raz, ale poznáme sa od detstva. S Richardom 
sme spolu vypili nespočetné množstvo káv. (Naozaj som to ani raz nespravil naschvál, ale 
zakaždým mu vypijem buď kolu alebo kávu. Poznáme sa tri mesiace a aj piatykrát to bol 
strašný trapas. Neskôr si zvykol.) 

Nespája nás nič a vlastne všetko. V jeden moment, v jednu chvíľu budeme mať rovnaký 
tep, budeme mať spolu zatajený dych a slzy v očiach.  V ten moment budete pri tom.

Petrovi som pred časom poslal text. Bol pre mňa zvlášť dôležitý. Viem, že Tomáš píše 
texty lepšie ako ja, ale tento som chcel písať ja. Nevysvetľoval som, čo tým chcem povedať, 
nebol by to problém, dnes už hovorí po slovensky perfektne, ale niektoré veci nevysvetlíš 
ani rodákovi v rodnom jazyku. Vedel som, že to bude spievať dieťa, som o generáciu a ga-
laxiu inde a ešte nemám medzigalaktický lístok. Nechal som to teda tak. Broni sa do chore-
ografií nijako nemiešam. Robí to úžasne. Už keď sme boli v štúdiu, vedel som, že sa niečo 
deje. Niečo vo vesmíre sa pohlo. Keď prišla hotová skladba, musel som ju počúvať stále 

dokola. Keď som písal text, počul som k nemu aj hudbu, počul som nádych človeka, ktorý 
to bude spievať, vedel som, čo bude cítiť. V slovách som počul tlkot srdca, v písmenkách 
vesmír. Tú hudbu, ktorá prišla, ten nádych, ktorý vznikol o mesiace neskôr, to všetko som 
už počul. To, čo sa deje na javisku počas tejto skladby, sa dialo v mojej hlave, keď vznikal 
text. Ja viem, poviete si, na to je tu režisér. Ale nikdy a nikto to nevyslovil nahlas. Len Broňa 
sa pýtala, či takto. Odpovedal som: áno, tak to bolo, tak to má byť.

Má to vysvetlenie? Má. Môžeme sa oprieť o vieru a nájsť odpoveď tam. Môžeme to 
zvaliť na vesmír, ten znesie čokoľvek. Ale je to inak.  S ľuďmi, s ktorými tvoríme naše diel-
ko, máme spoločné málo a vlastne všetko. V jeden moment budú biť naše srdcia rovnako. 
V jeden moment budeme spolu čítať knihu, ktorú nikto nenapísal. Naše životné príbehy sa 
na pár momentov spoja.

Neviem, ako sa robí muzikál, neviem, či piesne, ktoré sme vytvorili, vtipy, ktoré sme 
vymysleli a choreografie, ktoré tak ťažko cvičíme, vás zaujmú. Neviem čo a či vôbec niečo, 
sa vám bude páčiť. 

Dnes viem, že pre mňa to malo zmysel. Opäť som stretol úžasných ľudí a spolu sme 
spravili krásnu vec. A ten okamih, keď prišla tá skladba, bol pre mňa naozaj dôležitý. Ak 
sa deťom aspoň trochu páči to, čo robíme, ak sa aspoň občas usmiali, tak to má zmysel aj 
pre nich. A ak sa to aspoň trošku páči vám, divákom, má to zmysel aj pre náš vesmír. Naše 
životné príbehy sa na okamih spojili. 
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Aby po nás čosi ostalo

Vymysleli sme si Snehulienku. Teda nie tú rozprávku, ale to, že z nej spravíme muzi-
kál. Pridali sme aj zopár trpaslíkov, postavili hrad a máme už aj prvé skladby. Je úžasné, 
ako nám to zatiaľ funguje. Deti sú skvelé a ľudia okolo úžasní. Vlastne, trochu nechápem, 
prečo to robia. Viem presne, prečo to robím ja, viem prečo to robia tie deti, ale banda 
dospelých ľudí, aby tu dobrovoľne po nociach stavala zámky, kreslila, maľovala, svietila, 
natáčala a presviedčala firmy, aby nás podporili...

Strašne dúfam, že ich nesklamem, robia naozaj nemožné veci. Vlastne, čím absurd-
nejšiu vec vymyslíme, tým viac ich baví vytvoriť to. Máme padajúcu hmlu, dvierka k tr-
paslíkom, ozajstný trón a aj les. Decká majú róby, že by nám ich závideli aj na kráľovskom 
dvore. Niekedy mám pocit, že to už ani nerežírujem ja. Kráľovná sa zdá byť ozajstná, 
Snehulienka bola isto kedysi princezná a naše Zrkadlo naozaj vidí celý svet. Aj trpaslíci 
sú zo dňa na deň trpaslíkovejší.

Obsadenie:

Snehulienka: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Ivana Kološová
Zrkadlo:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Viktória Beňová
Temná kráľovná:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Jana Szigetiová
Rozprávačka:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Kristína Perlová
Anjelik: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Alexandra Molnár
Biela kráľovná:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Gabriela Lysičanová
Režisér a poľovník:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Jozef Černek 
Puk: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Roberta Krmášková
Akrobatka:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Eva Brančanová
Frfloška:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Tamara Vargová
Hapčí Kýbeľ: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Mário Bendík
Hladoška: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Annamária Baránková
Ironka:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Sára Knoteková
Krasoň: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Michal Šimko
Pýtaj:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Andrej Purkart
Spáčka:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Karolína Havlíčková
Šťastka: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Catherine Rosičková
Tanečka:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Bibiána Grolmusová
Tárajka:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Viktória Paráková
Zázračnica:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Annamária Téglásová
Tanečnica, choreografka:  . . . . . . . . . . . . . . . . . Broňa Bočáneková
Tanečnice: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Andrea Dudášová, Laura Halászová, 
Winona Igarová, Lucia Mokošová, Anikó Molnárová, Andrea Veselá, Hajnalka Zongor

Publikované dňa: 30. 1. 2014 na cernek.blog.sme.sk



152

Blog

153

Broňa a iné moje budúce vrahyne

Robím muzikál. Zase! Neviem vlastne prečo. Vždy si poviem, že to nemá zmysel, sú 
s tým starosti. Alebo sa zas s niekým  pohádam a budem mať šedivé vlasy. A nebudem spá-
vať. Celé zle. Potom prejde pol roka a ja niekde natrafím na fotky z toho predošlého, ako sa 
kočky fotia pod stolom, pokiaľ sa ja trápim javisku a príde mi ľúto za tým všetkým. Človeku 
sa vybavia najmä tie hraničné veci. Pamätáte sa, ako dievčatá dokázali nacvičiť strašne ťaž-
kú choreografiu bez problémov a keď som chcel, aby priniesli stôl na rytmus hudby, tak sme 
to nedokázali nacvičiť ani za dve hodiny? Dnes sa na tom smejeme. Vtedy som jednou vetou 
rozplakal naraz päť báb. Niekedy som riadny kus vola. Tak som zreval až stíchli aj zvukári. 
A tí teda neutíchajú temer nikdy.

Tak a teraz som v tom zas. Viem to, lebo tomu človeku ráno v zrkadle pribúdajú šediny. 
Kráti sa aj počet hodín, kedy klamem mozog spánkom. A čo je horšie, hádam sa s ľuďmi, na 
ktorých mi záleží. Vlastne, preto sa hádame. Lebo na tom záleží. Lebo na nás záleží.

Ja viem, poviete si:  “... O čo ide? Veď to sa len pár detí ponaháňa po javisku, niečo sa 
zaspieva, niečo sa povie a ideme domov...” Možno aj áno, ale trošku komplikovanejšie.

Vytvorili sme príbeh, v ktorom sa Snehulienka vzbúri proti zlej kráľovnej, unikne smrti, 
naučí sa starať sa o trpaslíkov, naučí sa ľúbiť a nakoniec... To vám predsa nemôžem prezra-

diť. Ale poviem vám, že naša Snehulienka si zmenila farbu vlasov. A nielen to. Vymenila Fa-
cebook za hodiny spevu, vymenila čas, kedy mohla... ja vlastne neviem, čo robila predtým 
a ani to, čo robia iné deti... také, čo nechodia do divadla každý druhý deň.

Naša Snehulienka a s ňou aj trpaslíci, Temná kráľovná s Bielou kráľovnou a Zrkadlom 
sa učia chodiť a hovoriť, hrať a spievať a učia sa aj tancovať. Tancovať nielen tak hocijako, 
ale tak, že vám pritom svieti do očí asi tisíc svetiel, všade sú káble, ktoré treba prekročiť a vy 
musíte ísť presne do taktu a popritom samozrejme spievať a intonovať. Hneď v piatej sekun-
de ako dospievate už musíte stáť vpredu presne pri dvierkach, lebo tam je ktosi, kto  sa nevie 
pohnúť bez toho, aby ste prišli a podali mu metlu.

Ak mu ju nepodáte v pravej chvíli, on sa ďalej nepohne, a s ním zastane aj náš príbeh. 
A to je zle. Veď za ním mal ísť predsa ďalší a čosi povedať. To čosi znamená pre technikov, 
že musia pustiť dym a rozsvietiť portál, ak sa nerozsvieti, diváci nepochopia, lebo neuvidia. 
Svetlo znamená aj ďalšiu skladbu, tá začína refrénom a to vy už musíte byť na lešení, preto-
že tam je odposluch a ak sa nebudete počuť, zaspievate falošne a zbor sa nechytí... Chápete? 
Nepodáte metlu a všetko sa zrúti.
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Zvukári zbytočne hodiny ťahajú káble a hľadajú odkiaľ budete najlepšie počuť v každej 
choreografii. Osvetľovači zbytočne premiestňovali svetlá a Broňa zbytočne mesiace nacvičo-
vala prvky,  ktoré nik neuvidí. Všetko pre hlúpu metlu...

To preto sa hádame. Záleží na každej drobnosti, každý jeden detail je dôležitý a na nie-
čo naväzuje. Keby som okolo seba nemal skvelých ľudí, ktorí vlastne vedia čítať myšlienky, 
nikdy žiaden muzikál nie je. Včera som sa trochu pochytil s Julkou, lebo ona chcela v skladbe 
čosi a ja vlastne to isté, ale sme to vyslovili naraz a každý inak a hneď bolo dusno. Dnes sme 
sa nezhodli s Broňou, lebo ja potrebujem v Kráľovstve speváčky v jednom momente  v strede, 
kvôli svetlám, aby som zvýraznil moment zmeny nálady, ale ona mi to v hlave neprečítala. 
Baby o tom vedeli, tak šli na stred, Broňa ich sfúkla, stiahli sa a sfúkol som ich ja... Neplaka-
li. Teda nie priamo na javisku, ale doma budú. Viem to. A do premiéry ešte párkrát. Viem 
to, ale neviem s tým nič spraviť. Nerobíme ľahkú vec. Len musí ľahko vyzerať. To preto toľko 
nácvikov, aby si ľudia mysleli, aké je to jednoduché. Preto to musí byť tak komplikované.

Broňa je vlastne skvelá, či skôr úžasná. Skladby tvoríme za pochodu. Napíše sa text, 
Peter vytvorí prvú verziu, niekto, kto má práve čas a možnosť to naspieva, kočky sa to v tom 
lepšom prípade naučia, prídu nahrať a potom sa to spieva naživo. V tom horšom prípade 
nestíhame a ukážeme im to v štúdiu. Broňa dostane skladbu a vytvorí choreografiu, lenže ja 
potrebujem mať speváčku inde ako ju dala ona. Nepovedal som jej to, lebo keď sa cvičila tá 
choreografia, ja som hľadal peniaze na ďalšie mikrofóny. Inokedy to nešlo, obaja pracujeme 
a keď sme na javisku, máme hrozitánsky málo času. Ona je tá lepšia. Mne naviera žila na 
krku. Ona len povie ok, usmeje sa a celé to zmení. Presne tak, ako to malo byť, tak, ako som 
to mal v hlave a nepovedal som jej to.

Vytušila. Buď z textu alebo je génius. Ale asi to bude nákaza, lebo tak vznikajú aj kos-
týmy. Janka, kostymérka, sa bojí prísť na skúšku, lebo vždy sa dozvie o novej postave... Ale 
vždy to zvládne. Vlastne, každý to nakoniec zvládne. Len sa trochu občas hádame. Nie moc, 
iba toľko, aby to strašne mrzelo, aby pribudol šedivý vlas a aby sa menej spalo. Hádame sa, 
lebo nám na tom záleží, lebo nám na NÁS záleží. Áno, už je nás a už sme my. A my tvoríme 
náš muzikál. Našu Snehulienku a jej trpaslíkov. Takže úsmev a všetko zmeniť.

Myslím, že raz sa všetci proti mne dohodnú a v spánku ma zabijú. Z lásky, lebo im na 
mne záleží. Lebo nám záleží na nás. My sme muzikál a každý z nás je trochu Snehulienkou, 
trochu trpaslíkom a trochu aj Temnou kráľovnou a jej Zrkadlom.

Publikované dňa: 12.2.2014 na cernek.blog.sme.sk
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Keď píšem tento text, uplynulo od derniéry muzikálu Snehulienka a zopár trpaslíkov 
už celé leto aj polovica jesene. Dokonca sme museli odložiť termín vydania tejto knižky, 
lebo som nedokázal napísať o našom poslednom (ostatnom) dielku. Myslel som si, že keď 
prídu nové zážitky, keď získam väčší odstup, pôjde to ľahšie. S Rebelmi sme boli aj v Slo-
vinsku, z Rumunska sme doniesli cenu CIOFF - a furt nič. Týždeň po týždni si sadám za 
klávesnicu, začnem a… Vymazávam. Stále je to citlivé, stále to tlačí. Aj Veronika Bilušková 
(zostavuje a zalamuje túto knižku) to už vzdala a nepýta sa, kedy odovzdám posledných pár 
riadkov. Nejde to. Veľmi tomu nerozumiem, prečo je to tak. Ako do všetkého, čo robíme, aj 
do tohto dávame svoju dušu. Možno v tomto prípade je môj kúsok duše  príliš veľký a každá 
spomienka na všetko to pekné, ale aj bolestivé, mi vyrazí poistky a hotovo.

Takže pokus asi stotridsiaty siedmy.

Snehulienka a zopár trpaslíkov (spomienky)

Dielko trošku extravagantné, farebné a veľmi, veľmi krásne. 

V mnohých smeroch úplne iné ako všetky predchádzajúce projekty. Ako pre hercov, 
tak pre kreatívny tím. Už len pojem „kreatívny tím“ bol úplne nový. Krok po kroku sa sna-
žíme zlepšovať a naprávať, čo sme predtým pokazili. Vymysleli sme dva tímy, ktoré sa síce 
vzájomne prekrývajú, ale majú oddelené stretnutia a úlohy. V kreatívnom sú ľudia, ktorí 
tvoria. Peťo Emmer hudbu, časť textov Tomáš Krištof. (Tu treba povedať, že naživo sme sa 
videli dvakrát, prvýkrát som vlastne videl len ja jeho a druhýkrát sme sa stretli na recepcii 
po premiére. Napísal však pre nás pár textov - to sú tie, ktoré sú lepšie ako moje. Nebojím 
sa priznať to, lebo Tomáša som pre muzikál aj tak objavil ja… :-)) V kreatívnom tíme je aj 
Broňa - choreografka, Janka Vikartovská - kostymérka, nový je Richard Slezák – scénograf 
(musím povedať, že je obrovským prínosom pre náš svet). Ďalej Roberta Krmášková - PR 
a web, Julka Bundová - najmä spev, ale vlastne všetko, čo bolo treba, samozrejme Janka Pi-
píšková, produkčná a tiež nový člen Veronika Beňová -  mama Viktórie. Vzala si na starosť 
najmä financie, ale je pri všetkom, čo treba spraviť. Ako koniec koncov každý, kto spravil tú 
chybu a spýtal sa ma: „Nechceš pomôcť?“ Rovnako ako Tomáš Brančan alebo Viktor Varga.

Ku kreatívnemu tímu patrí aj realizačný tím. Sú to vlastne tí istí ľudia, plus asi osem 
ďalších. Teraz však nesedíme na káve, ale montujeme, svietime, zvučíme, staviame, maľu-
jeme a tvárime sa, že nám neprekáža, že keď je niečo hotové, príde Jozef (ja) a niečo fatálne 
zmení. A všetko treba prebudovať. Holt, umenie. 

Azda najväčšou trpezlivosťou a  puntičkárstvom trpí Richard.  Je naozj neuveriteľný. 
Párkrát sme sa stretli, na pár vecí sa pýtal a zrazu dokonale preniesol moju hmlistú pred-
stavu na papier.  Nakreslil naše kráľovstvo. Bol som unesený. O pár týždňov neskôr som 
ale ostal v absolútnom šoku. Do posledného detailu preniesol návrh kulís do reality. Spolu 
s celým realizačným tímom vytvoril na našom javisku vernú kópiu toho, čo bolo pôvodne 
nákresom. 

Zrodil sa zázrak menom muzikál Snehulienka a zopár trpaslíkov. Nebola to však len 
výprava, kulisy, svietenie, ale aj Jankine kostýmy či neuveriteľné zafungovanie (pochopenie) 
speváčky Viktórie (Zrkadlo) a hudobného producenta Peťa Emmera pri mojej predstave 
skladby O dieťati. Niečo, čo sa popisuje naozaj len ťažko, sa stalo skutočnosťou. 

Samozrejme, tvorba niečoho takého veľkolepého a veľkého, ako bolo toto dielko, sa ne-
zaobíde bez hádok alebo skôr „fúkania sa”. To je asi bežné a normálne. Aby ste dali dokopy 
niečo také iné a veľké, musíte byť naozaj silná osobnosť. A viac silných osobností pokope… 
No, nechajme to. 
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Muzikál stál 46 000 eur. Pomohli nám naši pôvodní sponzori a vďaka Veronike Beňovej 
sme našli aj pár nových. Úžasnou výhodou bolo, že som bol takmer úplne oslobodený od 
jednej, pre mňa asi najťažšej veci. Myslím tým zháňanie peňazí a vysvetľovanie sponzorom, 
prečo sa oplatí podporiť práve nás. Za toto a mnoho iného patrí moja obrovská vďaka Vero-
nike Beňovej, ktorej sme vymysleli funkciu finančnej šéfky. Aby ste tomu rozumeli: väčšina 
sponzorov sú moji veľmi dobrí známi a naozaj si ich vážim a stretávam sa s nimi rád. Keď 
však popri bežnej a matičnej práci ešte aj tvoríte (skladby, scenár, postavenie svetiel, prícho-
dy na javisko, posuny deja, a pod.), je čas tým najcennejším, čo máte. Respektíve nemáte. 

Samozrejme, malo to aj svoje nevýhody. Za prvé, všetko, čo som potreboval alebo te-
oreticky mohol potrebovať, som si najprv musel presadiť. Alebo keď som si to kúpil len 
tak, musel som čeliť kritike, že sa to dalo lacnejšie a načo nám to je. A tak podobne. Netvr-
dím,  že pravda bola vždy na mojej strane... Len je to nezvyk.

A po druhé, vznikla nová situácia. Ľudia, s ktorými som bol zvyknutý pracovať, to ro-
bia pre vec samotnú, pre muzikál, pre deti, pre Maticu, prosto pre vec. Na mňa a môj spôsob 
vedenia tímu boli viacmenej zvyknutí. Dávam nejasné inštrukcie. Keď neviem, poviem: 
“Improvizuj!” A potom kritizujem, že to nie je tak, ako to má byť. Jednoducho - veselo na 
pracovisku, ťažko na bojisku. Ale mali sme sa radia výsledok zatiaľ vždy stál za to. 

Základom bolo, že ja som mal jasnú predstavu, kto čo aktuálne robí a ako to asi bude 
vyzerať. Zrazu však nejako samo od seba vzniklo, že Veronika (je to rodená šéfka) začala 
miestami veliť. V žiadnom prípade to nikdy nemyslela zle. Len občas to riadne zaškrípalo. 
Priznávam: ak bol problém, bolo to mnou. Na delenie moci prosto nie som zvyknutý. Nedarí 
sa mi v tom pohybovať. Zastávam názor, a tak som vždy aj tvoril, že dielo je zhmotnenou 
predstavou jedného človeka. Samozrejme, opiera sa o talent viacerých ako choreograf, hu-
dobný producent, scénograf a samotní protagonisti. Toto však zrazu v drobnostiach, ale pre 
mňa kľúčových, zaškrípalo. Navyše, Veronika je mama Viktórie, nesmierne talentovaného 

dieťaťa, ktoré má v sebe schopnosť strhnúť a potiahnuť kolektív. Bola jednou z kľúčových 
osobností samotného diela a žiaľ, nepodarilo sa mi nájsť si k nej takú cestu, akú som potrebo-
val. Jej mama tam bola neustále a pre Vikinu, a nakoniec aj pre mňa, bolo jednoduchšie riešiť 
veci cez ňu. Neskôr sa však ukázalo to, čo bolo jasné už počas tvorby: nerobí to dobrotu.

Aby som ale nevytvoril falošný obraz. Nikdy sa nič zlé nestalo  a nedošlo ani k vážnym 
hádkam. Len mnohí museli veľa prehryznúť, mnohé prejsť mlčaním, aby nevznikol ozajstný 
problém. Nakoniec sme všetci tú spoluprácu krásne uhrali a myslím, že samotného mu-
zikálu sa napätie nijako nedotklo. Decká na javisku aj v hľadisku sa úžasne bavili. A čo je 
najdôležitejšie, medzi deťmi sa vytvorili presne tie putá a vzťahy, ktoré boli pre Dramaťák 
kľúčové. V realizačnom tíme sme mali obrovskú radosť z diela a každé predstavenie bolo 
skutočným zážitkom. Každý z nás pociťoval, že ten obrovský kus práce, ktorý do toho dal, 
mal zmysel. Problém bol len v tom, že každý z nás musel veľa prehltnúť, veľa vecí preml-
čať - a potom sme už nedokázali zdie-
ľať spoločnú radosť. Vlastne to nikdy 
nikto nahlas nevyslovil a našťastie to 
celé išlo úplne mimo detí. Užili si kaž-
dú spoločnú párty, každé predstavenie 
a aj tú neskutočnú atmosféru po pred-
staveniach, keď si davy ľudí chodili 
pre podpisové karty. 
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S muzikálom sa pre mňa spája obrovské množstvo úžasných chvíľ, z tvorby aj z predsta-
vení. Z tých pár vecí, čo som takto pokazil, ma najviac mrzia dve: Julka, hoci mala na vzniku 
CD albumu veľkú zásluhu, nie je na obale a  ľudia mne najbližší, na ktorých stoji a padá 
všetko kreatívne za posledné roky, museli prehryznúť viac ako bolo treba. Umenie a láska 
vzniká cez slzy. Niektorým som mohol a zaiste aj mal predísť. Žiaľ, toto som nezvládol. Vo 
všetkých prácach, pri každej tvorivej činnosti je to však tak. Práca s ľuďmi je mimoriadne 
náročná - a tu bolo ľudí naozaj dosť. Všetko ostatné na tomto dielku bolo krásne, milé a fa-
rebné. Slzy dojatia boli skutočné a každý, kto na ňom spolupracoval, odviedol neskutočnú 
prácu. Tí, ktorí stáli na javisku, dostali svoju odmenu v podobe úžasných potleskov. Ja sa 
ale chcem poďakovať najmä tým ľuďom, ktorých ste v muzikáli nevideli. Ich prítomnosť 
však bolo cítiť. Bez ich energie, nadšenia a nezištnej práce, bez toho, aby prehryzli môj nie 
najvhodnejší spôsob vedenia, by sme sa tých ovácií nikdy nedočkali. 

Za nás všetkých, za hercov, tanečnice, spevákov, ale najmä za sebavám ďakujem.
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Udialo sa, urobilo mi šedivý vlas...
 ... a dnes sa to tvári ako veselá príhoda

V  tomto krásnom dielku snáď nie je postava, o  ktorej by sa dalo po-
vedať, že by tam nemala svoje miesto alebo bola navyše. Práve naopak,  
všetky deti sa so svojimi charaktermi zžili tak dokonale, že sa nám opäť vrá-
til pocit zo Sna noci Svätojánskej. Na skúšky a  sústredenia sme chodili s  úžas-
nou radosťou. Predstavenie bolo mimoriadne náročné, a  preto bolo dôleži-
té prísť už dve-tri hodiny vopred. Ale aj keď sme sa už o  pol siedmej ráno stretli 
v  „zrkadlovke“, usmievali sme sa. Boli sme jednoducho spolu radi a napriek generačné-
mu vekovému rozdielu sme našli k sebe cestu. Možno aj preto vzniklo množstvo veselých  
príhod. Tie, ktoré sú publikovateľné, by som rád spomenul.

Keď sa deje to, čo neskôr voláme „veselou príhodou“, prchádza záchvat paniky, výrazné 
potenie, priskoré šedivenie. Pre lepšiu predstavu začnem situáciou, ktorá s divadlom súvisí 
len okrajovo. Najlepšie však vystihuje atmosféru, teda stres, ktorý prežívajú divadelníci hoc 
aj amatérskeho zoskupenia.
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Prichádza prezident

Na premiéru predstavenia mal opäť prísť prezident. Píšem opäť, lebo to bolo tretíkrát v his-
tórii Dramaťáku (viď poznámka pod čiarou). Premiérové predstavenia nemávame v Dome 
Matice slovenskej, ale v Mestskom kultúrnom stredisku. Deje sa tak nielen kvôli hlave štátu, 
ale aj kvôli väčšej kapacite sály. No už len väčšie javisko a stres so sťahovania je riadnym „za-
berákom“ pre všetkých. K tomu príchod hlavy štátu... Naozaj máte čo robiť, aby ste to ustáli. 
Celý deň, dokonca pár dní predtým, sa pripravujeme na scenáre návštevy, ktoré môžu mať  
viacero verzií. V prípade predstavenia Snehulienka a zopár trpaslíkov sme boli naozaj mi-
moriadne blízko k naplneniu skutočnosti, že prezident nepríde, len pošle list. Ten už mal 
dokonca aj svoju reálnu podobu a  tvar. Nejaký miestny “tiežpolitik” si vymyslel, že naše 
predstavenie zneužije na vlastné zviditeľnenie sa. Jednoducho chcel využiť prítomnosť mé-
dií a slovne napadnúť hlavu štátu. Keďže s kanceláriou prezidenta máme naozaj rozumné 
vzťahy, už vopred sme sa dohodli, že niečím takýmto neodkloníme pozornosť médií od 
nášho projektu a ak by to tak naozaj malo byť, prezidentská kolóna sa obráti hoc aj v po-
slednej chvíli. Našťastie, našich priaznivcov máme nielen medzi rodičmi detí a sponzormi, 
ale aj v  ozbrojených zložkách. Situáciu sa podarilo veľmi diplomaticky a  jemne vyriešiť, 
hoci naozaj v posledných minútach. Deti už boli oblečené, trošku strémované, technici na 
miestach, celý štáb v očakávaní. 

Pozn.: Tu by som rád napísal jednu vec. Vždy som sa usiloval držať Dramaťák mimo 
politiky. Ani v prípade návštevy prezidenta to nebolo inak. Na predstavenie som pozýval hlavu 
štátu, nie nominanta strany alebo môjho politického obľúbenca. Treba úprimne povedať, že 
kancelária prezidenta a samotný prezident sa k nám vždy správali mimoriadne profesionálne. 
Nikdy, naozaj nikdy nás netlačili do žiadnej politickej hry. Účasť prezidenta republiky vždy 
(napriek rôznym posmeškom) dala nášmu projektu vyšší punc. Ani proti osobe Ivana Gašpa-
roviča nemôžem povedať ani pol krivého slova, naše deti a naše predstavenia mal úprimne 
rád. Pomohol vždy, keď som ho o  to požiadal. Pri osobných stretnutiach je to mimoriadne 
vnímavý človek s  prekvapivou pamäťou a  zaujímavým, ozajstným, nepokriveným pohľa-
dom na politiku a historické fakty okolo nás. Mnohé veci sú výrazne iné ako nám ich pre- 
zentujú médiá. Viem to aj preto, že som niekoľkokrát bol súčasťou tejto hry na oboch stranách. 
Neviem, či by boli naše predstavenia iné, neviem, či by sa k nám sponzori správali inak, keby 
sme prezidenta nepozývali. Viem, že to vždy bola strašná drina a stres. Vďaka prezidentovi, 
resp. skôr vďaka protokolu si úplne presne nepamätám premiérové predstavenia, lebo môj mo-
zog nedokáže naraz ukladať spomienky a reagovať na tridsať podnetov v každej minúte dňa. 
Ale aj s odstupom času som rád, že sme to výborne zvládli.

Diváci sa postupne usádzali. Pred samotným príchodom prezidenta musí jeho ochran-
ka skontrolovať priestor. Je to celý rad úkonov, ktoré som už, našťastie, poznal. Išlo naozaj len 
o rutinu a formalitu, lebo sme to robili už pár hodín predtým. Sprevádzal som ich po budove, 
zoznamoval s ľuďmi a priebehom celej akcie. Zrazu sa však stala neuveriteľná vec. Pred pred-
stavením má celý náš štáb v uchu vysielačky, aby sme boli spojení: zákulisie, šatňa, zvuková 
technika, svetelná a špeciálna - efektová technika. Zrazu mi šéf našej techniky Stano do vy-
sielačky oznámil, že na javisku nie je prúd a nevedia nájsť problém. Prúser. A riadny. Väčšina  
efektov sa spúšťala priamo odtiaľ. Čo však čert nechcel, pre ochranku prezidenta náhly 
výpadok prúdu čosi znamená. Podľa ich výrazu tváre čosi šialené. Zmenil sa stav elektric-
kej energie a nik nevie, ako a prečo! Ani si nedali námahu tváriť sa, že moju komunikáciu 
s technikmi počuli len náhodou, a okamžite rozbehli krízový režim. Behom minúty stáli 
pri rozvodoch a  potiaceho technika MsKS spovedali. „Kto sem má prístup? Kto tu bol? 
Ako sa sem dá dostať?“ A podobne. Merali, dookola svietili baterkami a zvyšovali môj stres. 
Veliteľ ochranky už dával pokyn veliteľovi prezidentskej kolóny, aby spomalil a pripravil sa 
na obrátenie smeru.
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Prešiel som celú trasu káblov a nič. Nenapadlo mi absolútne nič, čo sa mohlo stať. Do 
vysielačky som zakričal len: „Viktor, okamžite príď na javisko!“ Treba povedať, že Viktor je 
správca, domovník a vôbec „osôbka pre všetko“ v našom dome. Má trochu prudšiu pova-
hu, ale je to nesmierne dobrý človek a v tých najväčších stresoch zrazu vie, čo treba robiť.
Pribehol na javisko a ja som mu hystericky vysvetlil, v akom „prúsere“ sme. Urobil asi štyri 
kroky k predlžovákom, ktoré šli od zásuviek k našim prístrojom, k jednému sa zohol a šťu-
kol vypínačom. Celý problém bol v tom, že naši chalani si označovali veci čiernym sprejom, 
aby sa nepoplietli. A tak začiernili aj vypínač na predlžovačke, až sa zdalo, že tam žiaden nie 

je. Šokovaným ochrankárom a mne len s výrazným maďarským prízvukom povedal: „Neni 
je treba kričať, že neni elektrina, treba len šťuknúť do kábla, keď je prúd v zásuvke a neni 
v prístroji, tak len zapni kábel, nie? A nech už prezident dôjde a deti idú hrať, lebo už sú tu 
všetcia diváci.”

O tri minúty neskôr som si podával ruku s prezidentom a šéf ochranky povedal, že 
máme perfektný tím ľudí.

Čo sa podarilo
Keď občas hovorím s novinármi, radi 

sa pýtajú na veselé príhody alebo použijú 
ešte zákernejšiu vec. „Čo by ste ešte chceli 
povedať? Čo si najviac ceníte? Čo ste spra-
vili naozaj dobre, že ste na to hrdý?“

Nuž, v  tomto predstieranom rozho-
vore (povedzme pre lokálnu rozhlasovú 
staničku) odpovedám takto.  Naši diváci 
väčšinou oceňujú naše dielka potleskom, 
takže tam asi bude niečo, čo som ako reži-
sér urobil správne. Teda aspoň dúfam :-). 
S istotou však viem dve veci. Každé jedno 
dielo nebolo o mne, ale o talente detí, kto-
rý som mal tú česť objaviť alebo vidieť ako 
jeden z prvých. Neskromne dodávam, že 
zatiaľ sa mi podarilo vo všetkých projek-
toch správne obsadiť väčšinu postáv. 

Pomôžem si trošku muzikálom Snehulienka a zopár trpaslíkov, ktorý máme v najživšej 
pamäti a vysvetlím. 

Snehulienka Ivanka Kološová prišla pôvodne na konkurz do filmu V tichu, kde sme 
boli oslovení, aby sme dali dokopy komparz. Tam sa páčila nielen režisérovi filmu Zdeňko-
vi Jiráskému, ale niečím zaujala aj mňa. Jej talent a herectvo je najmä v jej sile pochopenia 
a úžasnej schopnosti preniesť náladu do očí. Vo filme V tichu sa nakoniec neobjavuje tak, 
ako to bolo plánované. Produkcia filmu to na poslednú chvíľu nedovolila kvôli jej nízkemu 
veku. V našom predstavení však bravúrne stvárnila Snehulienku. Sedemnásťkrát som s ňou 
stál na javisku v pomerne náročnej scéne, kde ju Poľovník (ja) má odviesť do tmavého lesa. 
Ivanka zahrala prechod z veselého, no vzpurného dievčatka, do strašného smútku a strachu 
(v podstate v troch vetách) tak bravúrne, že som si sedemnásťkrát povedal: „Kde sa to v tom 
dievčatku berie?” Svojím výkonom ma zakaždým presvedčila, že som vybral správne.
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Ivanka, pôvodne blondínka, sa musela dať zafarbiť na čiernovlásku (samozrejme po 
dohode s rodičmi) a začať chodiť na hodiny spevu. Pamätám si, ako hlasová pedagogička 
Ruženka Baloghová povedala: „Pôjde to, tak o rok, možno dva, bude vedieť spievať…” Na 
čo som reagoval: „Výborne, tak o mesiac nahráva skladbu a o dva ideme naživo.” Ivanka to 
zvládla (klamal by som, ak by som povedal, že bez sĺz). Asi dvadsaťkrát sa mi stalo, že mi 
človek, novinár, sponzor alebo kamarát, ktorý sa s Ivankou po predstavení stretol naživo, 
povedal, že to dievča je neuveriteľné. Milá, krásna ako princezná a ešte aj klipká očami… 
Fakt ako Snehulienka! 

Rovnako tak postava Zrkadla. Kľúčová postava, trochu mystická, so silnou mocou 
a  ľahkou manipuláciou. Strhnutím davu pre dobrú vec dokáže veľké veci - zmeniť alebo 
určiť osudy ľudí. Opísal som rozprávkovú postavu, ale zároveň to verne vystihuje aj Viki 
Beňovú. Multitalent úžasnej bytosti, dieťaťa, ktoré svojou inteligenciou predčí mnohých 
dospelých. S Vikinou sme si zažili mnoho veselého a občas aj neskutočne silného. Už som 
opisoval, ako neuveriteľne presne odhadla náladu, podstatu a atmosféru skladby O dieťati. 
Patrí to k mojim najsilnejším zážitkom. Totiž väčšinou, keď speváčka z našich projektov ide 
do štúdia nahrať skladbu, tak je hotová aj linka spevu. Už sa len jemne dolaďuje. Nahráva 
sa po frázach, veršoch. Tu sme to na moje naliehanie nechali otvorené a spravili úplne inak. 
Viki si nasadila slúchadlá, pustili sme jej Peťovu hudbu a do rúk dostala môj text. Na dru-

hýkrát nahrala celú skladbu naraz. Presne tak ju nájdete na CD a presne tak znela v mojej 
hlave ešte v čase, keď Viki o skladbe alebo muzikále vôbec netušila. Úžasné a silné! Samo-
zrejme, na predstavení sa už spievalo naživo a skladba mala temer vždy úplne inú, vždy však 
mala rovnako krásnu atmosféru. 

Ak trochu poznáte Janku Szigetiovú, iste budete so mnou súhlasiť, že je v nej čosi hravé, 
čosi milé. V mladej dáme je súčasne úžasná dávka z nevinného dieťaťa. Keď to takto opí-
šem, určite by ste tomuto istému človeku nedali stvárniť postavu chladnej, nekompromisnej 
a povedzme si rovno, sexi Temnej kráľovnej. Kto však našu hru videl, iste bude súhlasiť, že 
nik iný to nemohol lepšie stvárniť. Janku poznám už roky a mal som možnosť vidieť ju, keď 
si chce presadiť svoje. A teraz to nemyslím nijako v zlom. To najlepšie z Temnej kráľovnej 
bolo v Janke odmala. Stačilo to v nej pri nácvikoch prebudiť a išlo to samé. Ako predlohu 
k jej postave som pre text, ale aj pre Jankino lepšie pochopenie, použil našu spoločnú kama-
rátku. Srdcom určite nie zlú, ale správaním skutočnú Temnú kráľovnú. Neviem, či ma Janka 
zradila (bolo to tajomstvo, takže o tom asi vedia všetci), ale radšej to meno neprezradím. 
A tak zo zákulisia, kde čaká milá, starostlivá a všetkých dookola zabávajúca Janka, počas 
každého predstavenia vychádza Temná kráľovná, ktorá tak trochu týra poľovníka a chce 
zmárniť Snehulienku. Deti, ktoré sedia v prvých radoch, sa snažia vtlačiť do sedadiel, lebo 
prichádza Temná… Ešte aj dnes, už pol roka po poslednom predstavení, deti v Janke iden-
tifikujú kráľovnú a hoc má Janka deti naozaj rada, rešpekt v ich očiach je jasným dôkazom, 
že rolu zvládla presne tak, ako sme si predstavovali. Temne, sexi a dospelo.
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Niektoré postavy vznikajú tak, že vyberiem najvhodnejšieho kandidáta a do role, ktorú 
vytvoril Shakespeare alebo v ostatnom projekte ja, ho prosto dostanem. Inokedy je to ale 
presne naopak. Drobnosť alebo nevinná maličká epizóda vytvorí nezabudnuteľnú charak-
terovú postavu. 

Trpaslíkov sme tvorili podľa vzoru nerestí. Každému sme pridelili jednu zlú vlastnosť 
a tú sme znásobovali a snažili sa pridávať trošku humoru. Väčšinou to celkom pekne vyšlo. 
Na jednej z mnohých skúšok si po Annamáriu (Hladošku) prišiel otec, mierne nahnevaný, 
že malá nejedla, a odviedol ju preč zo skúšky. Dosť ťažko nesiem, keď rodičia trestajú Dra-
maťákom (máš zlé známky, nepôjdeš na skúšku). Našťastie sa nám to podarilo eliminovať, 
a to najmä vďaka produkčnej Janke alebo inšpicientke Klaudii, ktoré deťom znesú aj modré 
z neba a keď ja niečo pokazím, oni to nejako utrasú. Aj teraz som ich požiadal o dohľad nad 
tým, aby Annamária, ale aj zvyšné deti, ktoré zrejme od nadšenia zo skúšok zabúdajú jesť 
či piť, dostali to, čo dostať majú. (Bodaj by som tak na pár dní zabudol jesť ja!). „Správajte 
sa k nim ako k hviezdam, prosím, ak z nich chceme mať dobrých hercov, musíme to v nich 
prebudiť!“ To boli inštrukcie. 

Samozrejme, nesnažíme sa suplovať úlohu rodičov, ale niekedy je nevyhnutné robiť 
takéto, aj keď pre výchovu detí iste nie rozumné veci. Klaudia aj Janka poctivo dohliadali, 
aby počas náročnejších skúškových či neskôr „ostrých“ dní deti jedli a mali dosť tekutín. 
Aby sme ich trému a boliestky prevzali na seba. Aby sme z ich skutočných problémov uro-
bili drobnosti a z drobných úspechov veľkú slávu. “Každý jeden človek vie byť úžasný v tej 
postave, ktorú sme pre neho vytvorili, len to v nich zobuďme.” Dievčatá jednoducho mysleli 
za nich. Situácia s jedlom mi však vnukla nápad. Necháme Annamáriu jesť aj na javisku! 

Vznikla postava Hladošky, ktorá bola čo veta, to sústo. Na tento účel kupovala Janka na 
každé predstavenie k rôznym rekvizitám aj keksíky. Najprv jedno, neskôr tri balenia. Totiž, 
keď deti stratili trému z predstavení, objavili, že Hladoškina (pre ten účel zvlášť vyrobená) 
kapsička je plná keksíkov. Celé predstavenie ju chodili vyjedať, stačilo im to zakázať. Mali 
sme tak postarané o energiu pre deti a aj komický a divácky mimoriadne cenený prvok. 
Najkrajšie na tom bolo, že malá Annamária (mimochodom, neuveriteľne štíhle dievčatko) 
sa do hry vžívala ako ozajstný profesionál. Ešte aj náš kameraman asi trikrát poznamenal, 
že vždy keď Hladošku vidí jesť a hovoriť, dostane ukrutný hlad. 

Takýchto príkladov by sme našli desiatky. Práve trpaslíci sú na tento účel vďačnou 
témou. Krasoň Miško, na svoj vek naozaj milý, obetavý a skromný chlapec, predstavoval 
Krasoňa. Nie je žiadnym tajomstvom, že bol voľným pokračovaním postavy Kuba Klba 
Tkáča - teda toho najnarcistickejšieho, čo je vo mne a čo som stvárnil v  inom muzikáli. 
Treba povedať, že Miško sa úlohy zhostil ďaleko lepšie ako som to kedy robil ja. Ďalej po-
stava Pýtaja a Andrej… Andreja treba zažiť, nedá sa opísať. Tamarka a jej postava Frflošky. 
Hm, snáď neexistuje - možno s výnimkou Kristínky, rozprávačky - nikto, kto by bol taký 
milý, presný a poslušný ako obe tieto dievčence. Napriek tomu hrala Frflošku tak dokonale, 
že deti si počas čakania na jej autogram medzi sebou šepkali, že ich isto pošle preč, lebo tá 
„furt len frfle“. 
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Reakcie divákov 
alebo keď sa smejeme aj my

Najkrajším zado sťučinením pre di-
vadelníka je, keď diváci začnú reagovať 
na jeho postavu. Najmä deti sú vo svojej 
spontánnosti úžasné. Keď sa nám podarí 
spraviť hru tak, že majú pocit, že sú jej sú-
časťou, vieme, že to robíme dobre. 

V muzikáli Sen noci Svätojánskej som stvárňoval postavu Kuba Klba Tkáča, potulného 
herca bez kúska talentu, avšak s úžasnou dávkou sebavedomia a narcizmu. (Podľa Ondreja 
Gajdáča a detí som nehral, lebo to som vraj ja.) Moja postava pomerne často opakovala: 
„Ja som dosť dobrý, miestami až úžasný...“  Hrali sme x-tú reprízu u nás doma v Komárne. 
Prichádzala pomerne náročná časť, pretože nasledovala pieseň s choreografiou a bolo sa 
treba popresúvať v rámci hry. Mali sme výstup s Veronikou Habarovou, predstavovala Petru 
Veľkú. Začal som svoju repliku: „Neviem, či som vám to spomínal, ale ja som mimoriadne 
dobrý, miestami až úžasný...“ Vtom sa z prvých sedadiel ozval detský nahnevaný chlapčen-
ský hlások: „No tak ty určite!“ Samozrejme, diváci zareagovali smiechom. Na javisku sme sa 
zatiaľ držali. Mamička sa snažila chlapca utíšiť, ale po chvíľke sa opäť ozval hlások“ „Ale veď 
on je šiši, mami!“ Poviem vám, nebolo jednoduché udržať sa, ale bolo to krásne.

Jozef Kroner vo svojej knižke Herec na udici opisuje príbeh herca, ktorý svoju posta-
vu Jaga hral tak dokonale, až ho jeden z divákov veriac, že je skutočným Jagom, zastrelil. 
V tomto prípade ten výstrel smeroval na mňa. Našťastie, len slovný. 

Že som „šiši“, som o sebe počul ešte raz. Už v predstavení Snehulienky. Treba povedať, 
že všetky scény, kde som hral ja, režíroval skvelý József Kiss Péntek. V tomto predstavení 
sme vytvorili postavu poľovníka. Trochu domotaného, texty si nepamätajúceho, ale dob-
ráka. Divákov som zjavne presvedčil, pretože už po tretej repríze si prišiel po autogram 
synček našej kostymérky a kým s ostatnými deťmi–hercami sa aj odfotil, mne len oznámil: 
„Poľovník, ty si taký šiši...“ Zobral si kartičku a šiel.

V takýchto momentoch sa zmaže všetka námaha, všetko presviedčanie sponzorov a vy 
si uvedomíte, že tá práca má zmysel, a obrovský.

Predstavenie Snehulienka a zopár trpaslíkov bolo mimoriadne vďačné na práve takéto 
reakcie divákov. Nebolo ničím nezvyčajným, keď deti prišli na predstavenie šiesty- či sied-
mykrát. Pokiaľ viem, rekord je dvanásť repríz. Dvanásťkrát dotiahlo dieťa na predstavenie 
niektorého zo svojich rodičov. To je aj dôvod, prečo sa aj sedemnásta repríza hrala pred 
plným hľadiskom v takom malom mestečku ako je Komárno. Posledné predstavenia boli 
neuveriteľné, pri každej skladbe spievalo s nami celé obecenstvo. Bolo naozaj neľahké udr-
žať suché oči, najmä pri poslednej skladbe „Dramaťák“, kde s nami deti nielen spievali, ale 
sa aj naučili choreografie z DVD-čiek. 

Najmä scéna so škriatkom Pukom bola v tomto smere náročná. Poľovník totiž v hre 
opakuje svoj slogan: „Nebojím sa vlka, nebojím sa líšky, za kráľovstvo, za les, zoskočím aj 
z výšky!“ Keď deti vytušili, že Poľovník ide hovoriť svoj slogan, ako jeden muž ho odrecito-
vali s ním. V scéne s Pukom sa však má poľovník pomýliť. Nešlo to, celú repliku totiž pove-
dali deti z hľadiska. Ak sa mi aj podarilo prekričať ich, okamžite ma opravovali, zabávajúc 
sa, aký som popletený. 
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Posledné predstavenia sme s  Robinou (škriatkom Pukom) hrali už naslepo (či skôr 
„nahlucho“) a viac-menej ako improvizáciu. Puk totiž čaruje a vždy, keď hovorí, techni-
ci spúšťajú laserovú show. Decká to zbožňovali, vyskakovali zo sedadiel a chytali lúče. Aj 
preto, ale aj pre hlas a celú postavu Puka, ktorú si Robina vymyslela, dobrého škriatka mi-
lovali. Mávali jej, kričali na ňu, spievali jej skladbu. Naša scéna sa začínala tak, že Puk bol 
od Poľovníka ďaleko a škriatka vnímal len cez efekty. Mali sme však viesť dialóg. Bolo to 
viac-menej nemožné. Keď sa totiž Poľovník „zľakol“ Pukových efektov a Puk prehovoril, 
deti sa neuveriteľne bavili, smiali, kričali. A keďže vedeli, že bude nasledovať Pukov song, 
tie menšie aj spievali. Nás vďaka mikrofónom diváci počuli, avšak my sme boli bez šancí 
evidovať, či ten druhý už dohovoril. Prosto perfektné.

Momenty, ako deti skandovali, aby kráľovná Snehulienke neubližovala, ako kričali na 
Poľovníka, aby ju neodvádzal do lesa, ako kričali na Snehulienku, že prichádza Temná krá-
ľovná, si budem pamätať snáď navždy. Rovnako ako výraz detí, ktoré celé skladby, dokonca 
aj tie najťažšie, odspievali s našimi hercami.

Niektoré veselé príhody prinesie tréma alebo náročnosť predstavenia. Niektoré zas zá-
budlivosť. V muzikáli Romeo a Júlia zabudla na scénu prísť Tímea. Predstavovala Larysu, 
ktorú práve v scéne, kam zabudla prísť, mala Mercucia zastreliť. S Benvoliou odohrali ná-
ročnú scénu a na Benvoliino zvolanie: „Pozor, prichádza Larysa s kumpánmi!“ sa Tímea 
mala objaviť. Nikde jej však nebolo. Nedalo sa inak a Benvolia sa ju vybrala hľadať. Chúďa 
Mercucia (Lucy Tobias) zatiaľ na javisku improvizovala. Zopakovala dialóg v trochu zvlášt-
nom monológu, ale keďže postava Mercucie bola tak či tak zvláštna, bolo to celkom okej. 

Problém bol, že keď Benvolia (Roberta Krmášková) zvrieskla na Tímeu, kde trčí, tak sa 
rozbehla s takým nasadením, že dobehla so strašnou vervou a preskočila tú časť dialógu, 
v ktorej zvukár púšťa efekt výstrelu. Nakoniec výstrel padol asi desať sekúnd po tom, čo 
sa „zastrelená“ Larysa zrútila k  zemi. Nuž, stáva sa. Odvtedy sme bez inšpicienta nikdy 
nehrali.

V tomto muzikáli sa dialo viac pozoruhodných vecí. Predstaviteľka Júlie (Martina Ma-
jerová) mala silné bolesti v oblasti slepého čreva v čase, keď sme predstavenie hrali v No-
vých Zámkoch. Nespala celú noc a aby predstavenie vydržala, dala si zrejme príliš veľkú 
dávku liekov proti bolesti. V jednej scéne má zaspať na javisku, ale tak, že divák ju nevidí. 
Jej lôžko bola spodná časť balkóna, ktorú sme vytvárali lešením. Prebúdza sa až o hodnú 
chvíľu. Problém bol, že zaspala naozaj. Keď ju Dojka (Majka Maťová) budila, musela ju bu-
diť naozaj. Martina sa síce prebrala, ale v strese vyskočila tak prudko, až si dosť nahlas a dosť 
silno buchla hlavu o lešenie. To, že neodpadla, bolo zrejme len adrenalínom z predstavenia.
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Občas si aj poplačeme (od smiechu)

Niektoré veselé príhody ale nevzniknú len tak. Postarajú sa o ne samotní herci. Robia 
si zle. Ako režisér to naozaj nemám rád. Avšak na derniére muzikálu Snehulienka a zopár 
trpaslíkov som to neustriehol. Dokonca som sa obeťou stal ja. Poľovník totiž v  jednej zo 
scén namiesto robenia si svojich povinností kradne v kuchyni jedlo. Na pokyn kráľovnej 
dobehne a v každej ruke má kuracie stehno. Svoju repliku začína tak, že si odhryzne a s pl-
nými ústami (neslušne) začne hovoriť. 

Deti v zákulisí väčšinou sledujú monitor, kde vidia predstavenie z pohľadu diváka, ale-
bo si opravujú mejkap. Dokonca som niektoré videl aj učiť sa alebo si čítať. Tak čakajú na 
svoj výstup. Zrazu však bola väčšina trpaslíkov pri mne. Medzi výstupmi si dávam do ucha 
vysielačku, aby som bol v spojení s technikmi. Keď prichádza môj výstup, inšpicientka ma 
upozorní a podáva mi rekvizity. V tomto prípade ich bolo dosť: luk, tulec na šípy a do kaž-
dej ruky stehno. Bolo mi trochu divné, prečo ma zrazu všetky deti pozorujú a uškŕňajú sa. 
Dokonca aj Zrkadlo, ktoré bolo na javisku, pokukovalo do zákulisia. Stále mi nedochádzalo. 
Kráľovná tretíkrát zakričala a ja som sa vydal hrať. Tak, ako to bolo nacvičené, spravil som 
pár krokov, zahryzol do stehna.... A vtedy mi to došlo. Od ľaku som sa ešte aj prudko nadý-
chol. To som nemal robiť. Tie potvory mi kuracinu posypali asi najštipľavejším čili, aké našli. 
Normálne mám štipľavé rád, ale toto... A na javisku. Samozrejme, okamžite mi vbehli slzy do 
očí a len-len že mi nevytryskli nejaké tekutiny aj z nosa. Temná kráľovná (samozrejme, ve-
dela čo sa chystá) namiesto svojej repliky kývla hlavou so slovami: „Čo je?!“ Rozkašľal som sa 
a nemohol som prestať. Divákom to došlo. Neviete si predstaviť, akí sú ľudia škodoradostní!  
Aj som sa po chvíľke pokúšal hovoriť, ale len som pišťal. Našťastie, duchaprítomný Krasoň 
(Miško Šimko) mi po chvíľke priniesol pohár vody a predstavenie mohlo ako-tak pokračo-
vať ďalej. V ústach ma štípalo a slzy mi tiekli až do konca predstavenia. Išlo o derniéru a na 
konci sme sa lúčili s divákmi. Tak som aspoň mal chlapské vysvetlenie na slzy. 

Súčasnosť
To bol začiatok leta roku 2014. Snehulienka a jej trpaslíci skončili svoju púť. Ešte sme 

odohrali pár koncertov, na uliciach nás stále spoznávali deti i dospelí a chválili naše predsta-
venia. S Rebelmi sme zažili krásne leto. Odohrali sme náš program doma, ale aj v okolitých 
dedinkách či mestách. Navštívili sme Slovinsko a  z  Rumunska sme si dokonca priniesli 
cenu CIOFF. 

V septembri sme spravili konkurz a využili tak pozornosť ľudí, ktorú nám prinieslo 
najmä predstavenie Snehulienka a zopár trpaslíkov. Rebeli dnes majú tri zložky. Rebelíčatá 
škôlkari, ktorí sa hrou pripravujú do druhého, väčšieho krúžku (ten vám predstavíme kon-
com roka). Rebeli sa trošku rozrástli, aj vo veľkom súbore je nás o čosi viac. Dramatický 
krúžok medzi seba prijal 45 ľudí a už sa pripravujeme na ďalšie predstavenie. 

Kedy bude? To je ešte vo hviezdach. Opäť sme na začiatku. Zoznamujeme sa, hľadáme 
a presviedčame sponzorov, že podporiť nás je dobrý nápad. 

Neviem, či sa nám podarí zopakovať úspech predchádzajúcich predstavení. Vlastne 
dnes ani neviem, či nás ešte nejaké čakajú. V roku 2004 sme boli sotva štrnásti. Vymysleli 
sme si, že chceme robiť divadlo. V roku 2007 nás bolo dvadsať a prišli sme s neuskutočni-
teľným nápadom postaviť muzikál. Vďaka úžasnej schopnosti ľudí okolo nás to nakoniec 
vyšlo. Dokonca niekoľkokrát. Dnes ubehlo desať rokov a my máme vo všetkých krúžkoch 
viac ako sto detí. Ak rozveselíme aspoň jedného z nich alebo ak sa nám dokonca podarí 
zabaviť pár divákov, tak to celé malo zmysel.

Ak nás neopustia a podržia deti a diváci, tak tu budeme aj v ďalšom roku. Je to len a len 
na vás.

Ďakujeme.
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Prečo to robím... (blog z roku 2006 stále vystihuje podstatu)

Kvôli kamarátom. Zmenili môj život a menia 
ho každý deň. Tak ako matka, keď vdýchne život 
svojmu dieťaťu a odvtedy ju zaujíma, čo s tým ži-
votom to dieťa robí.... Tak zaujíma mňa ich život. 
Denne si želám, aby bol stále dobrý alebo ešte lep-
ší. Možno nebudeme v  kontakte celý život, možno 
si nebudeme volať denne. Ale určite o nich budem 
vedieť stále. Pokiaľ to budú chcieť aj oni. Veď ani so 
sestrou si nevolám každý deň, a predsa viem, že na 
ňu sa môžem spoľahnúť v každej sekunde svojho ži-
vota. Presne tak to cítim aj ja voči svojim priateľom.  
Hoci, niektorí z nich tvrdia, že som chladný, namys-
lený, chcem byť stredobodom pozornosti a mám na 
nich málo času. Napriek tomu vždy, keď ich potre-
bujem, sú tu pre mňa a ja pre nich.  
Neviem dokedy to bude trvať, ale trvá to už pár rokov, trvá to dnes a ja som za to vďačný.

Každý jeden z vás je osobnosť. A to osobnosť nie hocijaká. Aj medzi vami je jedna  Mir-
ka, ktorá spraví kariéru v Lúčnici. Keď nie v Lúčnici tak v divadle, alebo v televízii. Alebo 
z nej bude dobrá lekárka. Určite je medzi vami aj budúci riaditeľ banky alebo obchodného 
centra. A všetci do jedného ste dobrí ľudia, pretože viete, čo znamená slovo priateľstvo. To 
viem, natoľko vás už poznám. A to je dôvod, prečo to robím.

Tieto predstavenia nenacvičujeme preto, aby sme nimi zarobili. To vieme už dávno. Ne-
nacvičujeme ich preto, že si myslíme, že ste najlepší herci na svete a ja geniálny režisér. Určite 
nie... Iný režisér by vám možno zohnal  lepšie ozvučenie. Ale nenašiel sa, tak som to vzal ja 
a robím to najlepšie ako viem. A vy mi veríte, ste tu so mnou, učíte sa tie texty naspamäť 
a snažíte sa zapamätať si, kde máte stáť, keď ich budete hovoriť. Prečo toto všetko robíme? 
Pretože ste to vy, kto odtiaľto odíde do života ako budúci Brad Pitt, alebo Julia Roberts? Alebo 
je to kvôli tomu, že chcete rozdávať smiech? Možno! Ale pravdepodobnejšie je, že to robíte 
kvôli tomu človeku, ktorý bude stáť na javisku pri vás a bude čakať, kedy poviete to správne 
slovo, aby mohol hrať svoju repliku. Aj keď nie ste najlepší herci na svete, spravíte to najlepšie 
ako viete. Pretože ten človek s vami na pódiu, má ten istý sen ako vy. Niečo dokázať. 

Aj keď nemáme profesionálne divadelné kulisy, máme nádherne pomaľované kusy 
z kartónov. Maľovali ich ľudia, čo verili v naše divadlo. Verili v ten dobrý úmysel s akým 
hráte svoje role. 

O niekoľko rokov z vás budú ľudia, čo pohnú svetom. Ak vám v tom má pomôcť divadlo, 
už len preto, aby ste získali kamarátov, chcem byť pri tom. Chcem pri vás stáť a viem, že to 
dopadne dobre. Celý čas vás vediem a robím pritom kopec chýb, ale robím to najlepšie ako 
viem. Verím sebe, pretože verím vám. Viem, že sa postavíte na tie dosky a zahráte svoju rolu 
najlepšie ako viete. Na konci predstavenia padne opona a ľudia budú tlieskať. Nebudete si 
pamätať, koľko tam bolo ľudí a ako dlho budú tlieskať. Ale pozrite sa vedľa seba a zapamä-
tajte si ľudí, čo stoja vedľa vás. Splnili ste si jeden veľký spoločný sen a to nie je maličkosť, je 
to tá najlepšia vec na svete.

Snehulienka a zopár trpaslíkov

Publikované dňa 24.4.2006 na cernek.blog.sme.sk

Sen noci Svätojánskej
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Zmenili ste mňa, teraz zmeňte svet

Veľmi dlho som uvažoval, čo napísať. Vlastne už od premiéry. Len je to zložité. Neviem, 
čím začať. Dodnes som to nedokázal, lebo som akýsi rozcitlivelý. Ako taká baba. Spravod-
livé by bolo začať s Viki, teda so Zrkadlom, lebo prvú skladbu sme spravili už v roku 2012 
a vlastne ona trošku dáva tomu muzikálu farbu... Alebo s Ivankou, našou Snehulienkou, 
jej cesta bola asi najzaujímavejšia. Či Kristínkou, človekom, ktorý poslúcha snáď najviac 
na svete. Alebo s Andrejom a jeho zmyslom pre humor a Mišom, ktorý presne vie, čo a kedy 
má povedať. Mohol by som tu napísať 28 mien, 28 príbehov, 28 prekročení vlastného tieňa. 
Lenže bez ďalšej desiatky ľudí, ktorých diváci nevidia, by sme neexistovali. Bez Janky, ktorá 
má snaď najväčšiu trpezlivosť na svete, bez Stana, ktorý má všetko, čo si dokážete predstaviť 
poruke (a keď nie, tak naisto v aute), by sme nefungovali vôbec. Bez Axela by sme boli nemí, 
bez Johnyho slepí. Atila vie po slovensky päť slov, ale každé predstavenie prežíva akoby bol 
brat samotnej Bielej kráľovnej. 

Mohol by som písať o rodičoch a to by bolo aj na samostatnú knihu. O ich entuziazme, 
o ich tolerancii, ich snahe a podpore, aj o ich slovách. Alebo by som mohol písať o Viktorovi, 
ktorý sa tvári prísne, keď deti robia neporiadok, ale položil by za ne život, aby ich ochrá-
nil. Vidíte, presne preto píšem o vás, vlastne o nás, až dnes. Nevedel som, ako začať. Jasné, 
najjednoduchšie by bolo začať Majom alebo malou Snehulienkou. Urobím to inak, napíšem 
vám, čo cítim ja.

Viete, prečo náš pokrik nezačínam nikdy ja? “Divadlo za všetkých...” Nedokážem to... 
Vždy sa mi zlomí hlas. Desať rokov ten pokrik (vymyslela ho Robina, keď sme hrali Ob-
žinky) znamená, že ideme hrať. Že sme sa dostali do cieľa a tam v hľadisku už sú ozajstní 
diváci. Sedia a čakajú čo sme to zas vymysleli. Vždy, keď ten pokrik počujem a zažijem, 
niečo vo mne mi premietne obraz všetkého toho krásneho, čo sme spolu zažili. Pre vás je to 
dnes Snehulienka a zopár trpaslíkov. Pre mňa to začína kulisami postavenými z kartónu pri 
Dobrodružstve pri obžinkoch až po scénografa Riša a špeciálne efekty pre zázračné Zrkadlo. 
10 rokov. Preto sa vždy odvrátim. Je to prisilný pocit aj pre 111 kíl čistej váhy.

Viem, už dávno nemusím chalanom od techniky hovoriť, kedy otvárať oponu. Vedia to 
lepšie ako ja. Ale na to sa teším najviac. “Opona prosím...” Ešte ste neboli na svete, keď som 
mal možnosť vidieť do zákulisia akéhosi divadla. Vôbec neviem, o čom bolo, ale bol tam člo-
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vek s vysielačkou v uchu a povedal tie magické slová. “Začínam predstavenie, prosím svetlá 
na stred, zvuk dolu a opona prosím....”

Každá hra má svoje úskalia, svojich hrdinov, svoje silné i slabšie miesta. Keď začína-
me a Viki sa dostáva k refrénu prvej skladby, zatváram oči a snažím sa vsugerovať jej ten 
správny rytmus. Ja sám by som ho netrafil nikdy, ale viem, že keď zatvorím oči a Klaudia na 
okamih vedľa mňa stŕpne, tak to dievčatá dajú. S Ivankou jej skladbu vzadu spievame vždy 
všetci. Najmä tú krutú pasáž. Už pred skladbou nikto ani nemukne a Janke zbelejú hánky na 
prstoch, lebo vie, že aj po stýkrát treba držať palce.

Ideme naživo. Áno, diváci by si nevšimli, ak by sme pustili playback, ale načo by potom 
bolo všetko to trápenie?  “Dnes paráda nie?” pýta sa po skladbe aj technik od laserov a pri-
tom ani potuchy nemá, koľko sme to cvičili a koľko to bolo trápenia... My robíme divadlo 
inak. Všetci všetko. Spolu čakáme na prvý potlesk, spolu riešime, že nový reflektor nechce 
svietiť zelenou, spolu hľadáme moje červené ponožky.

Ja naozaj neviem, akú dieru do umeleckého sveta sme to vlastne spravili. Neviem, čo 
pre vás Dramaťák bude znamenať o desať rokov. Viem len, že svet okolo nás je plný zvlášt-
neho zla. Keď náhodou zapnem televízne noviny, príde mi strašne zbytočné do tohto sveta 
priviesť dieťa. Ale dnes som videl, ako vám žiarili oči, keď začali lietať od divákov tie plyšá-
ky, uvedomil som si, že keď pre nič iné, tak pre tento pohľad to všetko za to stálo.

Nemusíte robiť práve divadlo, môžete robiť čokoľvek na svete. Postavili sme muzikál 
z ničoho. Postavili sme predstavenie, ktoré zdvihlo zo sedadla divákov, prekročili sme vlast-
ný tieň a to niekoľkokrát. Dnes máte ...násť a zajtra zmeníte svet. Snáď budem pri tom...

Publikované dňa: 25. 3. 2014 na cernek.blog.sme.sk
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Miroslav Adamik
Janka Balašková 
Tomáš Baráth 
Tibor Bastrnák
Miroslav Beníček 
Eva Beníčková 
Veronika Beňová 
Broňa Bočáneková
Zuzana Borošová 
Pavel Boroš
Tomáš Brančan 
Renáta Bugová 
Julka Bundová
Eva Černeková
Adrika Dékanyová 
Drahu Dobrovicsová 
Milan Drozd 
Peter Emmer
Katka Fitosová
Milan Frišo
Ondrej Gajdáč
Ján Greššo 
Slavomír Habara
Patrik Halás 
Róbert Halász 
Marián Hatina 
Miroslav Havel
Andrea Hodeková
Tomáš Hodúr 
Beáta Husárová 
Denis Ivanics 
Peter Farkas 
Ladislav Kamocsai
Miroslav Kantner 
József Kiss Péntek 

Gabriela Kobulská
Pavol a Elena Kökényovci
Zoltán Kollár 
Igor Kraslan 
Tomáš Krištof
Katarína Krmášková 
Robert Krmášek 
Roberta Krmášková
Pavol Litauszki 
Anton Marek
Štefan Meszlényi 
Andrea Mihinová 
MISHA
Henrich Mišovič
Matej Novák
Ágnes Padlovics
Jana Pipíšková
Stano Pivko 
Peter Profant
Atilla Prónik
Erich Ruško 
Robert Schuchmann 
Miroslav Schulcz
Richard Slezák
Christopher van der Stelt
Magda a Jozef Szigetiovci 
Tomáš Škopek
Janka Šuláková
Peter Tavaly
Tamás Varga
Viktor Varga
Janka Vikartovská
Zdenka Vitikáčová
Tibor Vígh 
Peter Žiak

Acacia team
Agravia s.r.o.
Ahoj Komárno
AMETYST – Salón krásy a  zdravia – 
PharmDr. Beata Husárová
Assesoria s.r.o.
Autoškola TYMY Nové Zámky
azet.sk
JUDr. Cyril Baška
Collavino production s.r.o.
Com-klima s.r.o.
Com-média s.r.o.
Coop Jednota Slovensko
Darton s.r.o.
Different
Divadlo Andreja Bagara v Nitre
DMS Komárno
Ecomat, s.r.o.
Energy, spol. s r.o.
Eurolog s.r.o.
Europartner Slovakia s.r.o.
Fotojakó
Frui photography & agency
Garkom s.r.o.
Gratis
Gymnázium Ľudovíta Jaroslava Šuleka 
    Komárno
Ing. Marián Hatina
Hotelová rezervácia HotZebra.sk
hudba.sk
Italzver s.r.o.
Junior club Komárno
Komárňanské tlačiarne
KomVak, a.s.

Konica Minolta
Korekt s.r.o.
MUDr. Pavol Kökény
Look magazín
Matica slovenská
Maxmedia s.r.o., radio.MAX
Mesto Komárno
Miniterstvo kultúry SR
MO MS Komárno
MOSAP, a.s.
Nadácia ACADEMIA NOVA
Nadácia Jána Korca
Nitriansky samosprávny kraj
Norbi UPDATE
Partners Group SK
Podpredseda vlády SR Dušan Čaplovič
PPS-PUS - Prvá prepravná spoločnosť s.r.o.
Prezident SR Ivan Gašparovič
Premier Consulting
Real-K s.r.o.
JUDr. Róbert Schuchman
SEAL IT Services, s.r.o.
SLKB a.s.
Soho tower
Stavkov s.r.o.
Valeur s.r.o. polygrafia
Vůje a.s.
Zeppelin club
ZRPŠ GĽJŠ Komárno
zoznam.sk
ZŠ J. A. Komenského
ZŠ Pohraničná

Podporili nás Vďaka nim sme
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rokov

Spomienková kniha 
k  10. výročiu založenia 

Dramatického krúžku 
Gymnázia Ľ. J. Šuleka

pri  MO MS v Komárne

10.medzi vami
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